
  خبر یک

مهدی قائــدی بــا زدن دو گل و گرفتن دو 
پنالتی، نقش اول بازی الاتحاد کلبا و الامارت 
لقب گرفت تا تیم فرهــاد مجیدی پس از دو 
شکست و یک تساوی،  بالاخره برنده از زمین 
بیرون بیاید. پیش از شروع مسابقات این هفته 
آنها دو پیروزی، دو تساوی و سه شکست را در 

کارنامه خود داشتند.
پیروزی فرهــاد مجیدی و الاتحــاد کلبا، تا 
حدودی قابل پیش بینی بود چون حریفشان 
فقط یک پله تا قعر جــدول رده بندی فاصله 
دارد. پیش از شروع مســابقه الامارات با پنج 
شکست، تنها یک پیروزی و دو تساوی با پنج 
امتیاز در جایگاه ســیزدهم جدول چهارده 
تیمی لیگ امارات قرار داشت. 19 گل خورده 

و 11 گل زده هم عیار این تیم را بهتر نشــان 
می دهد.  برتری مقابل چنین حریف دست و 
پا بسته ای  حداقل برای مدتی الاتحاد کلبا را 
از زیر بار فشار انتقادها رها می کرد اما کسی 
توقع نداشــت، مهدی قائدی ســتاره ایرانی 
تیمش یک تنه بار پیروزی را بر دوش بکشد. 

کلبا بــازی را طوفانی آغاز کــرد و قائدی در 
همان 18 دقیقــه اول دو گل زد. الامارات در 
دقیقه 38 یکی از گل هــای خورده را جبران 
کرد تا زنگ خطر برای تیــم فرهاد مجیدی 
به صدا دربیاید. با شــروع نیمه دوم، الاتحاد 
دوباره روی دروازه حریف خیمه زد و خیلی 
سریع خطای احمد عیسی جمعه، روی مهدی 
قائدی توسط داور پنالتی تشخیص داده شد. 

دومین خطای پنالتی هم روی مهدی قائدی 
 VAR اتفاق افتاد. منتها این بار پای تکنولوژی
وســط آمد و داور پنالتی را با بازبینی تصاویر 
دوربین ویدئویی اعلام کرد. آندرس وومبرگر 
گل چهارم الاتحاد کلبا را از روی نقطه پنالتی 
زد.فرهــاد مجیدی و الاتحاد کلبا با کســب 
پیروزی چهار بر دو، 11 امتیازي شــدند و به 
پله نهم جدول تکیه دادند اما به خاطر تفاضل 
گل منفی سه، نمی توان شانسی برای بهبود 
وضعیت شــان حداقل در پایان هفته نهم در 
نظر گرفت. الوصل و العین به ترتیب با 20 و 
18 امتیاز صدرنشــین های جدول لیگ برتر 
امارات هستند و جواز صعود به لیگ قهرمانان 

آسیا فعلا دست آنهاست.

پیروزی قائدی و مجیدی مقابل اینیستا
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این گزارش را   نخوانید
روایت حادثه مرگبار و دلخراشی که در یکی از 

برج های پرند رخ داده است
فاطمه شیخ علیزاده| بوی تعفن امان همسایه ها 
را بریده بود. به در خانه مصطفی 45ساله واقع در یکی 
از برج های پرند)مسکن مهر فاز 6، زون هفت سین( 
دو قفل کتابی و یک قفل آویزی بزرگ زده شده بود 
اما کســی ندیده بود آنها )مصطفی و دو فرزندش( از 
خانه شــان بیرون بروند و حالا یکی دو روزی می شد 
که بوی تعفن خانه شان لحظه به لحظه بیشتر می شد 
تا حدی کــه دیگر تــردد از داخل راهــرو هم برای 
همسایه ها آزاردهنده شــده بود.همین کافی بود که 
موضوع به مرکز فوریت های پلیس 110 اطلاع داده 
شود و ماموران کلانتری 18 پرند برای رسیدگی به 
موضوع پشت در خانه آنها حاضر شوند. )پرند شهری 
تازه تأسیس واقع در شهرستان رباط کریم در غرب 

استان تهران است.( 

ورود به منزل و مواجهه با اجساد
دستور ورود به منزل برای بررسی اوضاع صادر شد.به 
این ترتیب ماموران آتش نشــانی به همراه جودکی، 
معاونت عملیات آتش نشــانی در محل حاضر شدند 
و مطابق دســتور قضایی قفــل روی در آپارتمان را 
شکســته و ماموران پلیس وارد خانه شــدند. هال 
خانه و سرویس های بهداشتی را گشــتند تا به اتاق 
خواب رسیدند که در آن نیمه باز و جسمی که پشت 
در افتاده بود مانع ورود آنها به داخل اتاق می شــد. 
ماموران با هر زحمتــی که بود وارد اتاق شــده و با 
اجساد غرق در خون دختر 4 ســاله ای به نام نفس و 
برادر 8ساله اش مواجه شــدند. این در حالی بود که 
جسد غرق در خون پدر 45ساله آنها به نام مصطفی 

نیز در اتاق خواب افتاده بود.
به این ترتیب تیم جنایی و کارآگاهان پلیس آگاهی 
برای رســیدگی به موضوع در محــل حادثه حاضر 
شــدند. در حالی کــه تحقیقات اولیــه فرضیه قتل 
فرزندان به دست پدرشان و سپس خودکشی پدر را 
پررنگ می کرد. در ادامه بررســی های ابتدایی نشان 
می داد که نفس با اصابت ضربات چاقو به قتل رسیده 
بود. خروج ساچمه اســلحه وینچستر از قفسه سینه 
پسر خردسال نشان می داد که احتمالا او شاهد قتل 
خواهر خود بوده و قصد فرار داشــته که پدر این بار با 
شلیک اســلحه فرزند دیگرش را هدف قرار داده و به 
قتل می رساند. او سپس اســلحه را روی شکم خود 
گذاشته و اقدام به شلیک کرده و به زندگی خودش 

هم پایان داده است.

انگیزه پدر چه بود؟
تحقیقات تیم جنایی برای روشن شدن راز ماجرا آغاز 
و مشخص شد مصطفی حدود 2 سال قبل زمانی که 
نفس شیرخوار بود از همسرش جدا شد و سرپرستی دو 
فرزند خردسالش را به عهده گرفت.او دختر 15ساله ای 
هم دارد که بعد از جدایی او از همسرش، فرزند ارشد 
آنها بــرای ادامه زندگی نزد مادر خــود رفت.خانواده 
مصطفی در شهرستانی واقع در غرب کشور)کرمانشاه(، 
دور از او و فرزندانش زندگــی می کردند، برای همین 
مصطفی مجبور بود به تنهایی فرزندان خود را بزرگ 
کند.خانمی که مدیر ســاختمان محل سکونت این 
مرد و فرزندانش بود در همــان تحقیقات ابتدایی به 
ماموران گفت:»مصطفی مرد خوب و آبروداری بود.او 
اهل ورزش بود و سالم زندگی می کرد.از صبح تا شب 
با ماشــین خود کار می کرد و راننده تاکسی اینترنتی 
بود تا برای بچه هایش نان حلال کســب کند.بچه ها 
هم در نبود پدر در ساختمان بازی می کردند و گاهی 
اوقات اگر گرسنه می شدند و غذایشان تمام شده بود 
من یا بقیه همســایه ها به آنها خوراکــی می دادیم تا 
پدرشان از راه برسد.او چندبار به همسایه ها گفته بود 
که از همسرم خواسته ام سر خانه و زندگی برگردد اما 
او قبول نکرده است.«  یکی دیگر از همسایه ها نیز به 
ماموران گفت:»مدتی قبل مصطفــی حین کار روی 
ماشینش با یک موتورسیکلت تصادف کرد که سبب 
مصدومیت راکب موتورسیکلت شد چون این تصادف 
جرحی بود، خودروی مصطفی به پارکینگ فرستاده 
شد و حالا باید حدود 3 میلیون تومان خلافی خودرو 
را پرداخت می کرد تا بتواند ماشــین را بیرون بیاورد 
اما او پولی نداشــت.برای همین ماشین در پارکینگ 
مانده و مصطفی بیکار شــده بود.همه این ها به علاوه 
موضوع طلاقش به او فشار آورد و باعث شد که او تحت 
فشار باشد.تا جایی که به ما گفته بود دلش می خواهد 

خودش و بچه ها را بکشد!«
بعد از اینکه تحقیقات از همسایه ها تمام شد، اجساد 
با دســتور بازپرس جنایی راهی پزشکی قانونی شدند 
و موضوع به همسر سابق مصطفی اطلاع داده شد.زن 
جوان که از مرگ هولناک دو فرزند خود داغدار بود در 
اولین اظهارات خود به ماموران گفت:»همسرم بدخلق 
بود و من نمی توانستم با عصبانیت های او کنار بیایم.

برای همین از او جدا شــدم اما فکر نمی کردم چنین 
بلایی بر سر فرزندان خردسالم بیاورد.«رسیدگی به این 

پرونده در جریان روال قضایی ادامه دارد.

اولین خودروی  برقی وارد 
سامانه فروش شد

جک E50A با کرمان موتور در راه ایران است و 
چهار هزار دستگاه نیز ثبت سفارش شده   صفحه 05

پرش بلند نور  به 
آغوش ملی!

یک ادغام بانکی جدید و چند سوال قدیمی:
با ادغام موسسه اعتباری نور در بانک ملی چه 

اتفاقی برای بزرگ ترین بانک ایران و 
سپرده گذاران و کارمندان موسسه می افتد؟

بانک مرکزی  پیش از این  گفته بود که می خواهد تا پایان ســال تکلیف یک بانک و سه موسسه اعتباری ناتراز 
را روشن کند، همان موقع هم همه می دانستند یکی از این موسسه ها، موسسه اعتباری نور است که دست کم 
40هزارمیلیارد تومان ناترازی دارد اما باز هم وقتی خبر آمد که این موسسه قرار است در بانک ملی ادغام شود و 
سپرده گذاران هم اصلا نگران نباشند، خیلی ها نتوانستند اعتراضشان را اعلام نکنند و خیلی های دیگر سوالاتی 

پرسیدند که قرار است در این گزارش به آنها جواب بدهیم...  صفحه 03 را بخوانید

میراث شوم ارباب   صفحه 04
100 قصه دیگر از لابه لای تاریخ/ قسمت 102  

نوجوانان سوئدی  راننده 
تاکسی تبریزی را کشتند  ؟

 ماجرای یک انتقام کور در جنگل های 
آنشوپینگ  صفحه03 را بخوانید

آقاجان امروز دستبرد زدم به معادن قدیمی     و توی طاقچه    هایم 
دو سند ناقابل پیدا کردم از سال 1350 که ارزش پرسه زدن در 
تاریخ را دارد. چقدر هم دارد. مربوطیت اولی به علی    آقا سلطان 
چشم    تیله    ای پرسپولیس اســت که وقتی مربی شد هر وقت 
بازیکنش دو دقیقه دیر می    کرد چشمانش را خون می    گرفت اما 
خودش در تیم ملی دوران بیاتی دو روز غیبت کرده و محمودآقا 
خون خونش را خورده که الا و بلا باید خطش بزنم. سوژه دوم 
هم سارق شدن یک فوتبالیست باشــگاهی تهران در همین 
سال است که وقتی دیده باشگاه متبوعش کمک    هزینه    اش را 
قطع کرده، گفته چه کنم چه نکنم؟ و سیخ رفته به دزدی و به 
یک سال زندان محکوم شده است. اولی را به بهانه حذف احمد 
نوراللهی از تیم ملی قلعه    نویی نوشتم و دومی را برای مقایسه 
توپچی سارق قدیمی با امثال کنعانی    زاده    ها که هزارماشالله، 
ماشین صدمیلیاردی وارد می    کنند و دو قورت و نیم    شان هم 
باقی است. عجالتا ما هم برویم شــترهایمان را هی    هی بکنیم 
و نی    لبک    مــان را بزنیم و برّه    های تودلی    مــان را بچرانیم بلکه 

به جایی برسیم:
1- علی پروین بعد از آنکه در سال 1350 مرد سال فوتبال ایران 
شــد، در اولین اردوی انتخابی محمود بیاتی که می    خواست 
تیمش را برای بازی    هــای مقدماتی جام    جهانی 1972 مونیخ 
آماده کند به تیم ملی دعوت شــد اما دو روز اول را سرسری 
گرفت و غیبت کرد. محمودآقا وقتی دید پروین روزهای اول 
و دوم را به اردو نیامده است علنا اعلام کرد که می    خواهد علی 
را خط بزند و به خاطر همین تهدیدات او بود که سلطان در روز 
سوم به اردو برگشت. این عین مطلب کیهان    ورزشی درباره خط 

خوردن سلطان است، من حرف اضافه نمی    زنم:
 پروین در خطر حذف شــدن؛ در روزهای اول تشــکیل اردو، 
پروین در جمع بازیکنان دیده نمی    شد و غیبت او بی    دلیل جلوه 
می    کرد. تا اینکه ظهر روز سه    شــنبه محمود بیاتی سرپرست 
تیم    های ملی فوتبال ایران در یک تماس تلفنی به خبرنگار ما 
گفت »شاید پروین فکر می    کند که چون مرد سال شده است 
برایش طاق    نصرت بزنیم اما در تیم ملــی از این کارها خبری 
نیست و مرد ســال با دیگران برای ما فرقی ندارد. چون وقتی 
پیراهن تیم ملی به تن بازیکنان پوشــانده شد هر 18 بازیکن 
برای ما یکجور ارزش دارند.« بیاتی در پایان اعلام کرد که »اگر 
تا بعد از ظهر امروز )سه    شنبه( پروین خودش را به اردو معرفی 
نکند نامش از جمع بازیکنان دعوت    شــده حذف خواهد شد«. 
اما گویا موی پروین را آتش زده بودند چون قبل از پایان موعد 
مقرر، خودش را به اردو رســاند و بعد از ظهر همان روز با سایر 
بازیکنان در یکی از سینماها دیده شــد و خلاصه خطر از بیخ 
گوشش گذشــت. فردای آن روز پروین را با حاجی    رحیمی    پور 
در تالار انتظار هتل شــرایتون دیدیم و وقتی علت غیبتش را 
جویا شدیم گفت »وقتی کیهان    ورزشی اعلام کرد که مرد سال 
شده    ام تصمیم گرفتم برای زیارت حضرت     معصومه علیهاالسلام 

و شکرگزاری به درگاه خدا به قم بروم. ادامه در صفحه 03

پروین و فوتبالیست دزد

ستونشنبه
ابراهیم افشار 

کولاك  معماران   در سنگاپو ر 
11 جایزه از جشنواره جهاني معماري

به ایران رسید صفحه 03 را بخوانید

 قيمت در تهران و البرز 6000 تومان
ساير استان ها 5000 تومان

پلتفرم دانش بنیان
تبادل رمزارز در ایران

www.nobitex. i r

مهسا مژدهی| نام هنری کیسینجر 
که پنجشنبه شــب در 100 سالگی 
از دنیا رفت در ایران با روباه صفتی 
و درایت و هوشــمندی همنشین 
اســت. او تا آخرین لحظه زندگی 
دست از نظریه پردازی برنداشت. 
کیســینجر در طول زندگی اش به 
جنگ ویتنام پایــان داد و باعث 
برقــراری رابطه آمریــکا و چین 
شــد و مذاکرات جنگ سرد بین 
شــوروی و آمریکا  را پایه گذاری 
کرد و چندباری هم به ایران ســفر 
کرد. در تصاویری که از این سفرها 
منتشر شده، ما چهره مرد حدودا 
50 ساله ای را می بینیم که برخلاف 
دیگر حاضــران در تصویر، محو 
تماشای ســرگرمی هایی که دربار 
برایش تدارک دیده نیست )اینجا 
دارند رقص جمیلــه را نگاه می کنند 
که طبیعتا ما این قسمت از عکس را 
حذف کردیم!( و بــه دوربین عکاس 
چشم دوخته است. در این تصویر او 
مانند همیشه چشــم های هشیاری 
دارد. با همان اشراف محیطی معمول . 
درست برعکس مثلا امیرعباس هویدا 
که در جاذبه محیطی خانم رقصنده 
غرق شده است ! عکس مربوط به سال 

1351 است.  
هنری کیسینجر به علت روابط خاص 
و ویژه خود بــا محمدرضا پهلوی، 
حتی پیش از انقــلاب که اینترنتی 
هم در دســترس نبــود، در میان 
ایرانی هایی که ســری در سیاست 
داشتند شناخته شــده بود. او در 

دولت نیکسون، کسی بود که ایران 
و آمریکا را بــه یکدیگر نزدیک تر 
از قبل کرد. در دهــه 70 میلادی، 
ایالات متحده تصمیــم گرفت در 
غیاب انگلیسی ها که حوصله و پول 
و انرژی کافی برای  ادامه حضورشان 
در خلیج فارس نداشــتند ،  نقش 
خود را در خاورمیانــه پر از پول و 
نفت پررنگ تر کند. کیســینجر به 
عنوان مشاور امنیت ملی نیکسون 
)و پس از سال 1۹73 به عنوان وزیر 
امور خارجه(، رفاقــت تنگاتنگی 
با محمدرضا پهلــوی و همین طور 
اردشیر زاهدی )چه به عنوان وزیر 
امورخارجه و چه به عنوان ســفیر 
ایران در واشنگتن( به هم زد. گفته 
می شــود این تئوریســین روابط 
بین الملل، در آن سال ها تمام تلاش 
خود را کرد تا شاه سابق ایران را قانع 
کند که اهمیت زیادی برای غرب دارد 
و تنها متحد آمریــکا در خاورمیانه 
است. اطمینانی که پس از رسوایی 
واترگیت،  تحریم نفتی اوپک علیه 
غرب و روی کارآمدن جیمی کارتر 

دموکرات بالکل زایل شد. 
او یک بار پس از دیدار با محمدرضا 
در پاسخ به خبرنگاران در خصوص 
مراودات دو طرف گفته بود ما برای 
روابط خود با ایران و همچنین نقش 
حیاتی ای که این کشور در امنیت 
و توازن در کل منطقه ایفا می کند، 
اهمیت زیادی قائل هستیم. اردشیر 
زاهدی، وزیر امور خارجه ایران در 
ســال های 13۴5 تا 1350 و دو دور 

سفیر ایران در واشنگتن در خاطرات 
خود گفته اســت در دوره ریاست 
جمهوری نیکسون و وزارت خارجه 
کیسینجر، ابری در آسمان دو کشور 
نبود. زاهدی معتقد است شاه مورد 
تحسین کیســینجر قرار داشت. 
امری که البتــه در روابط بین الملل 
محلی از اعراب ندارد و بعید است 
این نظریه پرداز در دوســتی اش با 
آخرین شاه ایران، چیزی را به جز 
منافع ملی آمریکا در نظر داشــته 
باشــد. با همه اینها کیســینجر و 
زاهدی تا آخریــن روزهای زندگی 
زاهدی دیدارهایی با یکدیگر داشته 
و کارت پستال هایی برای هم ارسال 
می کردند. زمانی که کیسینجر وزیر 
خارجه بود، بارها به ایران سفر کرد 
و نه فقط در ملاقات های رســمی و 
خصوصی با شــاه، نخست وزیر و 
وزیر امور خارجه شــرکت داشت 
که اهالی سیاســت در تهران را به 
خوبی می شــناخت. کیسینجر به 
دلیل خدماتــش در ارتقای روابط 
ایران و آمریکا، نشان درجه یک از 

محمدرضا دریافت کرده بود.
کیسینجر در تمام سال هایی که کنار 
نیکسون قرار داشت،  تلاش کرد تا به 
او بقبولاند حضور ایران در کنار آمریکا 
برای مقابله با شوروی ضروری است. 
اما با روی کار آمدن کارتر اوضاع برای 
پهلوی آنقدرها خوب پیش نرفت و 
کیسینجر هم پایش از ایران بریده 
شد و سرگرم کارهای دانشگاهی و 

نظریه پردازی  شد.ادامه در صفحه02

از کت بازیگری
تا   کات   کارگردانی!

براساس خبرهای منتشرشده 
درباره پروژه های در دست 
تولید سینمای ایران، به نظر 

می رسد تعدادی از بازیگران 
سرشناس، امسال در مقام 

کارگردان در ...  صفحه 10

درباره دیپلمات بدنامی که در 100 سالگی درگذشت 
چشمان   هوشیار کیسینجر

ملاقات با  سارا؛
پس از  سی سال

 دوتا نکته درباره سخنرانان 
احساسی و فیلمی از 

داریوش مهرجویی  صفحه 04

میکل آنژ   در صحنه تصادف
آنچه باید درباره کسب و کار صافکاری
و نقاشی ماشین بدانید  صفحات 6 و 7 را بخوانید
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فاطمه رجبی  
هفتصبح

بانک مرکزی  پیش از اين  گفته بود که می خواهد 
تا پايان ســال تکلیف يک بانک و ســه موسسه 
اعتباری ناتراز را روشــن کنــد، همان موقع هم 
همه می دانستند يکی از اين موسسه ها، موسسه 
اعتباری نور اســت که دست کم 40هزارمیلیارد 
تومان ناتــرازی دارد اما باز هــم وقتی خبر آمد 
که اين موسسه قرار اســت در بانک ملی ادغام 
شود و ســپرده گذاران هم اصلا نگران نباشند، 
خیلی ها نتوانستند اعتراضشان را اعلام نکنند و 
خیلی های ديگر سوالاتی پرسیدند که قرار است 
در اين گزارش به آنها جواب بدهیم. ســوالاتی 
مانند اينکه چرا بانک ملی به عنوان بانکی متعلق 
به همه مردم و بیشتر از همه سپرده گذارانش بايد 
خسارت موسسه اعتباری نور را جبران کند؟ اصلا 
اين موسسه از کجا آمده و چطور کارش به اينجا 
کشید؟ تکلیف سپرده گذاران و سهامداران اين 
موسسه که از قضا بورسی هم هست چه می شود؟ 
و در نهايت اينکه ادغام چقدر راه حل مناســبی 
برای مواجهه با موسسات ناتراز است و دولت چرا 

به اينچنین کاری تن می دهد؟

  بالاخره خسارتی در کار است یا نه؟
پدرام ســلطانی، اقتصاددان و عضو ســابق اتاق 
بازرگانی در واکنش به ادغام موسسه نور در بانک 
ملی می نويسد: »مؤسسه اعتباری نور را با بیش 
از 40هــزار میلیارد تومان »ناتــرازی« در بانک 
ملی ادغام کردند. يعنی 40هزار میلیارد تومان 
برای بانک ملی بدهی ســاختند، يعنی 40هزار 
میلیارد تومان مردم )مالکان واقعی بانک ملی( را 
به سپرده گذاران مؤسسه نور بدهکار کردند. حال 
اين بدهی چگونه ايجاد شده؟ سودهای کلان به 
سپرده گذاران دادن، وام های ارزان بی بازگشت به 
خواص دادن، پول های کلان به مديران دادن. چرا 
صورتحساب 40هزار میلیاردی اين نورچشمی ها 

را بايد مردم بینوا بدهند؟«
وزير اقتصاد در توضیح می نويسد که سپرده های 
اين موسسه به همراه دارايی هايش به بانک ملی 
منتقل شده است. مصطفی قمری وفا هم جواب 

بخشی از سوالات سلطانی را به اين شکل می دهد: 
»به اندازه ســپرده های موسســه اعتباری نور، 
دارايی های باکیفیت شــامل شعب و ساير اموال 
بدون مشــکل به بانک ملی منتقل شد. برخلاف 
گذشــته، سیاســت قطعی بانک مرکزی، عدم 
انتقال مشکل از موسســات ناتراز به بانک های 
بزرگ است و مسئله دارايی های مشکل دار اين 
موسسه توســط بانک مرکزی پیگیری و حل و 

فصل می شود.«
کمی بعد هم روابط عمومی بانک ملی اطلاعیه ای 
می دهد و در آن می گويد که موسســه اعتباری 
نور 33 همت ســپرده داشــته و معادل همین 
مقدار هم دارايی دارد که همگــی به بانک ملی 
منتقل شده است و مشــکلی برای بزرگ ترين 
بانک ايران پیــش نخواهد آمــد، تکلیف اضافه 
برداشت های اين موسســه را هم بانک مرکزی 
روشن خواهد کرد. اما اعتراض ها تمام نمی شود، 
کارشناس های اقتصادی می گويند که دارايی های 
ملکی غیر مولد به چه کار بانک ملی خواهد آمد 
آن هم در حالی که بخش عمــده اين دارايی ها 
در واقع شــعب موسسه هســتند و طبق وعده، 
قرار اســت تحت عنوان بانک ملی به کارشــان 
ادامه بدهند و 2هزار نفــر هم نیرو دارند که حالا 
مسئولیت شغل آنها هم با بانک ملی است. خود 
پدرام سلطانی هم يک نکته به همه اينها اضافه 
می کند و می گويد که حتی اگر فرض کنیم ادغام 
يک موسسه ناتراز در بانک ملی هیچ مشکلی به 
حساب و کتاب های بانک ملی وارد نمی کند )که 
اگر نمی کند اصلا چرا موسسه نور ناتراز بود؟(، باز 
هم برای روشن شدن تکلیف اضافه برداشت های 
اين موسســه از بانک مرکزی که به شکل تورم و 
بالا رفتن پايه پولی از جیب همه مردم برداشته 
شده، دولت بايد پاسخگو باشد. گروه ديگری هم 
سابقه ادغام های قبلی را مرور و يادآوری کردند 
که چطور بانک سپه هنوز هم بعد از نزديک به 5 
سال که از ادغام موسسه هايی مثل انصار در آن 
می گذرد کمر راســت نکرده و طبق گفته خود 
خاندوزی، وزير اقتصاد تنها بانک دولتی بوده که 
با وجود همه تلاش های دولت هنوز نتوانسته از 

زيان خارج شود. 
در مقابــل افراد ديگری هم بودنــد که يادآوری 

می کردند موسســه نور با مجــوز بانک مرکزی 
فعالیت می کرده و چند ســال پیــش با وجود 
تمام مشــکلاتی که حتی بعضــی از آنها خبری 
شــده بودند، باز هم با مجوزهای رسمی فرآيند 
پذيره نويســی اش را طی کرد و وارد بورس شد 
پس حالا بانک مرکزی و دولت نمی توانند از زير 
بار پاسخگويی به سپرده گذاران در بروند و بايد 
هر طور شده اصل سپرده آنها را تضمین کرده و از 
آن طرف هم با بستن معاملات سهام بورسی اش 
تا تعیین تکلیف شدن همه دارايی ها، جلوی پودر 
شدن سرمايه سرمايه گذاران  بورسی را بگیرد اما 
حتی همین گروه که می گويند تضمین دولت و 
بانک مرکزی بايد قابل اتکا باشد تاکید می کنند 
که بايد معلوم شود چطور کار موسسه نور به اينجا 
کشید و مسببان ماجرا بايد در برابر قانون پاسخگو 
باشند. به مناسبت همین سوال ها بد نیست مرور 
کنیم که اصلا موسســه نور از کجــا آمد؟ مرور 
پاسخ اين سوال نکات جالب زيادی دارد و نشان 
می دهد که چطور يک روند آشنا می تواند بارها و 

بارها تکرار شود و کک کسی هم نگزد.

  اول موسســه خیریه، بعــد صندوق 
قرض الحسنه و....

اينطور که عصر ايران نوشته اواخر دهه ۸0 خیريه 
»مشیز« راه افتاد ) درباره اين نام دو روايت وجود 
دارد. يکی اين که نام منطقــه ای در کرمان بوده 
يا هســت و ديگر اين که ســرواژه 4 کلمه است: 
محبت، شــراکت، ياری، زيبايــی(. بعد گفتند 
برای خیريه صندوق قرض الحســنه لازم است. 
آن وقت صندوق درست کردند اما نه يکی بلکه 
چند صندوق مختلف. در نهايــت در اوايل دهه 
۹0 اين صندوق ها در هم ادغام شدند و موسسه 
اعتباری نور به دنیا آمد. در سال ۹2 هم با عنوان 
شرکت سهامی عام در شُرُف تاسیس در  فرابورس 
پذيره نويسی کردند و يک میلیارد و 500 میلیون 
ســهم هم فروختند اما بعدتر کار درست پیش 
نرفت و اتفاقات عجیب شروع به افتادن کردند تا 
جايی که بعد از چند سال بانک مرکزی با هدف 
کنترل فعالیت اين موسســه بــه ترکیب هیات 
مديره ورود کرد اما مشکلات نه تنها برطرف نشد 
که بیشتر هم شد تا جايی که در سال ۹6 سیف، 

رئیس کل بانک مرکزی در واکنش به زمزمه های 
انحلال اين موسسه اعتباری گفت که مشکلات 
قابل حل هستند و نور به کارش ادامه خواهد داد. 
کار به جايی رســید که در تیر 1400 که جشن 
تولد 6 يا 7 سالگی موسســه اعتباری نور برگزار 
شد معلوم نبود مدير عامل آن کیست و روزنامه 
دنیای اقتصاد در شــماره 13 تیر 1400 نوشت: 
مراســم با حضور اعضای هیأت سرپرســتی و 
مشتريان برگزار شد. در خبری که روابط عمومی 
تنظیم و برای روزنامه ها و ســايت ها فرســتاده 
بود به جای اين که مشــخص شود اعضای هیات 
سرپرستی چه کسانی هستند و حداقل کدام يک 
سخنرانی کردند به پخش زنده مراسم در 2۸0 
شعبه و 3 ساختمان ســتادی و 16 سرپرستی 
افتخار شده بود در حالی که موسسه تا گردن در 

ناترازی فرو رفته بود.
نکتــه جالــب اين کــه در 22 فروردين 13۹3 
مديرعامل ســابق بانک ملی )علــی صدقی( به 
عنوان رئیس هیات اجرايی موسسه نور انتخاب 
شــد و حالا در آذر 1402 اين موسســه از بین 
اين همه بانک به مهم تريــن بانک -که در حکم 
بانک مرکزی است- واگذار شده. مهرداد خدير، 
روزنامه نگار در اين مورد می نويسد: »نمی دانیم 
اين اتفــاق تصادفی اســت يا نه امــا امیدواريم 
شــباهت نام خانوادگی رئیس اداره نظارت بانک 
مرکزی بر موسســات اعتباری ) حسین صدقی( 
با اولین رئیس هیات اجرايی موسســه تصادفی 
باشد. چون به نام ها اشاره شد اسامی سهامداران 
حقیقی هم جالب است:حسین اسکندری زاده، 
علی اســکندری زاده، ســروش و زينب و زهرا. 
همه: اسکندری زاده و ظاهرا برخی هم پزشک و 

دندانپزشک اند.«
پس تا اينجا ماجرا را متوجه شديد؟ اول خیريه. 
دوم صندوقــی بــرای خیريه. بعد هــم تعاونی 
اعتباری و بعد چند تعاونی ديگر. چون يکی که در 
خودش نمی تواند ادغام شود و موسسه اعتباری 
به وجود بیايد. بعد از همه اينها ادغام و تشــکیل 
موسسه اعتباری و وعده ســود غیرمتعارف. در 
ادامه اختلاف بین مديران و تغییر مکرر مديران و 
سرانجام به 10سال نرسیده انتقال به بانک ملی. 
  اين را هم جالب است بدانیم که موسسه نور خود 
را يک نهاد مالی غیر بانکی معرفی می کرد که به 
عنوان واســطه وجوه در بازارهای مالی فعالیت 
می کند تا بین عرضه کننده و متقاضی منابع مالی 
واسطه گری کند و حالا اين نهاد مالی غیر بانکی 
رفته زير نظر يک بانک. آن هم چه بانکی؟ بانک 
ملی ايران. بــه همین دلیل اســت که بعضی ها 
به نقش موسســه نــور در دور زدن تحريم ها و 
نقش آفرينی در بازار ارز اشــاره می کنند بدون 

اينکه بتوان برای آن مدرکی داشت.

قوه قضائیــه در بیانیــه ای بــه ســخنان 
بهادری جهرمــی در لايحــه حجاب واکنش 
نشان داده اســت.  ســخنگوی دولت اخیرا 
در جمع دانشــجويان دانشــگاه تربیت دبیر 
شــهید رجايی، مطالبی را در رابطه با لايحه 
عفاف و حجاب مطرح کرده اســت. به گفته 
بهادری جهرمــی، در موضــوع مقابلــه بــا 
بی حجابی و مسئله کشــف حجاب »دولت 
معتقد بود کــه نیازمند به اصــلاح در قانون 
نیســتیم و قوانین موجود کفايت می کند« و 
لزومی به ارائه لايحه جديد نیســت، مع ذلک 
به دلیــل اينکه قــوه قضائیه ايــن لايحه را 
تدوين و به دولت ارسال کرده و از اين حیث 
لايحه قضايی محسوب می شــده، لذا دولت 
به جای رويکرد مخالفت، رويکــرد تعامل را 
برگزيده و لايحه را ظرف مدت 20 روز تقديم 
مجلس نموده اســت. در بیانیــه قوه قضائیه 
آمده شورای عالی انقلاب فرهنگی به رياست 
رئیس جمهور، قوه قضائیــه را مکلف به تهیه 
لايحه کرده اســت. بخش های ديگری از اين 

بیانیه را بخوانید:

  شــورای عالی انقلاب فرهنگی به رياست 
رئیس جمهور محترم، بر اساس مصوبات خود 
در تقسیم کار دســتگاه ها در زمینه عفاف و 
حجاب، تهیه لايحه را به عنــوان وظیفه قوه 
قضائیه تلقــی و اعلام نموده اســت و عدلیه 
بر اساس تکلیف واگذار شده از سوی اين شورا 
که مصوباتــش در حکم قانون اســت، اقدام 
به تهیــه لايحه در کوتاه تريــن زمان ممکن 

نموده است.
 رئیس قوه قضائیه در مقاطع زمانی مختلف 
طی سال گذشته و همچنین سال جاری، بارها 
بر کفايت مجموعه قوانین و مقررات موجود 
برای برخورد با ناهنجاری های اجتماعی تاکید 
کرده و در سخنان چندباره رئیس عدلیه آمده 
که دستگاه هايی که در اين خصوص وظیفه 
دارند هريک بايد به تکالیف خود عمل نموده 
و منتظر قانــون جديد نمانند. قــوه قضائیه 
نیز در اين راســتا به موارد ارجاعی به عنوان 
جرايم ارتکابی رسیدگی خواهد کرد و از اين 
حیث نیازی به انتظار بــرای تصويب قانون 
جديد نیست . به عنوان مثال، حجت الاسلام 

محسنی اژه ای طی سخنانی در ديدار با اقشار 
مختلف مردم اســتان کرمان در اين زمینه 
تاکید کرد: امــروز ناهنجاری های اجتماعی 
به ويژه در حوزه عفــاف و حجاب وجود دارد 
و ســبب آزردگی مردم ما می شود؛ من بعد 
از اغتشاشات سال گذشــته مکرراً خطاب به 
مســئولان و دســتگاه های ذی ربط از جمله 
فراجا و وزارت کشور، تاکید کردم که بسیاری 
از جرايم در حــوزه ناهنجاری های اجتماعی 
و عفاف و حجــاب، در زمره جرايم مشــهود 
هســتند و بايد با همین ظرفیت های قانونی 

موجود، با آن ها برخورد کرد ...
  مســئله عفاف و حجاب در جلسه سران 
ســه قوه مطرح و در اين جلســه لزوم ارائه 
لايحه قضايی برای مواجهــه با بی حجابی يا 
کشف حجاب توسط قوه قضائیه مورد تاکید 
و تصويب اعضای جلســه قرار گرفته و نهايتا 
رئیس دستگاه قضا بر همین اساس و همچنین 
مبتنی بر مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
دستور لازم برای تهیه لايحه قضايی را صادر 

کرده است.

ادامه ازصفحه   اول    ايــن جمهوری خــواه 

پروپاقرص در دولت دموکرات ها جايی نداشت 
و کارتر هم بیش از آنکه دنبال متحدی علیه 
شــوروی در منطقه باشــد، دنبال مســائل 
جديدتری بود. با همه اينها رابطه دوســتانه 
محمدرضا پهلوی و کیسینجر اينجا پايان پیدا 
نکرد. احتمالا با روی کار آمدن کارتر اين دو 
ديگر موفق نشدند يکديگر را بببیند و احتمالا 
شــاه ســابق از اينکه ديگر دوست صمیمی 
آمريکا يی اش در واشــنگتن مهمانی هايی با 
حضور ستاره ها برايش راه نمی انداخته، دلگیر 
بوده است. با اين حال در سال 1۹7۹ و 1۹۸0، 
يعنی پیش از آنکه محمدرضا پهلوی در قاهره 
بمیرد،  کیسینجر تمام تلاش خود را کرد تا او 
را به ايالات متحده منتقل کند. اين اقدامات 
در شرايطی بود که دولت کارتر زير بار پذيرش 
خانواده پهلوی نمی رفــت و تنها صدايی که 
کماکان به آن دوستی وفادار به نظر می رسید، 

کیسینجر بود. 
اين ديپلمات کارکشته در 2۹ نوامبر 1۹7۹ 
در روزنامه واشینگتن پست نوشت: در هفته 
اول ژانويه 1۹7۹، يکی از مقام های ارشــد 
وزارت خارجه از من برای يافتن اقامتگاهی 
برای شاه در آمريکا کمک خواست. کیسینجر 
در ادامه تأکید کرده که اگر اقامتگاه مناسبی 
در آمريکا برای محمدرضا پهلوی پیدا می شد، 
او بر ترديد خود غلبه می کرد و ســريع تر از 

ايران خارج می شــد. او در اين مقاله مدعی 
می شود رفتاری که دولت کارتر در قبال ايران 
در پیش گرفته، اشــتباه بوده است. مشاور 
امنیت ملــی در دولت نیکســون همچنین 
اضافه کرده که تلاش های بسیاری هم برای 
اين منظور صورت داده و بــا ديويد راکفلر، 
رئیس هیــات مديره بانک چِیــس منهتن 
تماس می گیرد تا از او بــرای اين کار کمک 
بگیرد اما راکفلــر ضمن ابــراز همدردی با 
محمدرضــا پهلــوی پــوزش می طلبــد و 
درخواست کیســینجر را رد می کند.  با اين 
حال کیســینجر به تلاش های خــود ادامه 
می دهد و با کمک برادر ديويد يعنی نلسون 
راکفلر محل ســکونتی برای شاه پیدا و يک 
هفته بعد محمدرضا ايــران را ترک می کند، 
اما دو هفته بعد نلســون از دنیــا می رود و 
پهلوی ها به مصر و ســپس مراکش می روند 
و با اين حســاب تلاش هايی که هنری برای 
دوست خاورمیانه ای اش انجام داد به نتیجه 

نمی رسد.
نزديکی کیسینجر با شــاه ايران که احتمالا 
ناشی از نظريات او در حوزه بین الملل و جهت 
حفظ منافع ايالات متحده در خاورمیانه بوده، 
تا جايی پیش رفت که پس از انقلاب اسلامی 
که برخی می گفتند اگر کیسینجر همچنان 
در کاخ سفید بود، هر طور شده مانع از وقوع 
انقلاب اسلامی در ايران می شد. نظريه ای که 

به نظر می رسد ناشــی از عدم شناخت اين 
مفسران از علل انقلاب اســلامی در ايران و 

بافت جمعیتی کشور باشد. 
درست است که دوستی شــاه و کیسینجر با 
مرگ محمدرضا پهلوی در 61 سالگی به پايان 
رسید اما نظريه پرداز آمريکايی از هیچ فرصتی 
برای اظهارنظر در مورد ايران دست برنداشت. 
او در دوران جنگ تحمیلــی در اظهارنظری 
جنگ ايران و عراق را بــه نفع آمريکا توصیف 

کرده بود. 
کیسینجر در ســال های پس از انقلاب توجه 
ويژه ای به پرونده هســته ای ايران داشت. او 
به رغم هشــدار درباره شکل گیری يک ايران 
هســته ای برخلاف جمهوری خواهان ديگر 
معتقد بود کــه در برخورد با تهــران گزينه 
حمله نظامی نبايد هیچ گاه روی میز واشنگتن 

باشد.
اين نظريه پرداز روابط بین الملل از دشمنان 
ويژه توافق هسته ای به شمار می رفت که البته 
از مشی جمهوری خواهانه او بعید نبود. البته 
کیسینجر در همان زمان يک جلد کتاب خود 
را به ظريف، وزيرخارجه وقت کشورمان هديه 
داده بود و او را دشمن قابل احترام می خواند. 
درباره ديگر  فعالیت های کیســینجر در دهه 
هفتاد میلادی به مطلب بسیار خوب صفحه 
14 که رامتین لطیفی زحمت آن را کشــیده 

نیز رجوع کنید. 

واکنش قوه قضائیه به سخنگوی دولت درباره لایحه حجاب

با ادغام موسسه اعتباری نور  در بانک ملی چه اتفاقی برای بزرگ ترین بانک 
ایران و سپرده گذاران و کارمندان موسسه می افتد؟

پرش بلند نور  به آغوش ملی!  لایحه حجاب مصوبه شورای عالی 
فرهنگی بود به ریاست رئیس جمهور!

چشمان هوشیار  کیسینجر در تهران

    سوژه روز

معماران ايراني باز هم در جشــنواره هاي بین المللي خوش 
درخشیدند. برندگان جشــنواره جهاني معماري به تازگي 
اعلام شــده و مي توانیم نام 11 پروژه از شــش استوديوي 
ايراني را در میان آنها ببینیم؛ جشنواره اي كه از معتبرترين 
رويدادهای حوزه معماری اســت و  امســال در ســنگاپور 
برگزار شــد و 500معمار به مرحله نهايي رسیدند. يكي از 
اســتوديوهاي ايراني به نام »دفتر ديگر« توانســت ركورد 
اســتوديوهاي ايراني ديگر را بزند و با چند جايزه ركورددار 

شود. 
  بازسازي اثري خاطره انگیز در قلب تهران 

اولین پروژه ايراني كه در بخش پروژه هاي ساخته شده اين 
جشنواره جايزه گرفت، ســاختمان »هانري كربن« اثري از 
استوديوي باغ ايراني است. اين ســاختمان از بناهای دوره 
پهلوي در مرکز تهران اســت كه اواخر دهه 50 شمسي رها 
شد، اما معماران استوديوي باغ ايراني آن را بازسازي كردند. 
مجموعه هانری کربن در مرکز شهر تهران در محله تاريخی 
شیخ هادی ساخته شده و در اصل از سه طبقه مسکونی و پنج 
فروشگاه خرده فروشی تشکیل شده بود، اما بعد از بازسازي 
تغییراتي در آن داده شــد ولی هويتش را حفظ كرد. معمار 
ارشد اين ساختمان مهسا مجیدي است و در تیم طراحي اين 
پروژه هم انوشه احمدی، پانته آ پرهامی، هومن نوری دوست، 

مینا نبوی، کتايون تهرانی حضور داشتند. 
  جایزه پشت جایزه براي دفتر دیگر 

استوديوي معماري »دفتر ديگر« بیشــتر از استوديوهاي 
ايراني ديگر در اين جشــنواره درخشــید؛ چون ســه اثر از 
اين اســتوديو به فینال بخش »پروژه هاي آينده« رسیدند 
و يك اثر هم در بخش طراحي داخلي به موفقیت رســید و 
جايزه اش را دريافت كرد. معمار اصلي اين پروژه ها علیرضا 
تغابني اســت و در هر پروژه چند معمار ديگر هم در كنار او 
حضور داشتند. تغابني در سال 201۹ هم در هیات داوري 
اين جشــنواره حاضر بود.  اولین پروژه اين استوديو پروژه 
مجموعه فرهنگي تفريحي شیراز بود. بعد از آن هم اقامتگاه 
بومگردي هرمز برنده جايزه شد و لوكیشن اين اقامتگاه هم 
همان طور كه از نامش مشخص است، در جزيره هرمز استان 
هرمزگان قرار دارد. پروژه بعدي اين استوديوي معماري هم 
»مركز اجتماعات روستاي مرزي« است كه براي اسحاق آباد 
سیستان و بلوچستان طراحي شــد و جايزه اي از اين بخش 
به او رسید.  در كنار هر ســه پروژه، اين دفتر معماري يكي 
ديگر از آثارش را در بخش طراحي داخلي جشنواره جهاني 
معماري هم شــركت داد. نام اين پروژه گالري طلا و جواهر 
بهشــتي اســت كه براي يكي از مالكان بازار بزرگ تهران 
طراحي شــده و علیرضا تغابنی، هوداد ظروفچیان، مهرداد 
مکارمی، علی قدس، گلاره گران سرشت، فرزاد فراست، ستار 
گنجعلی پور، امیر نجفی، امیرحســین طاهری پور و سپیده 

موسوی در تیم طراحي و نظارت آن حضور داشتند. 
  حفاري براي نور 

پروژه ايراني بعدي كه در بخــش »پروژه هاي آينده« موفق 

عمل كرد، ساختمان »حفاري براي نور« بود كه نام ديگرش 
»ويلا قنات« است؛ ويلايي صحرايي كه هدفش استفاده از 
معماري براي پررنگ كردن مســائل منطقه بود و طراحی 
مدرسه و مخازن ذخیره آب نیز در کنار اين ويلای مسکونی 
مورد توجه قرار گرفــت.   طراحي اين پروژه توســط دفتر 
معمــاري »كالبد« انجام شــده و معمار اصلــي آن محمد 
رحیمي زاده است. در كنار او حسین روسايي، زيبا باغبان و 
پگاه سمیعي هم در طراحي اين پروژه حضور داشتند و محل 

ساخت پروژه هم يزد انتخاب شده است. 
  دره كوزه 

استوديوي طراحي معماري فرشــاد مهدي زاده هم با پروژه 
دره كوزه در اين جشنواره شركت كرد و توانست جايزه بخش 
»پروژه هاي آينده« را به دست بیاورد؛ هندسه اين ويلا كه در 
شهر رودهن استان تهران ساخته شده، توسط کوزه های به 
هم پیوسته و قابل سکونت شکل گرفته و نغمه كسیري هم 
به عنوان معمار اصلي اين ســاختمان عجیب و زيبا انتخاب 

شده است. 
  تقدير براي كتالم و نمك آبرود و خوانسار 

در اين جشــنواره ســه پروژه هم مورد تقدير قرار گرفتند؛ 
پروژه هايي در شــمال و مركز ايران كه هر سه تلاش كردند 
به اصالت محل ساختشــان از نظر فرهنگ و طبیعت وفادار 
باشــند. نام پروژه اول »نفار« اســت كه باز هــم متعلق به 
استوديوي »دفتر ديگر« است و در شهر كتالم مازندران قرار 
دارد.  نفار به معني خانه يیلاقی، نوعي استراحتگاه چوبي در 
مزارع شمال ايران اســت كه كاربردهاي مختلفي دارد و در 
فصل تابستان و ســاعات کاری به محلي برای رفع خستگی 
کشاورزان تبديل مي شود. اين خانه هم با همین ايده ساخته 
شده و معماران آن سعي كرده اند بافت محلي منطقه را هم 
در طراحي آن در نظر بگیرنــد.  مركز تجاري نمك آبرود هم 
كه توسط استوديوي معماري فرشــاد مهدي زاده طراحي 
شــده، مورد تقدير داوران جشــنواره جهاني معماري قرار 
گرفت. يكي از ويژگي هاي اصلي آن نزديك بودن به تله كابین 
اين شهر است و توانســته مجموعه گردشگري كاملي را در 
اين فضا طراحي كند.  استوديوي معماري »شید« هم با اثر 
»سي وپنج« در اين جشنواره شركت كرد و مورد تقدير قرار 
گرفت. برخلاف دو اثر ديگر، كاربري اين پروژه كاري است و  
معمار مسئول آن فرشید روزي طلب بود. اين اثر براي شهر 
شیراز طراحي شده و مهدي حجتي و احمدرضا دهقاني هم 
او را همراهي كردند.  آخرين پروژه اي كه در اين جشــنواره 
مورد تقدير قرار گرفت، اثري متعلق به استوديوي »ديدار« 
است كه در شهر خوانسار ساخته شده و نامش »ايوان خانه« 
است. محمد جواد بینا، حمیدرضا شــعبانی، مهتا سعادت، 
میلاد اسدی، حبیبه شعبانی، منصور حیدری و امیرحسین 
عرب در تیم طراحي اين پروژه حضور داشتند. اين ساختمان 
كاربري مســكوني دارد و نزديك به طبیعت شهر خوانسار 
ساخته شــده و دلیل اصلي نامگذاري آن، وجود ايوان هاي 

متعدد در تمام مجموعه است. 

كولاك معماران ايراني در سنگاپور 
11 جایزه از جشنواره جهاني معماري به ایران رسید 

 اما و اگرها بر سر یک بدهی
 6میلیارد دلاری

مهسا مژدهی|  مجلس نمایندگان 
آمریکا طرحی را تصویب کرده است که 

بر اساس آن دسترسی ایران به 6میلیارد 
دلاری که در چارچوب توافق معامله 

زندانیان میان ایران و آمریکا آزاد شده 
بود، مسدود می شود. این طرح تحت 

عنوان »قانون عدم تامین بودجه برای 
تروریسم ایران« با ۳۰۷رای موافق در 
برابر ۱۱۹ رای مخالف به تصویب رسید.

جمهوری خواهان این طرح را در واکنش 
به آنچه ادعا می شود نقش ایران در 

مقابله حماس با اسرائیل است، مطرح 
کرده اند. مایکل مک کال، رئیس کمیته 

روابط خارجی مجلس نمایندگان با تکرار 
برخی ادعاهای بی اساس گفت: با وجود 
بی ثباتی زیاد در منطقه، آخرین چیزی 
که لازم داریم دسترسی ایران به شش 

میلیارد دلار است تا صرف تروریسم 
شود. این طرح اکنون به سنای آمریکا 

ارسال خواهد شد. با این وجود، حمایت 
اکثریت دموکرات سنا از این طرح، دور 
از ذهن به نظر می رسد چرا که کماکان 
اکثریت سنا در دست دموکرات هایی 

است که تلاش می کنند روابط بین 
تهران و واشنگتن به مرحله حادتری 

نرسد. برای آنها که با هدف راست و 
ریست کردن روابط ایران و آمریکا بر 

سر برجام روی کار آمده بودند، پذیرش 
این موضوع که تهران به حق قانونی خود 

در دریافت پول نفتی که به کره جنوبی 
فروخته نرسد، قابل قبول نخواهد بود.

در ماه های گذشته و پس از 
رایزنی هایی های بسیار ایران در ازای 
آزادی زندانیان میان ایران و آمریکا 

توانست هفت میلیارد بدهی خود را از 
کره جنوبی پس بگیرد. البته این پول در 
حسابی در قطر ماند تا ایران بتواند برای 

مصارف حقوق بشری از آن استفاده 
کند. چندی پیش ایالات متحده مدعی 

شد که تهران هنوز به آن پول دست 
نزده است و در حقیقت دلاری از آن 

به تهران نرسیده. با این حال با وقوع 
طوفان الاقصی جمهوری خواهان مدعی 

شدند آمریکا باید مانع از ارسال این 
پول برای ایران شود. واشنگتن به خوبی 
می داند در صورت انجام این کار از سوی 

نهادهای حقوق بشری مورد مواخذه 
قرار خواهد گرفت. دولت بایدن هم در 

طول سال های اخیر تلاش کرده تا فاصله 
خود را با ترامپ و بدعهدی هایش مقابل 

تهران حفظ کند. 
در حالی که مجلس نمایندگان آمریکا 
طرحی نمادین را برای حمایت از رژیم 

صهیونیستی مبنی بر بلوکه کردن 
6میلیارد دلار از دارایی های بلوکه شده 

ایران را تصویب کرده اما خبرگزاری 
آسوشیتدپرس نوشت که جلوگیری از 

دسترسی ایران به این منابع در قطر، 
بسیار بعید است. آسوشیتدپرس 

پیش بینی کرد که مجلس سنای آمریکا 
که دموکرات ها در آن اکثریت دارند، 
طرح جمهوری خواهان برای مسدود 

کردن دارایی های ایران را رد کند.
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روز پنجشــنبه رســانه های 
ســوئدی و بــه دنبــال آن 
رســانه های انگلیســی زبان 
خبر دادند کــه حکم مجازات 
نوجوانانی که حدودا ۹ ماه پیش 
یک راننده تاکســی ایرانی را 
به طرز فجیعی به قتل رسانده 
بودند اعلام شــده است. این 
پرونده در ســوئد بــه یکی از 
عجیب ترین پرونده های جنایی 
اخیر تبدیل شــده و بسیاری 
اهمال کاری پلیس را در وقوع 

این قتل دخیل می دانند.  

از ۹ ماه پیش پرونــده ای با عنوان 
»قتــل تاکســی« در رســانه های 
ســوئدی مورد توجه زيــادی قرار 
گرفت چرا که سن پايین متهمان، 
اين پرونده را از آنچه هست عجیب تر 

کرده اســت. فوريه امسال دختری 
14ساله در سوئد به پلیس مراجعه 
و ادعا کرد که يک راننده تاکســی 
ماه ها پیش به او تجاوز کرده است اما 
پلیس به دلیل نبود شواهد کافی اين 
شکايت را پیگیری نکرد. بی توجهی 
پلیس به اين ماجرا باعث شــد اين 
دختر و دوستانش بخواهند خودشان 
عدالــت را اجرا کننــد و خیلی زود 

قربانی تجاوز، مظنون به قتل شد. 
حدودا يک ماه بعد از ثبت شکايت، 
ماشــین تاکســی اين مرد در يک 
پارکینگ عمومی پیدا شد، در حالی 
که هفت روز تاکســیمتر آن روشن 
مانده و برف ماشین را به طور کامل 
پوشــانده بود. پلیس پنج روز بعد 
جنازه ايــن مــرد را در 500متری 
ماشــینش در حالی که در جنگل 
از درخت به دار آويخته شــده بود 

پیدا کرد.  مشــخص شد اين راننده 
تاکسی مردی 26ساله و متولد تبريز 
بوده اما نامی از او در رسانه ها منتشر 

نشد.

  شناســايی متهمــان نوجوان 
پرونده

 پلیس تنها مظنون اين پرونده، يعنی 
همان دختری را که از او شــکايت 
کرده بود به اداره پلیس فراخواند و 
خیلی زود در بازجويی ها مشخص 
شــد اين دختر در قتل او دســت 
داشته  است. اما يک دختر 14 ساله 
چطور می توانســت به تنهايی يک 
مرد را بکشد و جنازه اش را از درخت 
آويزان کند؟ تحقیقات بیشتر نشان 
داد که چهار برادر 15 تا 1۹ساله که 
از دوســتان اين دختر بودند در اين 

قتل دست داشته اند. 

  گزارش روز

دست نوجوانان سوئدی در قتل راننده تاکسی تبريزی
 سه پسر برای انتقام تجاوزی که به دوستشان شده بود، مرد ایرانی را از درخت آویزان کرده و دار زدند

با اينکه هیچ کدام از اين پسرها تا به 
امروز اتهام قتل را قبول نکرده اند اما 
شــواهد خلاف آن را نشان می دهد. 
تحقیقــات پلیــس نشــان داد که 
موجودی حســاب اين مرد ايرانی 
بعد از قتل به حســاب يکــی از اين 
پسرها منتقل شده است. همچنین 
آن ها قبل از قتل ماســک، چســب 
و طناب خريده بودنــد و همان نوع 
طناب در صحنه قتل استفاده شده 
بود. پلیس  توانست دی ان ای راننده 
را روی ژاکت يکی از آن ها و دی ان ای 
مظنونان را روی طناب دار شناسايی 
کند. حتی برخی از متعلقات مقتول 
ماننــد گواهینامه در خانــه يکی از 

پسرها پیدا شد. 
اثری از دختــر 14ســاله و يکی از 
برادران 15ساله در صحنه قتل ديده 
نشــده اما آن ها به همکاری در قتل 

متهم شده اند. شواهد نشان می دهد 
اين دو نفر مقتول را به صحنه جرم 
کشانده و خودشــان محل را ترک 
کرده اند. يکی ديگر از شواهدی که 
علیه اين افراد وجود دارد پیام هايی 
اســت که قبل از وقوع جــرم بین 
يکديگر رد و بدل کرده اند. چهار روز 
قبل از اينکه راننده تاکســی ناپديد 
شود، اين دختر به يکی از دوستانش 
پیام داد: »برادران دوستم قرار است 
با متجاوز ملاقات داشــته باشــند. 
هاهاها« هیچ کدام از پســرها قتل 
را گردن نگرفته اند اما دختر نوجوان 
در بازجويی ها گفته که قرار فقط بر 
ضرب و شــتم بوده، نه اينکه او را به 

قتل برسانند.

   جنگل پايان راه راننده ايرانی
 او برای کشــاندن راننده تاکسی به 
جنگل و عملی کردن نقشه خود، به 
راننده پیام داده بود تا او را در جنگل 
ملاقات کند و يک بطری نوشیدنی 
الکلی هم با خــود بیاورد. وقتی مرد 
26 ساله به محل ملاقات رسید سه 
برادر تا سر حد مرگ او را کتک زدند، 

خفه کردنــد و با طنــاب از درخت 
آويختند. برخی دوســتان آن ها به 
پلیس گفته اند که ســه برادر گفته 
بودند که می خواهند يک متجاوز را 
بکشند و بعدها هم گفتند که اين کار 

را انجام داده اند. 
حــالا دادگاه بدوی اوپســالا برادر 
1۹ســاله که عامل اصلی اين قتل 
بوده را به حبس ابــد محکوم کرده 
است. دو برادر 16ســاله به 4 سال 
زندان در مرکز مراقبت از نوجوانان 
بزهــکار محکــوم شــده اند. دختر 
14ساله و برادر 15ساله هم به اين 
خاطر کــه در صحنه قتــل حضور 
نداشتند به 3 سال و شش ماه زندان 
در مرکز مراقبت از نوجوانان بزهکار 

محکوم شده اند. 
دادستان پرونده، اين جنايت را هم از 
نظر بی رحمی و هم از نظر سن پايین 
عاملین آن تکان دهنده و کم سابقه 
توصیــف کــرده اســت. همچنین 
پلیس اين پرونده تايیــد کرده که 
اگر شــکايت آن دختر جدی گرفته 
شده بود، می شــد از وقوع اين قتل 

جلوگیری کرد.

سايت  نگار سياسي / گزيد     ه اي از تحليل ها ي جناح هاي سياسی

ایران هست اما نیست/ کمیل خجسته، فعال 
رسانه در کانال تلگرامی خود نوشت:

ســايت war on the rocks کــه در حــوزه 
استراتژی، دفاع و امور خارجی فعالیت می کند، به 
قلم يکی از تحلیل گرانش مديريت محور مقاومت 
را در يک جمله اينگونه توصیف می کند: »شاهکار 
شبکه ای ايران در منطقه« و می نويسد:سه روز پس 
از عملیات 7 اکتبر، ايران حمايت صريح خود را از 
حمله حماس علیه اسرائیل اعلام کرد. با اين وجود 
مقامات آمريکايی و اسرائیلی تاکنون هیچ مدرک 
مشخصی که ايران را مستقیما به اين حمله مرتبط 
کند، نیافته اند. با اين حال، حمايت گسترده نظامی، 
اقتصادی و سیاسی ايران از حماس به طور گسترده 
تايید شده اســت. در عراق و ســوريه، عملیات ها 
علیه نیروها و تاسیســات آمريــکا افزايش يافته 
است و در کمتر از يک ماه 52 حمله به تاسیسات 
آمريکايی در هر دو کشــور ثبت شــده است.بعد 
از آن هم حوثی های يمن مشــارکت خــود را در 
درگیری اعلام کردند و حملات موشکی و پهپادی 
را به ســمت جنوب اسرائیل در دســتور کار قرار 
دادند. لبنانی ها هم تمرکز اسرائیلی ها را در شمال 
فلسطین برهم زدند و...دلايل فزاينده ای برای اين 
باور وجــود دارد که محور مقاومت به يک شــبکه 
متحد منسجم تبديل شده است و اقدامات مستقل 
را با هماهنگی اســتراتژيک بــرای تقويت موضع 
جمعی اعضا صورت می دهد. اعضای اين محور، يک 
شبکه فرمان انعطاف پذير ايجاد کرده اند و در عین 
حال از رويارويی مستقیم با ايالات متحده اجتناب 
می کنند... ايران هســت ولی نیست؛ پیداست ولی 

پنهان است؛ در میدان است اما در ديد نیست و...

ما را مس کنید/ حسین شــريعتمداری طی 
يادداشتی در روزنامه کیهان نوشت:

   اوايل تیرماه 1402 ، آقايان رئیســی و اژه ای، 
رؤســای محترم قوه قضائیه و مجريه در اظهاراتی 
که می توانســت امیدوارکننده باشد، اعلام کردند 

برای مقابلــه با بی حجابی معطــل تصويب لايحه 
عفاف و حجاب نمی شوند و از قوانین موجود برای 
مقابله با اين پديــده عفت ســوز و خانمان برانداز 
استفاده خواهند کرد. و صد البته از اين تصمیم که 
به صراحت اعلام شــده بود، در عمل خبری نشد! 
و نزديک به 7 ماه اســت که لايحه عفاف و حجاب 
در مجلس شورای اســلامی می چرخد و... مقابله 
با پديده پلشت بی حجابی که به فرموده حکیمانه 
و مســتند رهبر معظم انقلاب، هم حرام شرعی و 
هم حرام قانونی است در انتظار تصمیم مسئولان 
محترم! خاک می خورد و زنان و دختران مظلومی 
که اکثر آنها در بی خبری از عواقب خانواده برانداز و 
خانمان سوز کشف حجاب به دام افتاده اند، به حال 
خود رها شــده اند! اکثريت چشم گیری که به قول 
حضرت آقا، اگر بدانند حقیقت ماجرا چیست، از آن 

دست می کشند.
  و بالاخره تا کــی بايد منتظــر تصويب نهايی 
قانون جديد عفاف و حجاب بود؟! و با کدام توجیه 
قانونی و منطقی و اسلامی مادام که قانون ياد شده 
از تصويب نهايی نگذشــته اســت )که ظاهراً آش 
دهان سوزی هم نیســت ( از اجرای قوانین موجود 
خودداری می شــود؟! لااقل برای پیشــگیری از 
پديده خانمان سوز و خانواده برانداز کشف حجاب 
به قوانین موجود عمل کنیــد. طلای قانون جديد 

پیشکش، مرحمت فرموده ما را مس کنید!

صادق الوعده؟ / عبدالناصــر همتی، رئیس 
پیشین بانک مرکزی با انتشار تصويری نوشت:  بعد 
از گذشــت 26ماه از تلاش دولت سیزدهم و چاپ 
500 همــت پــول، رشــد 146 درصــد قیمت 
خوراکی ها، افزايش 145 درصد قیمت مسکن و افت 
شديد سرانه مصرف اقلام اساسی مردم نظیر گوشت 
و مرغ، آيا ادعــای صادق الوعده بــودن مقبولیت 
دارد؟دولت صادقانه به مردم بگويد آيا هنوز بر نظر 
قبلی خود باقی هســت که عامل اصلی مشکلات، 

بیشتر بی کفايتی مديريتی است تا تحريم ها؟

تکلیف لایحه حجاب را مشــخص کنید/ 
آيت الله علم الهدی در خطبه های اين هفته نماز جمعه 
مشــهد دوباره به ماجرای حجاب پرداخت و گفت: 
مردم در موضوع حجاب ايستادگی کنند. دشمن در 
اين حوزه متمرکز است اين مسئله ايدئولوژيک را به 
بهانه ای برای اختلاف  افکنی میان اقشــار مختلف 
مردم ما تبديل کنــد. مقام معظم رهبــری درباره 
بدحجابی به صراحت اعلام موضع کردند و اين کار را 
جرم سیاســی خواندند تا برای قوه قضائیه مشخص 
شود که بايد جرم  انگاری کند و مجازات مقتضی آن  
هم تعیین شــود. امام جمعه مشهد با تأکید بر اينکه 
شــورای نگهبان بايد نظارت دقیق بر لايحه عفاف و 
حجاب داشته باشد، اظهار کرد: خواسته ما از فقهای 
عادل و حقوقدانان دانشمند شورای نگهبان آن است 
که لايحه حجاب و عفاف را در مقام جرم انگاری تلقی 
کنند و موضع نهادهای انتظامی و امنیتی در مقابل 
اين جرم مشخص شود. اگر بناســت بی حجابی به 
فرموده رهبر معظم انقلاب جرم سیاسی تلقی شود، 
مخاطب اين جرم نیز اسلام، انقلاب و نظام هستند و 
در اين جرم انگاری، بايد دقیقاً مشــخص باشد که 
دستگاه های امنیتی و انتظامی بايد چه کار کنند. تنها 
مسائل قضايی کافی نیست. اگر اين لايحه از اين بابت 
ابهام دارد، فقهای مجاهد و حقوقدانان انديشــمند 
شورا، مجلس را موظف کنند اين مسائل را برطرف 
کند. مجلس وظیفــه دارد تکلیف لايحــه عفاف و 
حجاب را هر چه زودتر مشــخص کند. اين مجلس، 
قربانی صديقی همچون مرحوم آيت الله سید حسن 
مدرس دارد. اين مجلس به نام شورای اسلامی مزين 
است و برای اسلام شهید تقديم کرده و تکلیف دارد 

پای کار خواسته های شرعی و به  حق مردم باشد.

ستایش خطیب از دولت/ خطیب نماز جمعه 
تهران عنوان کرد: بســیج برای تحقق ايران قوی در 
عرصه فعالیت های علمی خوش درخشیده است و به 
دور از منت و غرور خود را خادم افراد جامعه می داند.

دولت سیزدهم بی منت و بدون ابتلا به حاشیه ها و با 

  گالری   

    
تیم هندبال زنان ایران در 

 اولین بازی خود در 
جام جهانی با نتیجه ۳5 

بر ۱5 از لهستان شکست 
خورد. اختلاف سطح دو 

تیم به اندازه اختلاف گل ها 
نبود و اگر پنالتی ها گل 

می شد و این قدر تو به تیر 
دروازه نمی خورد نتیجه 

نزدیک تر می شد.

    
رئیس سازمان پژوهش 
و برنامه ریزی آموزشی با 
انتشار عکسی از صفحه 
۴۲ کتاب نگارش فارسی 
پایه اول که اشاره به عدم 
حذف عبارت »بابا آب داد« 
دارد، نسبت به ادعای اخیر 
آقای پناهیان درباره حذف 
عبارت »بابا آب داد« در 
کتاب زبان فارسی توسط 
یک جریان صهیونیستی، 
واکنش نشان داد.

    
تجمع اهالی و مالکین طاووسیه در اعتراض به 

شرایط نگهبانی و شیوه حراست از مجموعه 
ویلاها و باغات. صبح پنجشنبه. 

    
دیدار تیم های فوتبال پیکان و خاتون بم در هفته 
چهارم لیگ برتر باشگاه های زنان ایران، ظهر 
جمعه )۱۰ آذر ۱۴۰۲ ( در ورزشگاه پیکان شهر 
برگزار و با برتری ۴ بر صفر خاتون به پایان رسید. 

     
تصویری که یاسمن خلیلی فرد، منتقد فیلم و نویسنده از زنده یادان 
داریوش مهرجویی، وحیده محمدی فر و بیتا فرهی در نمایشگاه نقاشی 
داریوش مهرجویی منتشر کرده و  نوشته است:
»شبی که داریوش مهرجویی به قتل رسید بیتا فرهی پاریس و در خواب 
بود. با مهسای عزیز، دختر بیتا جان، توی سر و کله مان می زدیم که 
چه طور این خبر را به بیتا بدهیم؟ صبحش با تماس بیتا از کابوس و خواب 
نصفه و نیمه  آن شب بیدار شدم درحالی که از فرط گریه و شوک و اندوه 
قادر به صحبت نبود، فکش قفل شده بود و متوجه نمی شدم چه می گوید. 
قتل داریوش مهرجویی و وحیده محمدی فر که از نزدیک ترین دوستان 
بیتا جان بودند، ضربه مهلکی به او زد. آرزو می کردم پاریس بماند و از 
بازگشت به ایران منصرف شود تا از فضای تراژیک قتل خونین دوستانش 
دور بماند.  اما شنبه پنجم آبان به ایران بازگشت. آن قدر شوق بازگشت به 
ایران را داشت که همه دوستانش تاریخ آمدنش را حفظ بودند. با این که 
مهسا بهترین زندگی را در  پاریس برایش فراهم کرده و از نظر پزشکی در 
شرایط کاملًا مناسبی بود، دلش می خواست ایران باشد.  توی ذهنم در 
حال برنامه ریزی بودم که چه روزی بروم دیدنش. اما متاسفانه از دوشنبه 
مشکل ریوی آغاز شد و از همان شب به بیمارستان منتقل شد و جز دو روز 
کوتاه که از بیمارستان مرخص شد و دوباره به بیمارستان برش گرداندند، 
دیگر خانه اش را که محبوب ترین مکان دنیا برایش بود، ندید.فردای چهلم 
بهترین دوستانش خودش هم از دنیا رفت. وزن این عکس سنگین است؛ 
غم  جاری در آن روی دلمان سنگینی می کند. وقتی در تابستان یکی از 
سال های کرونایی این عکس را از نمایشگاه مهرجویی برایم می فرستاد، 
پروین و فوتبالیست دزدهرگز فکرش را هم نمی کردم که پایان این سه، این چنین رقم بخورد.

ادامه ازصفحه   اول     در ضمن مدت    ها پیش مادرم نیز اصرار 
می    کرد که برای فاتحه خواندن بر سر مزار پدرم حتما به قم 

برویم. متاسفانه به علت سفر به خارج، قبلا نتوانسته بودم این 
خواست مادرم را برآورده سازم و این فرصت مناسبی بود که 
همراه او به قم بروم. به این علت در یکی دو روز ابتدایی اردو 

نتوانستم با بچه    ها باشم اما خدا را شکر به موقع رسیدم«!
۲- فوتبالیستی که با قطع مستمری به دزدی می    رفت به یک 
سال زندان محکوم شد )روزنامه اطلاعات(: جوان ۲۴ساله    ای 
که به ادعای خودش در طول زندگی فقط فوتبال آموخته بود 

و  از این راه امرار معاش می    کرد وقتی مستمری مختصرش 
را که از بابت بازی در یک تیم فوتبال می    گرفت قطع کردند 
چون کار دیگری بلد نبود به دزدی رفت! این جوان که نجف 

نام دارد روز گذشته در شعبه ۹ دادگاه جنحه به جهت کفایت 
دلایل مجرمیت و داشتن سوابق کلاهبرداری، به یک سال 

حبس جنحه    ای محکوم شد. نجف ضمن بازجویی در دادگاه 
اظهار داشت »از کودکی در آبادان به جهت علاقه فراوانی که 

به بازی فوتبال داشتم تمام کارها را رها کرده فقط فوتبال بازی 
می    کردم. بعدها هم که به تهران آمدم در یک تیم فوتبال بازی 

می    کردم و بابت بازی ماهانه، مستمری معینی به من می    دادند اما 
مدت    هاست که این مستمری قطع شده و من دیگر در تیم بازی 

نمی    کنم. از این جهت چون کار دیگری یاد نگرفته بودم تا به 
وسیله آن امرارمعاش کنم ناچار به دزدی مبادرت کردم!«

نبه
ن ش

ستو

سارا سبزی

مهلا جوادپور

سايت  نگار سياسي / گزيد     ه اي از تحليل ها ي جناح هاي سياسی
روحیه بسیجی به مردم خدمت می کند. وی با بیان اينکه 
دولت سیزدهم مرام بسیجی دارد، خاطر نشان کرد: در 
ماجرای افتتاح و بهره برداری متروی پرند و تکمیل بخش 
مسکن در اين اســتان شاهد رفتار بســیحی و تلاش 
جهادی از سوی دولتمردان بوديم که به خدمت رسانی 
به مردم ســرعت دادند و اين نشــات گرفته از روحیه 
بسیجی است که صمیمی و بی ادعا و بی منت و بدون ابتلا 
به حاشیه ها به مردم خدمت می کنند و امیدواريم با قوت 
همین مســیر را ادامه دهند. حل المسائل کشور تفکر 
بسیج است و با تفکر بســیج می توان به همه آرزوها و 

مقاصد برسیم.

 بازداشت توماج/ میزان نوشت: توماج صالحی که 
چندی پیش با رای ديوانعالی کشــور مبنی بر بررسی 
مجدد پرونده اش در دادگســتری آزاد شده بود پس از 
برخی اظهارنظر های کذب و بدون ســند که در فضای 
مجازی منتشر کرد به اتهام نشر اکاذيب و تشويش اذهان 
عمومی بازداشت شد. پس از آزادی توماج صالحی بود که 
فرد مورد اشاره ادعا های بدون سند و ضد و نقیضی را در 
فضای مجازی مطرح کرد. توماج صالحی در صحبت های 
مطرح شده خود مدعی طرح شکايت از برخی افراد شده 
بود که بررســی پرونده قضايی اخیر وی و اســتعلام از 
مراجع قضايی نشــان می دهد نه اين فرد و نه وکیلش 
تاکنون هیچ شــکايتی از ضابط و يا قضات پرونده ثبت 

نکرده اند.

نگران کننده / ســعیدی نماينده مجلس گفت: 
مردم به يکباره چندين برابر مالیات بدهکار شده اند، اما 
هیچ تاثیر مثبتــی در زندگی خود حــس نمی کنند. 
مسلما اين روند باعث نگرانی می شود. از سوی ديگر فرار 
مالیاتی ســازمان يافته هم مشــکل ايجاد کرده، ولی 
کارمندان و مزدبگیران به راحتی بیشــترين مالیات را 
می دهند و اخیرا هم میــزان مالیات بر حقوق افزايش 
يافته است. حتی بحث مالیات بر ارزش افزوده نیز شايد 
 از ۹ درصــد بــه 10 درصــد افزايش يابد که بســیار 
نگران کننده اســت.  ســعیدی درباره افزايش بودجه 

برخی نهاد ها و موسسات بدون کارکرد مشخص گفت: 
ما همین الان در قانــون برنامه هفتــم در يک اقدام 
عجیب 43 درصد به اعتبارات صدا و سیما در سال اول 
اجرا برنامه اختصاص داديم و مردم همین سوال شما را 
می پرســند. قانون برنامه که نبايد فقط گردن بودجه 
باشد، بلکه بايد يک برنامه باشد. صدا و سیما هم که اين 
همه پــول از تبلیغات می گیرد، اولويــت دارد که 43 
درصد اعتبارت آن را افزايش دهیم؟ يا موسسات ديگر 

که هزينه کرد مالی آن ها شفاف نیست.

شــكایت محصولي از داوري/ دفتــر صادق 
محصولی، دبیرکل جبهه پايداری، با انتشار اطلاعیه ای 
ضمن تکذيب اظهــارات عبدالرضــا داوری و منصور 
حقیقت پور درباره وی،  خبر داده است كه علیه آنان در 
محاکم قضايی شــكايت مي كنــد. در اطلاعیه دفتر 
محصولي نوشــته شــده اســت: »در حالی که تلاش 
گسترده برای تکرار حماسه حضور ملت در انتخابات و 
تعیین سرنوشــت خويش به عنوان تجلی مشــارکت 
فراگیر سیاسی مردم در شــکل گیری نهادها و ارکان 
نظام اسلامی، دغدغه همه دلسوزان و نیروهای وفادار 
به گفتمان انقلاب اسلامی اســت برخی منحرفین از 
مسیر انقلاب، انتخابات را تهديدی برای خود می دانند 
و در اين دوره نیز همچون ادوار گذشــته به دنبال اين 
هســتند تا اين فرصت عظیم را به تهديدی علیه ايران 
تبديل کنند.« در اين اطلاعیه با اشاره به اظهارات اخیر 
عبدالرضا داوری و منصور حقیقت پــور درباره صادق 
محصولی، اعلام شده است: »با عنايت به اينکه آقايان 
عبدالرضا داوری و منصور حقیقــت  پور طی روزهای 
گذشته اظهارات سراسر کذبی را پیرامون آقای صادق 
محصولی، دبیــرکل جبهه پايداری مطــرح نمودند و 
به  رغم اينکه تاکنون در مقابل ايــن ادعاهای کذب با 
مماشات رفتار شده اســت... در جهت افشای ماهیت 
پشت پرده اين تخريب ها که با طرح ادعاهای کذب به 
دنبال ناامیدسازی اجتماعی و کاهش مشارکت سیاسی 
می باشند، از ايشان به طور رســمی در مراجع قضايی 

شکايت خواهد شد.«

    تیتر عکس
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ملاقات با  سارا؛  پس از  سی سال
دوتا نکته درباره سخنرانان احساسی و فیلمی از داریوش مهرجویی

  سايتنگار

باندهراس،نگرانیمرندی،يادداشتلاهوتی،پیشبینیگودرزیودستمزدزلیخا
   اعضای باند قداره بندهای پارک ملت مشــهد که نام خود را باند »هراس« گذاشته 
بودند، در حالی زير چکمه های قانون قرار گرفتند که با انتشــار قمه کشی های خونبار 

خود در فضای مجازی، اقدام به وحشت آفرينی می کردند.
رئیس پلیس مشــهد گفت تحقیقات میدانی و نامحســوس بیانگر آن بود که چند جوان به 
سرکردگی فردی معروف به »جاسم افغان« و با در دست داشتن شوکر، قمه و شمشیر که نام 
خود را باند »هراس« گذاشــته اند، برخی از افراد را به گونه ای مجروح کرده اند که در معرض 
قطع عضو قرار دارند؛ بنابراین پلیس با دستیابی به فیلم های اعضای این باند ابعاد مختلفی از 
اقدامات مجرمانه و تبهکاری های دیگر آنان را آشکار کرد و سپس عملیات دستگیری آغاز شد.

در این عملیات ضربتی ۲ تن از اعضای باند »هراس« در اطراف پارک ملت شناســایی و در 
حالی دستگیر شدند که با ایجاد درگیری و قدرت نمایی سعی داشتند یکی دیگر از صحنه های 

وحشت آفرین را رقم بزنند.
با انتقال آنان به مقر انتظامی و همچنین انجام آزمایش های پزشکی مشخص شد هر ۲ متهم 

مذکور اقدام به مصرف مشروبات الکلی کرده اند.
برخی شاکیان از ناحیه شکم، دست و پشت سر هدف ضربات قمه و شمشیر قرار گرفته اند که 
به مرکز درمانی و پزشکی معرفی شده اند. از سوی دیگر نیز مقامات قضایی حکم جلب آنان 
را با اتهامات مختلف حتی شــروع به قتل صادر کرده اند که تحقیقات پلیس در این باره برای 

دستگیری دیگر متهمان و افراد مرتبط با آنان همچنان ادامه دارد.) منبع: خراسان(
 

  خبرگزاری صدای افغان نوشت: اداره  استاندارد افغانســتان اعلام کــرده که در چند روز 
گذشته ۲۴ تانکر بنزین بی کیفیت را به جمهوری اسلامی ایران بازگردانده است.

اداره استاندارد امارت اسلامی روز پنجشــنبه، ۹ آبان با انتشار پستی در شبکه ایکس نوشته 
اســت که این تانکرها از طریق »بندر ۷۸ میل فراه« به ایران بازگردانده شــده است. اداره  
استاندارد افغانستان در روزهای اخیر بازگرداندن تانکرهای تیل بی کیفیت به ایران را افزایش 

داده است.
این اداره چند روز پیش نیز از بازگرداندن ۱۲ تانکر تیــل بی کیفیت به ایران خبر داده بود و 

یک روز قبل از آن گفته بود که ۴۳ تانکر تیل بی کیفیت به آن کشور بازگردانده شده است.

  فوتبال 360 نوشت: پرسپولیس مهیا می شود تا روز سه شنبه در آخرین بازی از مرحله گروهی 
لیگ قهرمانان آسیا در ورزشگاه آزادی به مصاف الدحیل قطر برود. این بازی قبل از آنکه شروع 
شود، تبدیل به جدال مرگ و زندگی برای سرخ پوشان تهرانی شده است. شاگردان یحیی اگر 
می خواهند یکی از تیم های برتر دوم صعود کننده به مرحله حذفی لیگ قهرمانان آسیا باشند 

چاره ای به غیر از اینکه الدحیل را خوب و پرگل ببرند، ندارند.
در این مسیر، ولی مدیران باشگاه دست به کار شده و چند روز قبل از شروع این بازی، سامانه 
بلیت فروشی را فعال کرده تا بتوانند تماشاگران را به حضور در ورزشگاه ترغیب کنند. عنوان 

شد که بلیت این بازی نیم بها شده تا استقبال بهتری از این دیدار شود.
در عین ناباوری و در اقدامی که شاید خود مسئولان باشگاه هم باورشان نمی شد، همه ۴۵ هزار 
بلیتی که برای این بازی درنظر گرفته شده بود در عرض چند ساعت به فروش رفت. شگفتی 
بیشتر مربوط به فروش بلیت جایگاه تماشاگران زن بود که اصلا به ساعت هم کشیده نشده و 

در همان دقایق اولیه تمامی صندلی ها پر شد.
در مقام مقایسه کافی است تعداد بلیتی که برای بازی تیم ملی ایران با هنگ کنگ در مرحله 
انتخابی جام جهانی به فروش رفته مورد بررســی قرار بگیرد. طبق اعلام رسمی سایت فیفا 
فقط ۶ هزارو ۱۹۱ تماشاگر برای دیدن بازی تیم ملی به ورزشگاه آزادی رفتند! این استقبال 
اندک در شرایطی رقم خورد که قیمت بلیت ورزشگاه آزادی برای آن بازی تا ۲۵ هزارتومان هم 
سقوط کرد، ولی باز استقبال چندانی از آن نشد. باتوجه به اینکه پیش از این، علاقه تماشاگران 
به دیدن ستاره های فوتبال از نمای نزدیک بیشتر بود، تصور می شد با توجه به حضور گلچینی 
از ستاره های مطرح فوتبال ایران در تیم ملی، دســت کم به این بهانه هم که شده ورزشگاه 
پرتر شود. حالا، اما تحلیل ها تا حدودی غلط از آب درآمده و مشخصا نیاز به واکاوی بیشتری 

در این زمینه است.
 

  کیانوش گودرزی رئیس اتحاديه املاک استان تهران درخصوص وضعیت خريد و 
فروش ملک در تهران گفت: شــاید کسانی باشــند که یک مقدار پول پس انداز کرده اند و 
می خواهند ملک خود را تبدیل به احســن کنند و یا محل زندگی را تغییر دهند، اما در کل 
می شود گفت که بازار مسکن در حالت رکود کامل اســت. وقتی بازار مسکن وارد فاز رکود 
می شود، اگر اتفاق خاصی رخ ندهد و محرک هایی وجود نداشته باشد که بازار مجدد به رکود 

برود، یک سال طول می کشد تا بازار مسکن خودش را بازیابی کند و به روال عادی بازگردد.
به دلیل فعالیت یک عده سودجو که منافع شخصی خودشــان را دنبال می کنند، طی چند 
ماه از وسط اردیبهشت تا پایان مرداد یک بحران مسکن اتفاق می افتد؛ اما اکنون فصل نقل و 
انتقالات گذشته و همه ساکن شده اند و کسی را نداریم که بگوید من در خیابان مانده ام و خانه 

پیدا نکرده ام، اما شاهد تغییر منطقه چه رو به بالا و چه رو به پایین بوده ایم.

  بخشی از گزارش علمی خبرآنلاين:  سال هاست که هزاران قطعه لاک پشت گوش قرمز، 
همراه با ماهیان زینتی به کشور قاچاق شده و همانند یک حیوان خانگی مورد استقبال قرار 
می گیرد. مردم این حیوان نیمه آبزی دوست داشــتنی را این روزها با قیمتی نازل خریداری 
کرده و در آکواریوم نگهداری می کنند. مدتی بعد نیز خسته شده و بی آنکه خبری از هویت 

مهاجم و آسیب رسان این گونه بومی آمریکایی داشته باشند، در طبیعت رهایش می کنند.
فاجعه درست از جایی آغاز می شود که این حیوان با ورود به زیستگاه های تالابی و رودخانه ای 
کشور، به ســرعت خود را با محیط ســازگار کرده و رقابت با گونه های بومی را آغاز می کند. 
لاک پشــت گوش قرمز، آنقدر می جنگد تا تمام گونه های بومی را حذف کرده و با اشــغال 

زیستگاه  و منابع تغذیه ای آن ها، بر گستردگی قلمرو خود بیفزاید.
این گونه مهاجم، ۳ بار در ســال جفت گیری کرده و هر بار دست کم ۲۰ تخم می گذارد. این 
ســرعت بالای تکثیر، قدرت تهاجمی و مخرب این گونه به ظاهر آرام و دوست داشــتنی را 

نمایان تر می کند.
اگرچه چندین دهه از ممنوعیت ورود این حیوان مهاجم به کشور می گذرد و طی این مدت 
نیز بارها مسئولان نسبت به رهاسازی آن در طبیعت هشدار داده اند، اما مردم بی خبر از عمق 

فاجعه همچنان به خرید و فروش این حیوان خانگی مشغولند.

  يادداشت دکتر آمنه لاهوتی در خبرآنلاين: 
در پی سیاست های افزایش جمعیت و افزایش شــانس باروری زوجین، با خبر شدیم فریز 
تخمک برای دختران بالای ۳۰ سال تحت پوشش بیمه پایه قرار گرفت.فریز تخمک برای 
خانم های بالای ۳۰ ســالی که قصد بارداری در آینده نزدیک را ندارند اقدامی هوشمندانه 
به نظر می رسد، چراکه می دانیم خانم ها برخلاف آقایان مدت زمان کوتاه تری از عمرشان را 
در سنین باروری سپری  می کنند .با افزایش تمایل به فرزندآوری در سنین بالا، سن مادر 
شدن روز به روز افزایش می یابد و این یک حقیقت درجامعه امروزی است، اما آیا بدن شما 
با همان کیفیت قبل، منتظر می ماند تا هر زمان که قصد بچه دار شــدن داشتید برای آن 

اقدام کنید؟
زمانی که یک نوزاد دختر در رحم مادر در حال شــکل گیری است تا ۵ ماهگی حدود ۱ الی 
۲ میلیون تخمــک در تخمدان های او ایجاد می شــود اما پس از تولد و تا رســیدن به زمان 
بلوغ میزان این تخمک ها به ســرعت کاهش یافته و پس از آن نیز هر ســال تعداد زیادی از 
تخمک های خود را از دســت خواهد داد.اکثر زنان در اواخر دهه ۴۰ یا اوایل ۵۰ سالگی وارد 
یائسگی می شــوند اما در کنار کاهش تعداد تخمک مشــکل کاهش کیفیت آن هم اضافه 
می گردد. این کاهش کیفیت در خانم های بالای ۳۵ مشهودتر است اما شما نمی توانید این 

تغییرات را ببینید یا احساس کنید و سریع تر از آنچه فکر می کنید اتفاق می افتد.
در نتیجه ممکن اســت زنان بخواهند از راه های دیگری بچه دار شوند. یکی از این راه ها فریز 
کردن تخمک است.با فریز کردن تخمک می توان شانس بارداری در سنین بالا و به دنیا آوردن 
نوزاد ســالم را افزایش داد و کیفیت تخمک ها را برای بارداری های بعدی حفظ کرد.انجماد 
تخمک در دختران مجرد به حفظ باروری تا حدود سن ۵۰ سالگی و کاهش وقوع بارداری های 
پرخطر آینده به سبب استفاده از تخمک جوان، کمک می کند.البته این نکته را هم باید در نظر 

بگیرید که فریز کردن تخمک تضمینی برای بچه دار شدن شما نیست.

  تبیان نوشت: فصل اول سریال »من فرح هستم« با استقبال مخاطبان ایرانی سریال های 
ترکیه ای مواجه شد، با این حال، فصل دوم این ســریال که پخش آن از مهر ماه امسال آغاز 

شده، کام بینندگان ایرانی خود را تلخ کرده است.
در فصل دوم سریال »من فرح هستم«، بخش هایی از داســتان در ایران می گذرد اما تصویر 
غیر واقعی ای از ایران و مردمش در آن به نمایش درآمده که داد مخاطبان ایرانی ســریال را 

درآورده است.
با آنکه داســتان ســریال »من فرح هســتم« در زمان حال روایت می شــود اما در یکی از 
قسمت های این سریال، تبریز شهری خرابه و شبیه به مناطق جنگ زده به تصویر کشیده شده 
بود. ایرانی ها نیز افرادی متحجر و متعصب مذهبی نمایش داده شده اند. در یکی از سکانس ها 
نیز شخصیت ترکی ســریال، طاهر که در تبریز به اسارت مردی ایرانی با شمایلی داعشی وار 
درآمده، در دیالوگی که مقایســه ای با زنان ایرانی به نظر می رسد، تأکید می کند که زن های 

ترکیه ای هرگز سرشان را پایین نمی اندازند.
بعد از پخش این قسمت، بینندگان ایرانی سریال »من فرح هستم« به صفحات اینستاگرام 
بازیگران و عوامل این سریال هجوم بردند و از ارائه این تصویر توهین آمیز از ایران و مردم آن 

انتقاد کردند.
در این میان، مرتضی اتابکی، عکاس ایرانی سریال »من فرح هستم« و راستین پاک نهاد، بازیگر 

کودک ایرانی این سریال ترکیه ای هم از اعتراض بینندگان ایرانی سریال در امان نماندند.
مرتضی اتابکی، عکاس ایرانی که در بسیاری از سریال  های ترکیه ای به عنوان عکاس فعالیت 
داشته، در یک استوری اینستاگرامی در پاسخ به بینندگان ایرانی معترض سریال »من فرح 

هستم« توضیح داد که او تنها با فصل اول این سریال همکاری داشته.

  مدير اجرايی پرونده جهانی نوروز در يونسکو به ايسنا گفت: 
بسیاری از استان هایی که به تعبیر نادرســتی، گمان می کردند نوروزِ معتبری ندارند مانند 
سیستان و بلوچســتان، گلســتان، خوزســتان، هرمزگان و... در جریان نوروزگاه در زمره 
استان های شــاخص قرار گرفتند. ممکن اســت نگاه عمومی این باشــد که در بخش های 
سنی نشین کشور نوروز چندان رواج ندارد، در حالی که نوروز با باورهای اعتقادی و مذهبی 
ارتباطی ندارد، چون ریشــه مذهبی نــدارد و کاملا در ارتباط با طبیعت اســت؛ مثلا نوروز 
اورامانات بسیار پرمحتوا و زیباست و پس از معرفی آیین های نوروزی اورامانات و پرداختن به 
نوروزگاه کردستان و کرمانشاه در دوره اول و دوم این منطقه آیین هایی مانند آتش افروزی 

مورد توجه بیش از پیش قرار گرفت.
میرشکرایی همچنین به برخی باورهای اشتباه که درباره آیین نوروز وجود دارد، اشاره کرد و 
افزود: ما به اشتباه فکر می کنیم که »سفره هفت سین« سفره عمومی در کلِ حوزه فرهنگی 
نوروز است، در حالی که »هفت سین« یکی از سفره های نوروزی است و ما برای تمام جشن های 
حوزه فرهنگی ایران اعم از یلدا، تیرگان، مهرگان و... سفره داریم و در واقع این سفره ها نمادی 
از سپاس انسان از اقلیم زیستی خودش اســت؛ مثلا در سفره نوروزی سیستان و بلوچستان 

محصولاتی سر آن سفره می آید که در آن اقلیم وجود دارد.

  اقتصاد نیوز نوشت: معمولا اولین حاشیه ای پروژه های بزرگ سینمایی و تلویزیونی با آن 
مواجه می شوند، مربوط به هزینه های تولید و دستمزد عوامل است. سریال »یوسف پیامبر« 
هم از این ماجرا مصون نبود و در همان دوران اولین نوبت پخش سریال، یکی از شایعاتی که 
درباره آن منتشر شد هزینه بالغ  بر ۱۲ میلیارد تومانی مرتبط با این مجموعه بود. امروز شاید 
این رقم شما را متعجب نکند، اما ۱۵ ســال پیش، شرایط متفاوت بود! سلحشور همان زمان 
در واکنش به این اخبار، بودجه این سریال را یک چهارم برخی از سریال ها خواند و حتی رقم 
تولید را هم اینگونه اعلام کرد: »۶ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان از بودجه ساخت این سریال 
از صداوسیما و ۶۰۰ میلیون نیز از منابع دیگر و نیز کمک های مردمی تامین شد.« یعنی بنا 
به گفته فرج الله سلحشور بودجه تولید این ســریال ۷ میلیارد تومان بوده که برای آن زمان 

رقم قابل توجهی است.
نکته جالب اینکه شفاف سازی های کارگردان »یوسف پیامبر« از این هم فراتر رفته و برخلاف 
روال مرسوم در آن سال های تلویزیون، بخشی از اعداد و ارقام مربوط به دستمزد بازیگران را 
هم افشا کرد و گفت: »برخی اصرار دارند بگویند در این سریال دستمزدهای کلان پرداخته 
شده است. به عنوان نمونه جهانبخش سلطانی )آمن هتپ ســوم( در عرض ۵ ماه کارکرد ۸ 
میلیون تومان و رضا رضوی )ســردار هرمهب( ماهانه یک میلیون گرفته اند. تنها بازیگران 
گران قیمت این ســریال محمود پاک نیت و کتایون ریاحی بودند که ماهانه ۳ و نیم میلیون 
دریافت می کردند. این ارقام در حالی است که در سریال های دیگر بازیگران ۱۸ تا ۲۰ میلیون 

تومان دستمزد دریافت می کنند.«

 سید علیرضا مرندی رئیس فرهنگستان علوم پزشکی، خاطرنشان کرد: مهاجرت 
پزشکان و سقف پرداخت های آن ها، بسیار نگران کننده است و اعتماد پزشکان به پشتیبانی 
نظام سلامت از آنها به عنوان حرفه مندان کاهش یافته که ما در فرهنگستان در این زمینه، 
مکاتباتی با رئیس جمهور داشته ایم و کار هایی در دولت جدید در حال انجام است و باید تلاش 

کنیم مردم کمتر متضرر شوند و پزشکان نیز شرایطشان بهتر شود.

  عصر ايران به نقل از انصاف نیوز بخش هايی از مصاحبه محمد سرافراز مدير اسبق 
تلويزيون را روايت کرده است: 

یک ساختمان بسیار بلندی در صداوسیما به اسم دیتا سنتر در حال ساخت بود تا برای کشور 
یک مرکز داده در حوزه های مختلف ساخته شود. چنین هدف گذاری در جایی تصویب نشده 
بود و البته هیچ دستگاهی هم زیر بار این نمی رود که اطلاعاتش را در اختیار صداوسیما قرار 
دهد مگر اینکه مصوبه  حکومتی در این باره وجود داشته باشد که چنین مصوبه ای هم نیست.

 بعد از اینکه از صداوسیما رفتم هم ده برابر دیگر برای آن هزینه شد و همچنان این ساختمان 
هست و هیچ خاصیتی هم برای صداوسیما ندارد. اعلام شده بود که پروژه یا تعطیل بوده و یا 

به صورت نیمه تعطیل بوده.
 یکی دیگر از پرونده هایی که اگر قرار بود رسیدگی شود موضوع مهمی بود به این برمی گشت 
که ۹/۵میلیون یورو برای پروژه  آی پی تی وی )که در زمان و در جای خودش لازم اســت( 
هزینه شده بود. این پروژه که این همه برای آن هزینه شده بود به جایی نرسید و تعطیل و یا 
نیمه تعطیل بود. در حالی که اگر به سرانجام رسیده بود حداقل مردم می توانستند خودشان 

انتخاب کنند چه برنامه ای را در چه زمانی ببینند.
 پرونده  بعدی هم پیامرسان سروش بود؛ که هزینه شده بود، ولی زیرساخت های لازم به شکل 
درستی بنا نشده بود و چنانچه بعداً در شورایعالی فضای مجازی تأکید داشتند که پیام رسان 
سروش و مانند آن جایگزین اینستاگرام و تلگرام بشوند همانجا گفتم که سرمایه گذاری نکنید، 
زیرساخت های آن به شکل درستی بنا نشده است. این ها )شورای عالی فضای مجازی( گوش 

نکردند و هزینه کردند و عملا نتوانستند جایگزین اینستاگرام و تلگرام شوند.
 این سه پرونده در حال رسیدگی بود که رئیس وقت اطلاعات سپاه موضوع را در یک چالش 

امنیتی انداخت ...

سخنرانان اصولگرا یک تمایل و متعاقب  1
آن مهــارت عجیبــی در هیجــان زده کردن 
مخاطب و حضار دارند. تلاش می کنند آنها را 
به لحاظ احساسی به درجه ای از شور برسانند 
و واکنش آنها را اخذ کننــد و برای همین در 
جملاتشان معمولا سهم مشخصی برای حکم 
دادن،  هیجــان زده کــردن و عصبانی کردن 
مخاطب تخصیص داده شده است. سابقه این 
تمایل از کجا هســت واقعا نمی دانم. البته که 
استثناهایی هم وجود دارد. مثلا سخنرانی های 
آیت الله جــوادی آملــی و یا ســخنرانی های  
حجت الاســلام ابوترابــی در خطبه های نماز 
جمعه که برعکس دیگر همتایانشــان در این 
تریبون با دقت رشک برانگیزی در ادای گزاره ها 
و جملات، حرف می زنند و برای همین کمتر در 
فضای مجازی چه به صورت مثبت و چه منفی 
وایرال می شــوند. اما دوستانی مثل رائفی پور، 
قاســمی،  صدیقی،  عباســی، علــی اکبری و 
متاسفانه به تازگی پناهیان سخنرانی هایشان 
مملو از تلاش برای بی تاب کردن مخاطب است 
و طبیعتا در سخنانشان بی شمار گزاره اشتباه و 
یا مبالغه آمیز می توان پیدا کرد. یکی از آخرین 
پیوستگان به این کاروان سخنرانان احساسی 
باب طبع مخاطب، اســتاد رحیــم پورازغدی 
است که به تازگی در سخنرانی هایشان مدام به 

سمت خواسته مخاطبانش برای گفتن گزاره ها 
و جملات شاذ حرکت می کند. دیروز سخنانی 
از ایشان وایرال شد که تلویزیون و مسئولینش 
را به بی عرضگی در تربیت شومن ها و کمدین ها 
و مجریان شادکننده اوقات مردم متهم کرده 
است: »صداوسیما دانشکده دارد و به ۴۰هزار 
کارمند خود چند هزار میلیارد حقوق می دهد؛ 
۴۰سال گذشت ولی نتوانســتید ۵۰ هنرمند 
قوی با اعتقادات درست و جذاب تربیت کنید؟ 
دنبــال افــرادی می روید که همــه می دانند 
زباله و قماربــاز و معتاد و الکلی هســتند و با 
۱۰ نفر رابطه دارند و ۶بــار طلاق داده اند و در 
بیرون علنا علیه اصل دیــن و همه چیز اهانت 
می کنند. اغلب این ســلبریتی ها در مدیریت 
قبلی تلویزیون تبدیل به ســلبریتی شــدند، 
کسی این ها را نمی شــناخت که این ها »یک 
بلیریتی« بودند هرچه پــول دارند که برخی 
حتی میلیاردر شــدند و هرچه شهرت دارند از 
تلویزیون جمهوری اسلامی گرفتند و همه آن 
را علیه اسلام و انقلاب مصرف کردند. تلویزیون 
برای یک شب به افراد مشــهور خود ۷۰ ،۸۰ 
میلیون می پردازد که یک شــب چرت و پرت 
بگوید، شــما توان عرضه ندارید که این همه 
بچه های علاقه مند و هنرمند را درست تربیت 
کنید که بتوانند مردم را سرگرم و شاد کنند و 

در عین حال فرد آدم درســتی باشد و برنامه 
خروجی خوبی داشته باشد.«

قبول کنید که جملات برانگیزاننده ای هستند 
اما...!

دیروز نشســتم و فیلم ســارا ساخته  2
داریوش مهرجویی را دوباره دیدم. بعد از سی 
ســال. بگذارید بگویم که فیلم کمی رنگ و رو 
رفته است. بی توجهی به مفهوم طراحی صحنه 
موجب شــده تا نماها و تصاویری که در بانک 
و یا بیمارســتان جریان دارد، ســرد و بی روح 
و آزاردهنده باشــند. فصل آخر فیلم، ســارا با 
بازی نیکی کریمی تمــام انگیزه هایی را که ما 
در طول فیلم دیده ایم دوبــاره بازگو می کند 
و در واقع کنفرانســی از بدیهیات را برای ما و 
همســرش همزمان اجرا می کند. با این حال 
کلیت فیلم همچنان سرپاست و درام به شکلی 
موثر و نفسگیر پیش می رود و برخی تمهیدات 
تصویری مهرجویی نشان از خلاقیت کارگردان 
فقید سینما در دوران اوج ســینمایش دارند. 
سارا به خوبی لیلا و یا اجاره نشین ها نیست اما 
مطمئنا از فیلم های درجه یک مهرجویی است 
و یک مطالعه دقیــق در احوالات زن ایرانی در 
گذر از مواجهه دردناک ســنت و مدرنیته در 

کوچه پسکوچه های تهران. 

 واگویه های انتظار
دوشنبه كه بیايد/ هفته آرام مي گیرد!/بالغ است/ نه دلش به دويدن خوش است

نه به رفتن رضا مي دهد.../با طمانینه مي نشیند /قهوه اش را مي نوشد/فال هفته را مي گیرد/روي آينه 
برايم يادداشت مي گذارد/و مي رود!/دوشنبه عاشق است/از چشم هايش مي فهمم!

 

 دستور زبان عشق
تا به حال کسي تو را /با چشم  هايش نفس کشیده؟!

آن  قدر نگاهت مي کنم
عباس معروفي روشنك آرامش که نفس  هام به شماره بیفتد!

مسعود بهنود با همان شــیوه گاه مبالغه آمیز 
خود، محمــد کریم اربــاب را آل کاپون ایران 
نامیده است. مردی که در دهه ۴۰ زمام صنعت 
کاباره داری ایران را در دســت گرفت. متولد 
۱۳۰۸ بود و در جنوب شهر امپراطوری خود 
را به راه انداخت و سلطان ویسکی ایران شد و 
واردات و قاچاق ویسکی کاملا تحت کنترل او 
بود. بهنود روایتی دارد از مصاحبه با او و رفتن 
به دفتر کارش که در گذر از ورودی های هفت 
خانه تو در تو می شد به آن رسید و آدم هایی که 
در هر گوشه در حال بازکردن کیسه های پول و 
شمردن آنها بودند. ارباب سال ۱۳۴۲ با جمیله 
یا همان فاطمه صادقی ازدواج کرد. دختر یکی 
از کارمندهای کاباره شکوفه نو که از ۱۲سالگی 
روی استیج می رفت و در ۱۴سالگی با عباس 
رفیعی ازدواج کرد و در ۱۷سالگی بعد از طلاق 

از رفیعی با کریم ارباب ۳۴ساله ازدواج کرد.
این ازدواج ســوم اربــاب بــود. در این میان 
گوگوش که او هم دختر یکی از شــومن های 
شــکوفه نو بود و از بچگی روی سن می رقصید 
و آواز می خواند، کم کم سروکله اش در فضای 
موسیقی کاباره ای پیدا شده بود. در سال ۱۳۴۵ 
گوگوش در سن ۱۶ســالگی با محمود قربانی 
ازدواج می کند. به نظر می رســد یک گرایش 
عجیب به حضور دخترکان نوجوان روی سن 
کاباره های تهران وجود داشــته است. شهره 
صولتی، لیلا فروهر و نوش آفرین هم از سنین 
بسیار کم و از ۱۶،۱۷ســالگی تجربه رقص و 
آواز و بازی در فیلم های بزرگســالانه را تجربه 
می کردنــد و در مورد صولتــی و نوش آفرین 
داستان معشــوقه های ثروتمندشان از همان 
۱۷و۱۸سالگی شروع شــده بود. مثل روایت 
رابطه صولتی با محمدعلی خرم ســرمایه دار 
کم سواد آن سال ها و همینطور فاضل خداداد 
و یا عکس هایی برهنه که یک عکاس قدیمی 
و نسبتا خوشنام از نوش آفرین کم سن و سال 
انداخت و رندانه آنها را منتشــر کرد و کاسبی 
محــدودی راه انداخت. به هرحــال صنعت 
کاباره داری در مرز رقص و آواز و فیلمفارسی، 
مسئولیت تولید و بهره وری از دخترکان زیبا را 
بر دوش می کشید و اگر این دخترکان قابلیت 

سرمایه گذاری بلندمدت داشتند، با ازدواج با 
این دختران نوجوان آنها را در انحصار خود در 
می آوردند. تعصبی ندارم اما صنعت ســیاهی 
بوده اســت... بگذریم. در نهایت کریم ارباب 
در این دوران یکی از تهیه کننده های مشهور 
سینما هم هست و به خصوص در میان سیاهی 
لشــکرها محبوبیت فراوانی دارد و شایعات و 
افسانه هایی درباره لوطی گری هایش هم روایت 
می شود. فیلم گدایان تهران مهمترین فیلمی 
اســت که نام او را به عنوان تهیه کننده یدک 
می کشد. در مجموع او طی هفت سال ۲۲ فیلم 

سینمایی را تولید کرد. 
اما معروف ترین مشــغله کریــم ارباب، کاباره 
باکارا بود. جنب ســینما آفریقای فعلی کمی 
بالاتر از میــدان ولیعصر. مدیریــت کاباره را 
پرویز حجازی برعهده داشــت که خودش از 
سهامداران شکوفه نو )به همراه پدر و برادرش( 
بود. محمود قربانی به کمــک برادرش،  برای 
بیرون کشیدن خود از ســیطره ارباب، کاباره 
میامی را تاسیس می کند. در محل هتل سیمرغ 
فعلی، نرسیده به پارک ساعی. داستان مبتذلی 
آغاز می شود که مطابق آن کریم ارباب بر طبق 
قراردادی، گوگوش را ملزم بــه اجرای برنامه 
در باکارا می دانسته اما گوگوش قاعدتا مجبور 
بوده در کاباره شوهرش محمود قربانی برنامه 

اجرا کند.
در این میان پای ســه میلیون تومان پول نقد 
هم وسط کشیده می شــود که از سوی ارباب 
به گوگوش به عنوان پیش قــرارداد پرداخت 
شــده و حالا گوگوش از عهده بازپرداخت آن 
برنمی آید. ســفر قربانی و گوگوش به اروپا در 
ســال ۱۳۵۰ در واقع فرار برای پیگیری های 
قضایی ارباب اســت. این داســتان ادامه پیدا 
می کند تــا اینکه ارباب در ســال ۱۳۵۲ و در 
سن ۴۴ســالگی به شکل مشــکوکی سکته 
می کند و می میرد. با مــرگ او هم گوگوش و 
هم جمیله نفس راحتی می کشــند! به هنگام 
مرگ، او مالک ۳ کاباره، ۷ ســینما، یک کافه 
رســتوران، یک پانسیون و ۲ اســتودیو بود و 
قریب به ۱۰۰میلیون تومان ارث برای جمیله 
)و البته دو همسر سابق ارباب و فرزندانشان( 

بر جای می  گذارد. 
باکارا بــه پرویز حجازی می رســد اما جمیله 
تلاش می کند با اســتفاده از ثــروت به ارث 
رســیده، باکارا را برای خــود بخرد و حجازی 
را از دور خــارج کند. این تلاش هــا در نهایت 
به خودکشــی پرویز حجــازی در بهار ۱۳۵۶ 
می انجامد. فشار مالی جمیله و بی وفایی پونه)!( 
از دلایل اصلی خودکشی پرویز حجازی قلمداد 
شده اســت. خود باکارا هم در مرداد ۱۳۵۷ و 
در دوران اوج گیری انقلاب به آتش کشــیده 
می شود. در این میان شایع می شود که جمیله 
با سعید کنگرانی رابطه ای عاشقانه پیدا کرده 
اســت. از آن ســو هم گوگوش بعد از عشقی 
مخفی با بهروز وثوقی در نهایت با فشار دربار، 
قربانی را مجبور می کند از او طلاق بگیرد و با 
وثوقی ازدواج می کند و بعد از یک ســال از او 
جدا می شود و داستانی کوتاه و پر تب و تاب را 
با داریوش اقبالی پی می گیرد و بعدش هم در 
فیلم در امتداد شب با سعید کنگرانی همبازی 
می شود و... یادتان باشــد این همه زندگی و 
ماجراهای پرتب و تاب در حالی اســت که در 
سال ۱۳۵۶ فاطمه صادقی تازه ۳۱ساله است 

و فائقه آتشین ۲۷ساله!
خب دیگر بقیه داســتان را می دانید. بگذارید 
سرنوشت قهرمان های این داستان شوم را پی 
بگیریم: جمیله با ثروتش از ایران خارج شد اما 
از ســوی یک هموطن زبل مورد کلاهبرداری 
قرار گرفت و ثروتش را از دست داد. او در سال 
۱۳۹۸ در ۷۳ســالگی در حالی که به شــدت 
شکسته و فرســوده بود در آمریکا درگذشت. 
محمود قربانی هم پس از ماجرای پرتنشــش 
با گوگــوش، دوره ای شــهره صولتی را تحت 
حمایت خــود می گیرد )خانــم صولتی فعال 
بوده اند( و بعد به خارج از کشور می رود و فعلا 
زنده اســت و در فضای مجازی با یک فارسی 
پر از غلط پســت می گذارند. خانم صولتی هم 
در فیلم فریاد زیرآب همبازی داریوش اقبالی 
می شوند. در ضمن تک دختر جمیله و ارباب، 
آزیتا در ســال های پس از انقلاب با شــهرام 
صولتی ازدواج کرد و بعد جدا شد )صولتی ها 

همه جا هستند(.

چند وقت پیــش ویدئویی وایرال شــده بود 
که قهرمانش یک تکه نان تســت بود. در آن 
فیلم ۱۴ ثانیه ای که میلیون ها نفر تماشایش 
کرده بودند، نان بعد از چند لحظه ایستادگی 
و عمودی بودن، ســقوط می کند و تلِِپ روی 
میز می افتد. هیچ کس نمی داند چرا تماشای 
سقوط یک نان جالب اســت اما تقریباً همه  

تماشاگران آن را خنده دار می دانند. 
شبکه های اجتماعی سال هاســت که دارند 
تلاش می کنند دیوانه  عجیب وغریب درون مان 
را بیدار کنند. حالا خیلی از مــا می  دانیم به 
چیزهــای نســبتاً عجیــب و غیرمعمولــی 

علاقه مندیم. مثلا نیمه شب مچ خودمان را در 
حالی می گیریم که دقایقی طولانی است داریم 
ویدئوی شســتن یک فرش بــه غایت چرک 
یا با صدا غذا خوردن یــک زن کره ای جلوی 
میکروفن را تماشا می کنیم. اینترنت پر است 
از چالش های احمقانه ای که به سرعت فراگیر 
می شوند و مردم برای مدتی کوتاه آن را بامزه 

و سرگرم کننده می  دانند.
نیکول زنی اســت کــه در اینســتاگرام یک 
میلیون و نهصد هزار دنبال کننده دارد. کاری 
که انجــام می دهد خرد کــردن هیزم جلوی 
دوربین است. هزاران نفر از جمله خودم او را 

در حالی تماشــا می کنیم که تبر را بالا برده و 
در حالی که لبخندی بر صورت دارد، با قدرت 

روی کنده می کوبد. 
این که ســلیقه و علل لذت و خنده  آدم ها در 
طول سال ها چطور تغییر می کند جالب است. 
زمانی مردم جمع می شدند و حلقه ای تشکیل 
می دانند تا دوئل دو مــرد جنگجو، و پیروزی 
یکی و مرگ دیگری را تماشــا کنند و حالا با 
دقت به یک تکه نان تســت خیره می شــوند 
تا ســقوطش را ببینند. لذت  و سرگرمی های 
احمقانه از بین نمی روند فقط تغییر شــکل 

می دهند و لباس عوض می کنند.

  ستون فقرات                        آنالی اکبری

سامورايیيانانتست؟
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در نهایت شرکت کرمان موتور که یک خودروساز بخش 
خصوصی است، توانســت طلسم واردات خودروی کاملا 
برقی را به کشور بشکند و دیگر واردات خودروی برقی در 
حد وعده باقی نماند. حالا ماجرا به این شکل نیست که در 
حد نمایش دادن تعدادی خودرو در نمایشگاه های مختلف 
باقی مانده باشد که مردم بگویند اینها فقط برای نمایش و 
خبردرمانی است و خبری از واردات این خودروها نیست. 
اما وعده این خودروساز خصوصی برای حفاظت از محیط 
زیست و هوای پاک عملی شــد و اولین خودروی برقی 
وارداتی کشور از این شرکت به سامانه فروش خودروهای 
وارداتی رفــت. حتما که بعــد از واردات این خودرو باید 
منتظر مونتــاژ و تولید داخل آن نیز باشــیم. به هرحال 
شنیده ها حاکی از آن است وعده وزیر برای تخصیص ارز 
برای واردات خودروهای برقی عملی شــده و تعداد قابل 
توجهی از این خودروها در راه ایران هســتند و به زودی 

شاهد عرضه آنها خواهیم بود. 
در حال حاضر تعداد هزار دستگاه از این خودرو در حال 
حمل به سوی ایران هستند و چهار هزار دستگاه نیز ثبت 
سفارش شده اســت. تخصیص ارز وعده داده شده برای 
خودروهای برقی درباره این خودرو نیز عملی شده است.

در این گزارش مشخصات اولین خودروی برقی وارداتی 
که توسط کرمان موتور به سامانه فروش معرفی شده را 
بررسی می کنیم. ماشــینی که پیش از آن در نمایشگاه 
روایت خدمت و تحول صنعت خودرو به نمایش درآمده 
بود. یعنــی دیگر خبــری از بنزین و اکتان نیســت و به 
سراغ شارژ خودروی خود بروید که البته هنوز باید روی 
گسترش جایگاه های شارژ خودروی برقی در تمام کشور 

بیشتر کار شود. 
  مشخصات اولین خودروی برقی وارداتی

روز هشــتم آذرماه، پس از به روزرســانی سایت سامانه 
فــروش خودروهای وارداتی، مشــخص شــد که اولین 
 J7 خودروی تمام برقی که قرار اســت عرضه شود، جک
برقی یا E50A کرمان خودرو اســت. در سامانه فروش 
خودروهــای وارداتی، می توانید عکــس و کاتالوگ این 
خودرو را مشــاهده کنید. جک E50A بــه یک موتور 
الکتریکی مجهز اســت که توانایی تولید ۱۴۲ کیلووات 
معادل ۱۹0 اسب بخار، قدرت و ۳۴0 نیوتن متر گشتاور 
دارد. مجموعه باتری با ظرفیت 50/۱ کیلووات ســاعت 
مجهز شده که شعاع حرکتی برابر با ۴0۲ کیلومتر برای 
این خودرو را فراهم می کند. شارژ کامل از طریق جریان 
عادی به 8/5 ساعت زمان نیاز دارد. زمان شارژ سریع )از 
۳0 به 80 درصد( ۴8 دقیقه اعلام شده است.شتاب صفر 
تا ۱00 این خودرو، 7/6 ثانیه و حداکثر سرعت آن ۱۴۲ 

کیلومتر بر ساعت است.
    طراحی نمای بیرونی

E50A طراحی جوان پسندانه تری نســبت به خیلی از 
خودروهای الکتریکی دارد. چراغ های جلوی این سدان 
  دارای فرم درشــت با ظاهر تهاجمی هســتند و اثری از 

چراغ های باریک چندبخشی در ناحیه جلو نیست.
    امکانات رفاهی و ایمنی 

در زمینه امکانات رفاهی و ایمنی برای کی ام سی جی 7 
برقی می توان به مواردی نظیر ۴ یا 6 عدد ایربگ )بسته به 
سطح آپشن های انتخابی(،  کروز کنترل، دوربین عقب، 
سنسور پارک جلو و عقب، سقف پانوراما با قسمت بازشو، 
سیســتم ورود و اســتارت بدون کلید، سیستم کنترل 
پایداری و کشــش، سیســتم پایش باد تایرها،  سیستم 
تهویه اتومات یک منطقه ای، مانیتور، ترمز پارک برقی، 

اتوهلد و… اشاره کرد.

حضور گروه بهمن در نمایشگاه ارومیه

گروه بهمن با محصولات سواری، تجاری و موتورسیکلت خود در هفدهمین نمایشگاه 
 ،BD500 کشنده 560 اســب بخاری، امپاور X۹ ارومیه حضور یافته است.بایک
خودروهای سواری فیدلیتی پرســتیژ، دیگنیتی پرستیژ، پیکاپ G۹، محصولات 
وارداتی هونگچی H5، بســتیون T77 و خودروی تمام برقی E-QM5 بخشی از 
محصولات در غرفه گروه بهمن هستند.همچنین گروه بهمن به بهانه نمایشگاه خودرو 
ارومیه، خودروهای خود را از طریق فضای مجازی به صورت آنلاین معرفی می کند. 
گروه بهمن در زاهدان و ارومیه در دو نمایشگاه خودرو به صورت همزمان حضور پیدا 
کرد. این رویدادها از ششم آذر آغاز شده و نهم آذر پایان می پذیرد. سه روز نخست 
این نمایشگاه ها با استقبال شهروندان زاهدان و ارومیه روبه رو شده است. گروه بهمن 
جدیدترین محصول تجاری خود، بایک X۹ را در ارومیه در معرض دید علاقه مندان 
گذاشت. این کشنده با 560 اسب بخار به عنوان بهترین کشنده سال ۲0۲۳ کشور 
چین شناخته شد. به نظر می رسد نمایش این کشنده قدرتمند در ارومیه، با هدف 
معرفی محصولی با استانداردهای ترانزیت در کشورهای اروپایی انجام شده باشد. 
بهمن دیزل بنا دارد بایک X۹ را به عنوان کشنده وارداتی خود عرضه و پشتیبانی کند. 
 BMCARS بخشی از غرفه گروه بهمن در نمایشگاه ارومیه به محصولات شرکت
اختصاص یافته بود که مورد توجه شهروندان اســتان آذربایجان غربی قرار گرفت. 
هونگچی H5، بستیون T77 و E5 و خودرو تمام برقی E-QM5 محصولات وارداتی 
این برند است که در ارومیه نمایش داده شده است.گروه بهمن به بهانه این رویداد 
محصولات خود را از طریق اینســتاگرام به صورت آنلاین معرفی می کند تا تمامی 
مخاطبان بتوانند علاوه بر آشنایی با محصولات این گروه، از تحولات نمایشگاه خودرو 
ارومیه نیز کسب اطلاع کنند. علاقه مندان می توانند از ساعت ۱7 تا ۲۲ از مشخصات 

آخرین محصولات گروه بهمن باخبر شوند.

نخستین خودروی هفت نفره ایران خودرو 
عرضه شد

گروه صنعتی ایران خودرو تحویل نخستین مرحله خودروی هایما 7X را به صورت 
حضوری و غیرحضوری به مشتریان آغاز کرد.به گزارش ایکوپرس، به منظور توسعه 
سبد محصولات گروه صنعتی ایران خودرو و با هدف افزایش رضایت مشتریان، پس از 
دریافت تاییدیه های نهایی و قیمت گذاری توسط شورای رقابت، تحویل اولین مرحله 
خودروی هایما 7X به مشــتریان آغاز شــد.ایران خودرو در بازه زمانی هفت روزه، 
بیش از ۱00 دستگاه از این محصول را به صورت حضوری و غیر حضوری در اختیار 
مشتریان قرار داده است.خودروی هایما 7X به عنوان اولین خودروی هفت نفره گروه 
صنعتی در کلاس MPV در سایت خراســان با ۲0 درصد ظرفیت داخلی سازی به 
تولید رسیده است.این محصول یکی از ایمن ترین خودروهای موجود در بازار ایران 
 CNCAP است که موفق به کسب پنج ستاره ایمنی از موسسه تست تصادف چین
شده است؛ از سایر ویژگی های این خودرو می توان به دارا بودن شش کیسه ایمنی 
هوا، سیستم هشدار یادآور حضور کودک در خودرو، دوربین دید ۳60 درجه، دوربین 
نظارت بر سرنشینان داخل خودرو، قابلیت فرمان پذیری صوتی برای سرنشینان جلو، 
در برقی صندوق عقب، سیستم رانندگی خودران و سیستم کمکی پارک اشاره کرد.

این خودرو علاوه بر دارا بودن ۱۲ رادار در اطراف خود، دارای سیستم کروز کنترل 
تطبیقی است که بین سرعت های ۳0 تا ۱50 کیلومتر بر ساعت عمل می کند و به 
صورت دائم جاده و مسیر پیش رو را پایش کرده و سرعت خودرو را بر مبنای فاصله از 

خودروی مقابل تنظیم می کند.

لندکروزر 1984 جان سخت افسانه ای 
بازگشت

لندکروزر 70 نسخه اس دبیلو ال )فاصله بین محورها کوتاه( پس از آنکه برای بازار 
امارات و اســترالیا مجدد روی خط تولید قرار گرفت، اکنون بــازار ژاپن نیز میزبان 
بازگشت این جان سخت افسانه ای است. لندکروزر 70 اولین بار در سال ۱۹8۴ وارد 
بازار شد اما در سال ۲00۴ از لیست تولید تویوتا خارج شد. کیفیت بالا، پایداری و 
طراحی ساده و خاص آن باعث شد تا همچنان جزو محبوب ترین آفرودرهای جهان 
باشد و اتفاقا همین استقبال )مخصوصا در کشورهای حاشیه خلیج فارس( زمینه ای 
را فراهم کرد تا تویوتا ابتدا برای امارات و سپس ژاپن بازتولید آن را مدنظر قرار دهد. 
لندکروزر بازار ژاپن در بخش فنی و ایمنی مجهز به فناوری های روز شــده اســت. 
سیستم پایداری الکترونیکی، جعبه دنده 6 سرعته اتوماتیک، شاسی نردبانی و قفل 

دیفرانسل الکترونیک از جمله موارد هستند.

تویوتا رکورد زد

بزرگ ترین خودروســاز جهان از نظر فروش اعلام کرد کــه ۹00 هزار و ۲85 
دستگاه خودرو در سراسر جهان تولید کرده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
۱6/7 درصد افزایش داشته است.به گزارش ایسنا، تویوتا اعلام کرد  تولید جهانی 
خودرو در ماه اکتبر با کاهش کمبود نیمه هادی ها به رکو د رسید.تولیدات خارج 
از کشور در یک ماه اخیر 8/7 درصد افزایش یافت و به 6۱7 هزار و 5۹0 دستگاه 
یعنی بالاترین حد خود رسید. فروش جهانی و خارج از کشور نیز بالاترین حد 
در ماه اکتبر را تجربه کرده و به ترتیب بــا 7 درصد افزایش به 8۹0 هزار و۲۴۱ 
دستگاه و 5/۲ درصد به 756 هزارو ۲۴5 دســتگاه رسید.تویوتا در ۱0 ماه اول 
ســال بیش از 8/۴6 میلیون دســتگاه خودرو فروخت که شــامل برند لوکس 
لکسوس نیز می شود.تویوتا ماه گذشته کار در چندین کارخانه ژاپن را به مدت 
بیش از یک هفته متوقف کرد. با این وجود، تولید داخلی که کمی بیش از یک 
سوم خودروهای تولید شده در آن ماه را تشکیل می داد، نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۳۹/۲ درصد افزایش یافت و به ۲8۲ هزار و 6۹5 دستگاه رسید. این 

خودروساز دلیل این افزایش را کاهش کمبود تراشه دانست.

     دنده معکوس

     چهارچرخ     نیش ترمز

      داشبورد

جک E50A با کرمان موتور در راه 
ایران است و چهار هزار دستگاه نیز 

ثبت سفارش شده  

اولین خودروی 
برقی وارد سامانه 

فروش شد

ارز واردکنندگان خودرو 
گروگان گرفته شده است

»تصمیمات کلان اقتصادی« گل واژه دولتمردان برای 
افزایش قیمت خودرو

موضوع  قیمت گذاری  در کشــور ما موضوعی بسیار شــنیدنی و خواندنی 
است که امیدوارم نسل های بعد به اندازه کافی وقت برای خواندن و شنیدن 
روایت های آن داشته باشند. مدل دستوری قیمت گذاری در کشور ما این 
ظرفیت را دارد که به عنوان نمونه شکست خورده از سوء مدیریت و رفتارهای 
نابهنجار در سیاست گذاری، تصمیم سازی و تصمیم گیری در کتب درسی 

رشته های مدیریت و اقتصاد تدریس شود.
با همین مــدل تصمیمــات از بازارهای بورس، مســکن، طــلا و ارز که 
ســرمایه های خرد و کلانی را در خود بلعید حرفــی نمی زنیم اما در مورد 

خودرو این روزها داستان بسیار متفاوت تر از سایر بازارهاست.
-سر به فلک کشیدن قیمت خودرو

قیمت خودرو طی سه سال اخیر نه رشد نجومی! که رشدی با سرعت صوت 
داشته است. این ســرعت صوت اما عامل محرکی دارد به نام »تصمیمات 
کلان اقتصادی« که  توســط مجلس و دولت اتخاذ و  مصوب می شــود.از 
شــورای رقابت و وزارت صمت که خود نیز نمی دانند طرف مصرف کننده 
هســتند یا تولیدکننده تا بانک مرکزی و وزارت اقتصــاد که ارز مورد نیاز 
واردات خودرو را گروگان می گیرد، در این آشــفته بازار حضور دارند.برای 
کنترل و کاهش سرعتی قیمت خودرو، یک بار واردات خودرو برای هر کد 
ملی با ارزهای خانگی را آزاد می کنند و بعد از آن بارها و بارها تخصیص ارز 
برای واردات خودرو در مجامع و محافل دولتی و حاکمیتی از چالش های 
تجمل گرایی و تحریم و .... سخن می گویند. در این بین هم قیمت خودروی 
داخلی و خارجی همچنان مسیر خود را با سرعت رو به بالا طی می کند و 

هیچ اراده ای برای متوقف کردن آن وجود ندارد.
رئیس کل بانک مرکزی آقای فرزین متاســفانه یکــی از مخالفان واردات 
خودرو است. قطعاً مخالفت این مقام دولتی علتی دارد و آن هم کمبود ارز 
است.برای حل این مشکل هماهنگی و همکاری صادرکنندگان که درآمد 
ارزی داشتند با واردکنندگان بررسی شد  اما باز هم دولت موانع عجیب و 
غریبی تراشید که شرکت های خودرویی بازهم به ارز مورد نیاز دسترسی 

پیدا نکردند.
موضوع بعدی، رقم واقعی تخصیص ارز برای واردات خودرو است که به رغم 
موافقت مجلس و مصوب شدن قوانین، بانک مرکزی هنوز موضع مشخصی 

درمورد آن نگرفته است.
 ابتدا رقم یک میلیارد دلار برای واردات خودروی برقی مطرح شد، مدتی 
بعد و در موضوعات دیگر رقم یک میلیــارد دلار برای واردات خودروهای 

مربوط به حمل و نقل عمومی مطرح شد.
هنوز هم مشخص نیست یک میلیارد دلار به طور مساوی بین خودروهای 
برقی وارداتــی و خودروهای حمــل و نقل عمومی توزیع می شــود یا در 
مجموع ۲ میلیارد دلار قرار است که تخصیص پیدا کند.در ادامه ابهامات 
ارزی واردات خودرو، مدیران بانک مرکزی در خصوص تخصیص دو بسته 

حمایتی تاکنون چند بار صحبت کرده اند.
موضوع بعدی و چالش بعد، مسئله ترخیص این خودروها از گمرک است 

که هر بار با یکی از اقدامات مجلس و دولتمردان به مشکل بر می خورد.
با وجود تخصیص ارز محدود به برخی شــرکت های خودرویی از ابتدای 
امسال تا به امروز بیش از ۳000 دستگاه خودرو وارد شده  اما تعداد ترخیص 
شده از گمرک نزدیک به هزار دستگاه است که باید گفت ارزهای تخصیصی 
و پول های خریداران در گمرک به اســارت گرفته شــده اند. البته پیش از 

تخصیص ارز یک چالش بسیار جدی تر هم وجود دارد.
  ارز به کدام شرکت های خودرویی تخصیص داده می شود؟

 درباره ترکیب و مدل تصمیم گیری کمیته  تخصصی ای که تخصیص ارز 
به شــرکت های خودرویی را تایید می کند هم که هیچ نیازی به توضیح 
نیست. نمایندگانی از وزارت اقتصاد، وزارت صمت و بانک مرکزی میزان 
مبالغ تخصیصی به هریک از  شرکت ها را تعیین می کنند.حال آنکه این 
شرکت ها بر مبنای چه شاخصی، با چه تعداد ثبت نام عمومی یا چه تعداد 
تعهد و تکلیف دولتی اعلام نیاز کردنــد و به چند دلار از مبالغ مورد نیاز 
خود می رسند نیز از ابهاماتی است که متأسفانه روز به روز بازار خودرو را 
متلاطم تر می کند. تخصیص قطره چکانی به صورت فصلی و ماهانه برای 
واردات خودرو نسخه ای است که این کمیته برای شرکت های خودرویی 
پیچیده است. در نهایت، آنکه بیشتر از همه متضرر می شود ، خریدار یا 
مصرف کننده نهایی است؛ چرا که شرکت های خودرویی به ازای ارزی که 
به آنها پرداخت می شــود، قطعاً زیر بار تعهداتی به وزارت صمت، وزارت 
اقتصاد و سایر نهادها و ارگان ها رفته و اگر این تعهدات انجام نشود به طور 

قطع اتفاقات ناخوشایندی برای آن شرکت رخ خواهد داد.
واردات خودروی کارکرده یا نو، توســط کدام شرکت؟ از کدام کشور؟ و 
با چه رقم ارز تخصیصی توسط دولت انجام خواهد گرفت، همچنان در 
هاله ای از ابهام است و حباب این بازار در پیچ و خم این ابهامات در حال 

انفجار.
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مهلت واریز سود سهام عدالت
زمان واریز سود جدید سهام عدالت مشخص شد. بر اساس اعلام 
سازمان بورس سود جدید سهام عدالت تا قبل از شب یلدا واریز 

می شود. بر اساس مصوبه شورای عالی بورس، در سال جاری مجمع 
عمومی شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت برگزار 
می شود. شهروندان برای اینکه در هنگام دریافت سهام عدالت 

دچار مشکلی نشوند، بهتر است به هیچ وجه برای دریافت سود سهام 
عدالت به درگاه اینترنتی مراجعه و پولی پرداخت نکنند. همچنین 
مهم است بدانید که درحال حاضر هم ثبت نام جدیدی برای سهام 
عدالت وجود ندارد. پیش از این گفته شده بود که مبلغ سهام سود 

عدالت امسال 500 یا 600 هزار تومان است.

زمان سرویس دهی ایستگاه مترو پرند
بهره برداری از ایستگاه مترو پرند روز جمعه 10 آذرماه انجام شد. 

این ایستگاه از این پس 12 ساعت در روز امکان سرویس دهی 
دارد. مسعود درستی مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو تهران 
و حومه از پذیرش مسافر در ایستگاه پرند از روز جمعه 10 آذر 

ماه خبر داد و گفت این ایستگاه از روز شنبه 11 آذر ماه از ساعت 
هفت تا 1۹ آماده ارائه خدمات به مسافران است. به گفته او 

سرویس دهی در این مسیر تاکنون در دو ایستگاه انجام می شد 
که با افتتاح ایستگاه شهر پرند، انشعاب خط یک از ایستگاه شاهد 
باقرشهر تا ایستگاه شهر پرند با سه ایستگاه، به صورت یکپارچه 

مسافران حومه ای را جابه جا می کند.

افزایش سقف وام قرض الحسنه در صندوق های چند شعبه ای
سقف تسهیلات قرض الحسنه قابل پرداخت صندوق های چند شعبه ای 

افزایش پیدا کرد. بانك مرکزی اعلام کرد مجوز لازم برای افزایش 
سقف قابل پرداخت این وام به هر مشتری را تا 100 میلیون تومان صادر 

کرده است. سقف تسهیلات قرض الحسنه اعطایی توسط صندوق های 
قرض الحسنه چندشعبه ای به هر مشتری پیش از این مبلغ 50 میلیون 

تومان بوده است ولی این سقف حالا دو برابر شده و هر یک از مشتریان، 
از این پس می توانند وام قرض الحسنه صندوق های چندشعبه ای را تا 

حداکثر 100 میلیون تومان دریافت کنند. محمدرضا فرزین رئیس بانک 
مرکزی اخیرا گفته بود آرزوی ما این بوده که هزینه قرض الحسنه را 

کاهش دهیم و الان اجرایی شده است.
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آ 10012 30 چند درصد مردم بیمه تکمیلی درمان ندارند؟1075
میزان 75 درصد از ایرانی ها بیمه تکمیلی ندارند. علی استاد هاشمی 
رئیس کل بیمه مرکزی اعلام کرد تنها 25 درصد مردم بیمه تکمیلی 

با شرایط متنوع دارند و 75 درصد بیمه تکمیلی ندارند. وزارت 
بهداشت باید کاری کند تمام اطلاعات بیماران از نسخه نویسی گرفته 

تا بستری در بیمارستان ها با فرمول خاصی در سامانه سپاس یا همان 
پرونده الکترونیک سلامت بنشیند تا مورد بهره برداری قرار گیرد و تا 

وقتی این موضوع محقق نشود ناگزیر به استفاده از کاغذ هستیم این 
در حالی ست که اگر کاغذ حذف شود کار ما راحت تر خواهد شد. 
او تاکید کرد تلاش های زیادی در کشور در راستای اجرای بحث 

نسخه نویسی الکترونیکی در حال انجام است.

تکرار وعده کاهش قیمت گوجه فرنگی
تب بازار گوجه فرنگی تا 10 روز آینده کاهش پیدا می کند و 
به قیمت های قبل باز می گردد. چند هفته ای است که قیمت 

گوجه فرنگی افزایش یافته و در مغازه ها به کیلویی ۳0 تا ۴0 
هزار تومان رسیده است. در میادین میوه و تره بار نیز با قیمت 

بیش از 20 هزار تومان عرضه می شود. مصطفی دارایی نژاد 
رئیس اتحادیه بارفروشان در اظهارات اخیر خود اعلام کرده که 
هر سال در این برهه به دلیل بارندگی، تگرگ و سرما برداشت 
از مزارع با کندی صورت می گیرد. او همچنین تصریح کرد که 

گوجه های بوشهر رسیده و تا 10 روز  آینده قیمت گوجه به 
قیمت های قبل باز می گردد.

ايرانی ها در 30 ســال گذشــته همزمان بــا افزايش قیمت 
خوراکی ها مقتصدتــر شــده اند و دســت از ريخت وپاش 
برداشته اند. مثلا در سال 1372 يک خانواده ايرانی در سال 
201 کیلوگرم برنج مصرف می کرد سالی 85 کیلوگوشت قرمز 
می خريد. اما اگر می خواستیم با همان الگو دست به ولخرجی 
بزنیم بايد ســالی 62 میلیون و 472 هزار تومان و ماهی پنج 

میلیون و 200 هزار تومان هزينه می کرديم.
طبق آخرين گزارش ها متوســط قیمت برنج ايرانی حدودا 
کیلويی 111 هزار و 800 تومان بوده است. اگر يک خانواده 
بخواهد در طول سال 201 کیلو برنج مصرف کند، سالانه بايد 
نزديک به 22 میلیون و 472 هــزار تومان جهت خريد برنج 
هزينه کند. اين يعنی به طور متوسط ايرانی ها بايد ماهی يک 
میلیون و 873 هزار تومان پای خريد برنج هزينه می کردند. 
البته اين آمار مربوط به سال 1372 اشاره ای به اينکه خانواده ها 
برنج را از نوع ايرانی می خريدند يا خارجی نکرده اســت. اگر 
برنج مورد مصرف را خارجی در نظر بگیريم، يک خانواده که 
بخواهد در طول سال 201 کیلو برنج مصرف کند بايد سالی 
11 میلیون و 600 هزار تومــان و ماهی نزديک به 970 هزار 

تومان فقط برای خريد برنج هزينه کند. 
قیمت هر کیلو گوشت گوسفند در ايران بر اساس آخرين آمار 
468 هزار و 290 تومان بوده است. ايرانی ها 30 سال قبل در 
طول يک سال 85 کیلو گوشــت مصرف می کردند. حالا اگر 
خانواده ای بخواهد طبق رفتاری که در ســال 1372 داشته، 
امســال از بازار خريد کند، بايد نزديک به 40 میلیون تومان 
در سال برای خريد گوشت گوسفند پول بدهد. سهم گوشت 
از سبد خانوار چنین خانواده های ماهانه بیش از سه میلیون 
و 330 هزار تومان می شود. گوشت گاو هم 491 هزار و 234 
هزار تومان قیمت دارد. درصورتی که کســی بخواهد امسال 
85 کیلو گوشــت گاو از بازار برای مصرف خانواده تهیه کند، 
بايد ســالی 41 میلیون و 755 هزار تومان پول کنار بگذارد. 
سال 1372 خانواده ها ســالی 71 کیلو گوشت مرغ مصرف 
می کردند. در حال حاضر متوسط قیمت مرغ 82 هزار و 240 
تومان است و اگر کسی بخواهد با همین قیمت، در مدت يک 
ســال 71 کیلو برای خود و خانواده اش مرغ بخرد بايد پنج 
میلیون و 840 هزار تومان هزينه کند. اين خانواده اگر امسال 
بخواهد مثل 30 ســال قبل مرغ بخرد، بايد ماهی 487 هزار 
تومان هزينه کند که برای حدودا شش کیلو مرغ کافی است. 

قیمت ماهی به طور متوســط طبق آخرين آمار و ارقام 191 
هزار و 405 تومان بوده اســت. خانواده های ايرانی 30 سال 
قبل ســالی 14 کیلو ماهی می خورده اند و با اين حساب اگر 

ما بخواهیم از آنها تقلید کنیم و به فکر امگا سه خود باشیم، 
بايد سالی حدود دو میلیون و 700 هزار تومان ماهی بخريم. 

مصرف شیر در بین ايرانی ها، سال 1372 سالی 143 لیتر بوده 
است. حالا اگر شما در زمان فعلی هم بخواهید همین میزان 
شیر در سال استفاده کنید، از آنجايی که قیمت هر لیتر به طور 
متوسط 30 هزار و 934 هزار تومان اســت بايد سالی چهار 
میلیون و 424 هزار تومان پول بدهید. البته انواع شیر با قیمت 
ارزان تر هم پیدا می شود. ارزان ترين قیمت برای اين خوراکی 
27 هزار تومان است که سهم ســالانه آن از سبد غذايی سه 
میلیون و 860 هزار تومان می شود و شما بیش از 550 هزار 

تومان صرفه جويی خواهید کرد. 
قیمت يک کیلو ماست امسال 42 هزار تومان است. 30 سال 
پیش يک خانواده ايرانی در ســال 138 کیلو ماست مصرف 
می کرده و حالا اگر ما بخواهیم از روی دست آنها تقلید کنیم، 
بايد سالی پنج میلیون و 796 هزار تومان يا بهتر بگويیم ماهی 
483 هزار تومان پول ماست بدهیم. يعنی يک خانواده ايرانی 
تنها درصورتی می تواند 138 کیلو ماست را در يک سال بخورد 

که هر ماه 11 و نیم کیلو ماست بخرد.
ســال 72 خانواده ها در مدت 12 ماه، 13 کیلو پنیر مصرف 
می کرده اند. اگر همین خانواده ها قصد داشتند در سال 1402، 
همین قدر ريخت وپاش کنند، بايد سالی يک میلیون و 560 
هزار تومان به اين خوراکی پــول می دادند. مصرف تخم مرغ 
خانواده های ايرانی در سال هايی که حرفش را زديم، سالانه 
45 کیلو بوده و اگر ما حالا که هر کیلو تخم مرغ به 63 هزار و 
790 هزار تومان رسیده بخواهیم از آنها تقلید کنیم، بايد سالی 
دو میلیون و 870 هزار تومان فقط بابت اين خوراکی هزينه 
کنیم. يعنی به طور متوسط هر ماه 240 هزار تومان تخم مرغ 

بخريم که نزديک به چهار کیلوگرم می شود.
ايرانی ها ســال 1372 ســالی 54 لیتر روغن نباتی مصرف 
می کردند. اگر همین افراد با ماشین زمان به سال 1402 منتقل 
می شدند بايد هر سال برای مصرف روغنی که صرف غذا پختن 

می شود سه میلیون و 935 هزار تومان هزينه می کردند. 
مصرف قند يک ســال خانواده ها در ابتدای دهه 70 حدود 54 
کیلو بوده. در حال حاضر قیمت هر کیلو قند 46 هزار تومان است 
و اگر کسی بخواهد همان اندازه قند بخرد، بايد سالی دو میلیون 
و484 هزار تومان هزينه بپردازد.خانواده های ايرانی سال 1372 
در طول 12 ماه به طور متوســط هشت کیلوگرم چای مصرف 
کرده اند. در صورتی که بخواهیم امســال هم مانند آن  دوره به 
چای عشق بورزيم، سهم اين نوشیدنی از سبد خانوار در طول 

يک سال يک میلیون و 985 هزار و 600 تومان می شود.

  اقتصاد خانواده

خدا را شکر دست از  ولخرجی برداشتیم

1   منطقه یک: متوسط قیمت خانه در منطقه يک، آبان 
ماه امسال متری ١٣5میلیون تومان بود و حدود ٢٠5 قرارداد 
خريد و فروش خانه در اين منطقه امضا شــد. کســانی که 
دوست دارند در منطقه يک صاحبخانه شوند، بايد برای خريد 
يک آپارتمان 100متری حدود 13میلیارد و 500میلیون 
تومان کنار بگذارند. میدان تجريش، خیابان سعدآباد، الهیه، 
نیاوران، فرمانیه و خیابان مشهور فرشته مهمترين محله های 
منطقه يک هستند. پارک جمشــیديه، محله دربند و بازار 
محبوب تجريش هم در همین منطقه قرار دارند. منطقه يک، 
آبان امسال جايگاه خود را به  عنوان گران ترين منطقه تهران 
از دست داده و احتمالا صاحبخانه ها مجبور شوند برای پیدا 

کردن مشتری، تخفیف بدهند.  
2   منطقه سه: بیشترين متوسط قیمت در معاملات آبان 
امسال در منطقه سه با عدد 135میلیون و 740هزار تومان 
به ازای هر مترمربع گزارش شده است اما الزامان نمی توان 
اين نقطه را گران ترين دانست چون امکان دارد 158 واحد 
مسکونی فروخته شده در آبان، نســبت به خانه های ساير 
مناطق قیمت بیشتری داشته باشــند. رشد مداوم قیمت 
منطقه يک احتمالا بخشی از خريداران را به ساير نقاط تهران 
از جمله منطقه سه کشانده. وضعیت بازار مسکن منطقه سه 
در آبان امسال به شــکلی بوده که می توانستید با پرداخت 
حدود 11میلیارد تومان، صاحب آپارتمانی 80متری شويد. 
خريد خانه ونک، زرگنده، قلهک، دروس، پاسداران، میرداماد 

و اختیاريه از نظر آماری شرايط مشابهی تجربه می کند. 

۳   منطقه پنج: منطقه پنج همچنان محبوبیت خود را 
نزد خريداران حفظ کرده است و 528قرارداد فروش خانه 
را تنها در اين نقطه شهر شاهد بوديم. اين يک رکورد بین 
مناطق 22 گانه شهر تهران است که برای چندين و چند 
سال متوالی در سیطره منطقه پنج قرار دارد. محبوبیت 
بالا باعث شده متوســط قیمت مسکن در منطقه پنج در 
ماه گذشته به متری تقريبا 94میلیون تومان برسد تا برای 
خريد يک آپارتمان 100متری در يکی از محلات معروف 
اين منطقه به طور میانگین بــه 9میلیارد و 400میلیون 
تومان پول نیاز داشته باشــید. پونک، شهران،  جنت آباد 
و سردار جنگل، مهمترين محله های منطقه پنج تهران 

هستند.
۴   منطقه ۱۸: ارزانترين منطقــه تهران از نظر آماری 
منطقه 18 است. متوســط قیمت هر مترمربع مسکن در 
اين نقطه به 35 میلیون تومان می رسد تا کسانی که بودجه 
کمی برای خريد خانه دارند بتوانند با بودجه يک میلیارد و 
700میلیون تا دو میلیارد و 100میلیون، صاحب خانه 50، 
60 متر شوند اما با اينکه قیمت خانه در منطقه 18 نسبت 
به ســاير مناطق تهران پايین تر است، تعداد کم معاملات 
نشان می دهد، خانه های اين منطقه محبوبیت زيادی نزد 
خريداران ندارند. ماه قبل در منطقه 18 تنها 75 قرارداد 
خريدو فروش خانه امضا شــد. محله هــای خلیج فارس، 
نوروزآباد، شادآباد، کوی 17 شهريور، سعیدآباد، تولید دارو، 
شهرک ولیعصر از معروفترين محلات اين منطقه هستند.

   مسکن

چهار منطقه شگفتی ساز بازار مسکن پایتخت

ورود پلی استیشن 5 اسلیم، بازار فروش کنسول بازی را 
تکان داده است. اين محصول تازه را که همزمان با عرضه 
جهانی، خیلی سريع خود را به ايران رسانده، فعلا حدود 
34 میلیون و 900 هزار تومان می فروشند. همچنین برای 
اينکه مدل قديمی دچار کمبود محبت نشود، آنها را هم 

گران کرده  اند. 
پلی استیشن 5 مدل 1216A شهرت و محبوبیت زيادی 
در بازار دارد و به همین دلیل برای مشــتريان طاقچه بالا 
می گذارد. نســخه استاندارد پلی استیشــن 5 را بايد 30 
میلیون و 750 هزار تومان بخريد در حالی که قیمت نسخه 
ديجیتال بین 28 میلیون و 300 هزار تومان تا 29 میلیون 

و 200 هزار تومان است. 
فروشگاه هايی هستند که به خیال خودشان خلاقیت خرج 
کرده اند و کنسول را با ديسک يا دسته اضافی می فروشند. 
اين را بايد از زيرکی فروشنده  ها دانست، به خصوص آنهايی 
که می داننــد محبوب ترين بازی پلی استیشــن 5 میان 
کاربران نسخه FC24 اســت و قیمتش به دو میلیون و 
500 هزار تومان می رسد. پس يکی از آنها را روی جعبه 
کنســول می گذارند و به همین بهانه آن قیمت را تا 33 
میلیون تومان افزايــش می دهند. مشــتری هم در اين 

معامله حدود 250 هزار تومان برد می کند.
کنسول بازی در هر حالتی از کارخانه با يک دسته کنترلر 
عرضه می شود. پس حداقل يک دسته اضافی هم نیازتان 
می شود. قیمت دسته اضافی پلی استیشن 5 فعلا در بازار 

سه میلیون و 300 هزار تومان است. فروشنده ها پیشنهاد 
می دهند کنسول را با يک دسته اضافی به شکل باندل تهیه 
کنید و از شما بابت پلی استیشن 5 استاندارد با دو دسته 
32 میلیون و 500 هزار تومــان دريافت می کنند. در اين 
معامله هم خريدار حداقل يک میلیون و 500 هزار تومان 
نفع می برد. اين باندل محبوب و پرفروش است. ديگر انواع 
باندل نزد خريداران، نسخه دو دسته کنسول استاندارد با 
پايه شارژ است که 34 میلیون و 400 هزار تومان فروخته 
می شود. پايه شارژ دســته پلی استیشن 5 به تنهايی يک 
میلیون و 150 هزار تومان خرج روی دســت خريداران 

می گذارد.
هدست واقعیت مجازی سونی که روی پلی استیشن نصب 
می شود به تنهايی 34 میلیون تومان می ارزد. اين وسیله را 
روی يک کنسول گذاشته اند و کل مجموعه را 64 میلیون 
و 500 هزار تومان عرضه می کنند. با اين پول در ابتدای 
دهه 90 می توانستید يک دســتگاه مرسدس بنز مونتاژ 

ايران خريداری کنید. 
رتبه دوم گران ترين کنســول های بازی، پلی استیشن 5 
با دو دسته و يک هدســت صدا و پايه شارژ است که بین 
38 تا 40 میلیون تومان فروخته می شود. بچه زرنگ های 
حرفه ای، معادلات بازار را به هم می ريزند و ســراغ خريد 
ايکس باکس ســری ايکس می روند که بابت خريد نسخه 
پايه آن بايد 25 میلیون و 800 هزار تومان پول پرداخت 

کرد. همین کنسول با دو دسته 27 میلیون قیمت دارد.

   دیجیتال

بچه زرنگ ها چطوری پلی استیشن 5 می خرند؟
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یک میلیون و ۸60 هزار

دو میلیون و ۸00 هزار

660 هزار

دو میلیون و 370 هزار

سه میلیون و 500 هزار

۱0 میلیون و 900 هزار

سه میلیون و 490 هزار

دو میلیون و ۱35 هزار

یک میلیون و 295 هزار

دو میلیون و 330 هزار

قیمت پرفروش ترین چای سازها

میگل

میگل

المپیا

میگل

میگل

بویانت

بوش

پارس خزر

سیماران

گوسونیک

GTS 220

GTS 070

OE-4000A

GTS 190

GTS 301

Stylish

TTA5603

TM-3500SP

STM-815 

GST-769

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع تبلت 

سامسونگ

سامسونگ

شیائومی

سامسونگ

اپل

لنوو

مایکروسافت

اپل

اپل

اپل

Galaxy Tab A7 Lite

Galaxy Tab A8 10.5

 Redmi Pad

Galaxy Tab S6 Lite 2022 

 iPad Air 5th generation

TAB M7

Surface Go 2 LTE

 iPad Air 5th generation 

iPad Pro 12.9 inch 2021 5G

iPad 2022 WIFI 

چهار میلیون و 540 هزار

9 میلیون

۱4 میلیون و ۱00 هزار

۱۸ میلیون و 900 هزار

2۸ میلیون و ۱00 هزار

چهار میلیون و 200 هزار

2۸ میلیون و 500 هزار

36 میلیون و 400 هزار

46 میلیون و 200 هزار

22 میلیون و ۸20 هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

بیشترین 50 هزار و 690

55 هزار و 794

۱3 هزار و ۸5۱

هزار و 760

29 میلیون و 4۱5 هزار

25 میلیون و 920 هزار

۱5 میلیون و 450 هزار

۱0 میلیون و 450 هزار

پنج میلیون و ۸55 هزار

دو میلیون و 493 هزار و 400

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای ۱۸ عیار

کمترین50 هزار و 5۱5

55 هزار و 307

۱3 هزار و ۸03

هزار و 740

29 میلیون و ۱95 هزار

25 میلیون و ۸95 هزار

-

-

-

دو میلیون و 475 هزار و ۸00

  سکه و طلا

قهرتاکتیکی با سکه پرمدعا
سکه گرمی ارزان ترین نوع سکه است اما فعالان بازار طلا با زیرکی و رندی آن را نادیده گرفتند و به استقبال ربع بهار آزادی رفتند

هفته گذشته قیمت جهانی طلا در محدوده بالای دو هزار 
دلار تثبیت شد. وضعیت فعلی اونس می توانست محرک 
بازار داخلی شــود و طلای 18 عیار و انواع سکه را به رشد 
قیمت بیشــتر وادار کند اما از آنجا کــه قیمت دلار فعلا 
مانند يک مرتاض هندی به رياضت مشغول است، نوسان 
قیمت سکه و طلا در بازار داخلی از محدوده دو درصد فراتر 
نرفت. تنها سکه ای که خلاف جهت حرکت کرد و توانست 
عملکردی متفاوت از خود به نمايش بگذارد، ربع سکه بود. 
به نظر می آيد علت اين اتفاق اســتقبال خريداران از اين 

مدل سکه در بازار باشد.
1   ربع ســکه در مدت يک هفته گذشته و همزمان با 

بالا رفتن دو درصدی قیمت اونس، افزايش قیمت نسبتا 
معناداری را تجربه کرد و در ايــن مدت کوتاه 3/4درصد 
که برابر 350هزار تومان است گران شــد. اين گرانی در 
بازار سکه ربع نشــان از اســتقبال زياد خريداران دارد، 
استقبالی که باعث شده اين سکه برخلاف انواع ديگر که 
از دوم آذر تا 9 آذرماه تغییر قیمت جزئی داشته اند، رشد 
بیشتری داشــته باشد. حباب ربع ســکه چهار میلیون و 
356هزار تومان است و اين نوع ســکه در طول يک سال 
60درصد بازدهی داشته. مجموع اين عوامل باعث شده که 
سرمايه گذاران به سکه نیم بهار آزادی بیش از گزينه های 

ديگر اعتماد کنند.

2   اونس جهانی در مدت يک هفته گذشته کمی بیش از 
دو درصد گران شد و روز پنجشنبه بر روی قیمت دو هزار و 44 
دلار و دو سنت ايستاد. با وجود اينکه میزان رشد اونس در اين 
مدت کوتاه زياد به نظر می رسد، انواع سکه ها مانند سکه امامی 
يا طرح جديد، سکه طرح قديم و نیم سکه به ترتیب 1/9درصد، 
1/9درصد و 2/3 درصد رشد داشتند. همزمان قیمت دلار، در 
بازار ايران چهاردهم درصد رشــد داشت که مبلغ ناچیزی به 
حساب می آيد. ثبت نسبی در بازار دلار باعث شد تا اغلب سکه ها 
و حتی طلای 18 عیار با رشــد 2/3درصدی که در مدت يک 
هفته داشته، افزايش قیمت زيادی را تجربه نکنند و از بالارفتن 

قیمت اونس شوکه نشوند.

۳   معمولا انتظار می رود خريداران سکه، دنبال سکه 
گرمی که قیمت کمی دارد بروند. در آخر هفته گذشــته 
اين سکه پنج میلیون و 875 هزار تومان بوده است. سکه 
گرمی در مدت يک هفته، با وجود بالا رفتن قیمت اونس 
جهانی، تنها 1/8درصد افزايش قیمت داشــت که نشان 
می دهد اين ســکه در بازار طرفدار نداشته است. يکی از 
علت های اين عدم محبوبیت رقم بالای حباب سکه گرمی 
است. در حال حاضر حباب چنین سکه هايی دو میلیون و 
855هزار تومان است. يعنی نزديک به نیمی از ارزش سکه 
گرمی حباب است و ربطی به ارزش واقعی آن ندارد. اين 
مسئله برای خريداران کمی ترسناک به نظر می رسد. به 
ويژه اينکه آنها هنوز فراموش نکرده اند قیمت ســکه های 
گرمی در ارديبهشت امســال تا هفت میلیون و 720هزار 

تومان هم بالا رفت و کمی بعد دوباره در سرازيری افتاد.
۴   قیمت دلار در روز پنجشــنبه دوم آذر ماه 50 هزار 
و 328 هزار تومان بــود. اين ارز محبــوب در مدت يک 

هفته 0/4درصد گران شــد و در روز نهم آذر ماه با قیمت 
50 هزار و 534 تومان فروخته می شــد. به نظر می رسد 
افزايش محدود قیمت ســکه، عاملی بوده کــه بازار را در 
هفته گذشته کنترل کرده است. اگر دلار هم مانند انواع 
سکه و اونس جهانی تغییر وضعیت می داد يا سرعت رشد 
آن بیشــتر بود، قیمت ها در بازار طلا و سکه هم بیشتر از 

اين ها بالا می رفت.
5   قیمت اونس جهانی معمولا بر روی طلای 18 عیار 
تاثیر زيادی دارد. اما اگر به اعداد و ارقام نگاه کنیم، متوجه 
می شــويم که طلا در مدت زمان يک هفته ای 2/3 درصد 
گران شد. يعنی کسانی که روز دوم آذر به بازار رفته بودند هر 
گرم طلا را دو میلیون و 422 هزار و 200تومان می خريدند 
که با مقداری افزايش، قیمت در آخر هفته گذشته به گرمی 
دو میلیون و 479هزار تومان رسید. هر گرم طلا در اين مدت 
کمتر از 57هزار تومان گران شده است. به نظر می رسد ثبات 
نسبی در بازار دلار تاثیر خود را بر روی بازار طلای 18 عیار 

هم گذاشته و مانع از اين شده که رشد قیمت اونس، قیمت 
طلا را به طور ناگهانی بالا ببرد. 

6   ربع ســکه در مدت يک هفته گذشته بازدهی 3/4 
درصدی داشته اما بازدهی يک ماهه آن منفی 0/9 درصد 
بوده است. حتی در مدت شش ماه هم اين سکه روند منفی 
داشــته و در نهم آذر ماه در مقايسه با شش ماه قبل از آن 
6/6 درصد ارزان شــده اســت. اما خريدارانی که پارسال 
دنبال ربع ســکه بودند، در مدت يک سال 60درصد سود 
کرده اند. روند ســکه گرمی کمی متفاوت بوده. بازدهی 
يک ســاله اين نوع ســکه مقداری از ربع بیشــتر است و 
خريداران در يک سال 67درصد سود کرده اند. با اين حال 
بازدهی يک هفته ای آن 1/8درصد بوده که تقريبا ناچیز 
است و در يک ماه گذشــته هم 9 دهم درصد گران شده. 
نگاهی به بازدهی شش ماهه سکه گرمی نشان می دهد که 
اين سکه 11/2درصد ارزان شده که تقريبا دو برابر میزان 

کاهش قیمتی است که ربع سکه تجربه کرده.

  بازارگردي 

معرفی یخچال فریزر های دوقلوی سامسونگ
یخچالی که به رنگ خانه ات درمی آید

گروه بازار |تنها یک بار تجربه کردن سختی های اسباب کشی کافی ســت تا پس از آن در هر بار خرید یخچال جدید به موضوع مهمی مثل تناسب یخچال و میزان انعطاف پذیری آن با 
فضای خانه توجه ویژه ای داشته باشید.بیشتر افراد وقتی به دنبال یخچال های پرظرفیت و جادار هستند، به سراغ ساید بای سایدها می روند، انتخابی که اگر با آشپزخانه بزرگ و داشتن 
فضایی زیاد همراه نباشد، با خودش مشکلات زیادی را به دنبال دارد و معمولا در زمان اسباب کشی و جابه جایی ها به چالش اصلی مستاجران تبدیل می شود. پس چاره کار چیست؟ برای 
این دسته از افراد یخچال  فریزرهای دوقلو بهترین و ایده آل ترین گزینه روی میز است. یخچال های دوقلو این امکان را به افراد می دهد تا هر کدام از دستگاه های یخچال یا فریزر  را به طور 
جداگانه در نقطه مناسبی از خانه یا آشپزخانه قرار دهند و دیگر نگرانی از بابت جاگیری آنها نداشته باشند.  اگر برای خانه خود به دنبال یکی از این یخچال فریزرهای دوقلو می گردید، 

خواندن این مطلب به شما کمک می کند تا با یکی از بهترین مدل های موجود در بازار یعنی RR39- RZ32 سامسونگ آشنا شوید. 

  چرا وقتی تصادف می کنیم هر کس که از راه 
می رسد اولین حرفی که می زند این است که حتما 

برو پیش یک صافکار با انصاف؟
چون بعضی از همکارهای ما داغی روی دل صاحب 
ماشین می گذارند که تا آخر عمرش مراقب است 

که دوباره تصادف نکند.

 چرا؟ دستمزد زیادی می گیرند؟
فقط دستمزد نیست. بعضی ها کارشان خوب است 
پول زيادی می گیرند اشکال ندارد نوش جانشان. 
بعضی ها کارشــان خوب نیســت هم پول زيادی 
می گیرند هم ماشــین را از قیمت می اندازند. من 
نمی خواهم از شغلم تعريف کنم ولی صافکاری مثل 
مجسمه سازی است. شايد هم سخت تر باشد. چون 
مجسمه ساز از اول يک چیزی را درست می کند اما 
صافکارها بايد يک ماشین له شده، ترک خورده و 
شکســته و تو رفته را مثل روز اول تحويل صاحب 
ماشین بدهند. همه تصادف ها که جزئی و در حد 
تورفتگی صندوق و گلگیر نیســت. بعضی وقت ها 
ماشین تا کاپوت جمع شده. بعضی وقت ها ماشین 
چپ کرده،  شاسی ها از بین رفته و بايد شاسی کشی 
کنی و دوباره يک ماشین له شــده را سر پا کنی. 

متاسفانه بعضی از همکارهای ما اسم خودشان را 
گذاشته اند صافکار ولی طوری بتونه سنگی روی 
بدنه ماشــین می کشــند که از ده متر آن طرف تر 
متوجه می شوی که رنگ باد کرده و حتی نتوانسته 
درست بتونه را سنباده بزند. وقتی ماشین خارجی 
و گران قیمت باشــد اين چیزها خیلی بد است و 
حداقل بین 100 تــا 200 میلیون تومان از ارزش 

ماشین کم می کند. 

  از کجا بفهمیم صافکار با انصاف است؟
بايد تحقیق کنید. وقتي کنار خیابان يک صافکاری 
ديديد، ماشــینتان را بــه او نســپاريد. بعضی از 
صافکارها واقعا آماتور هستند و ممکن است کلی 
خرج روی دســتتان بگذارند. بايد پرس و جو کنید 
و وقت بگذاريد. قطعا در دوستان و فامیل کسانی 
هســتند که صافکار خوب می شناســند. وگرنه 

صافکار ناشناس ممکن است سرتان کلاه بگذارد.

  صافکار و نقاش های کنار خیابان چه؛ آنها که 
فقط یک دستگاه دارند به آنها اعتماد کنیم؟

اتفاقا کار اين افــراد اصلا بد نیســت. چون فقط 
کارهای جزئی را انجام می دهند. کنار خیابان که 

نمی توانند شاسی کشی کنند و ماشین را روی چال 
ببرند. اين افراد بیشتر روی تصادف های جزئی کار 
می کنند و دســتمزد کمی هم می گیرند. فقط با 
قالب تنه و چکش و مشتی کار می کنند. منظور من 
کسانی است که اتفاقا مغازه های بزرگی هم دارند 

ولی کار بلد نیستند.

  مثلا چه کارهایی می کنند که به قول شــما 
مشتری ضرر می کند؟

مهمترين کاری که ايــن افراد انجــام می دهند 
اين اســت که چند تا کار را با هم قبول می کنند 
و به اصطلاح زخمی می کنند که مشــتری مغازه 
شلوغ را ببیند و فکر کند اينجا ديگر ته صافکارهای 
دنیاست. ولی اين ها شگرد اســت. يک چکش به 
گلگیر ماشین پرايد می زنند، بعد می روند به يک 
ماشین ديگر بتونه می کشند و... بتونه و رنگ يک 
گلگیر فقط يک ساعت طول می کشد ولی بعضی ها 
ســه روز اين کار را طول می دهند تا پول بیشتری 
بگیرند. يکی از کارهايی که مرسوم است اين است 
که می گويند مثلا گلگیر تصادفــی را بدون رنگ 
در آورده ام. صاحب ماشــین زمانی که می خواهد 
ماشــینش را بفروشــد تازه متوجه می شــود که 
ماشینش رنگ شده. چون مشــتری ماشین را به 
کارشناس نشان می دهد و کارشناس با ابزاری که 
دارد خیلی سريع متوجه می شود که اين قسمت 
رنگ شده و از قیمت ماشین می افتد. يا مثلا گلگیر 
را می توانند بدون رنگ در بیاورند ولی برای اينکه 
وقت نگذارند يا با مغازه بغلی توافق کرده اند و درصد 
می گیرند، می گويند برو از مغازه بغلی گلگیر بخر 
بیا چون اين فايده نــدارد و نمی توان بدون رنگ 
در آورد. در صورتی که اگر يک مغــازه ديگر برود 

می توانند با هزينه کمتر برايش درست کنند. 

  با این اوصاف برای اینکــه در صافکاری کلاه 
سرمان نرود، چکار کنیم؟

وقت بگذاريد. يک روز مرخصی بگیريد و بالای سر 
ماشینتان بمانید، به خصوص اگر ماشین مدل بالا 
داريد. چند وقت پیش يک ب ام و اتاق پنج را آورده 
بودند برای ترمیم. صافکار قبلی گفته بود صندوق 
را بی رنگ در آورده ام،  روی کار هم پوشــش براق 
زده بود که کار را در بیاورد. ولی بعد از چند روز باد 
و باران پوشش براق را پاک کرده بود و آن قسمت 
تصادفی ترک خورده بود. يعنی طرف حتی وقت 
نگذاشته بود که بتونه را سنباده بکشد تا وقتی روی 
آن رنگ می پاشــند،  باد نکند. ولی وقتی صاحب 
ماشین بالای سر کار باشد کسی نمی تواند از اين 
کارها بکند. تازه به خاطر يک کف دست خوردگی 
صندوق عقب که بدون رنگ در می آمد، حدود 25 
میلیون تومان از طرف گرفته بودند. تو ماشین های 

مدل پايین و قیمت پايین رنــگ بدنه خیلی مهم 
نیست و تاثیر زيادی روی قیمت ماشین نمی گذارد. 
اما در مدل های خارجــی و قیمت بالا خیلی مهم 
است که قســمت خوردگی را بی رنگ در بیاورند. 
چون يک رنــگ معمولی کلی از قیمت ماشــین 
را کــم می کند. برای همین اگر ماشــین خارجی 
داريد حتما بايد به اصطلاح »اوســتای« اين کار 

را پیدا کنید. 

  برای اینکه در صافکاری استاد شوید چقدر 
باید شاگردی کنید؟ با شرکت در کلاس های فنی 

و حرفه ای می توان در این کار ماهر شد؟ 
من کلاس نرفتم ولی از 16 ســالگی تا 20 سالگی 
شــاگردی کردم. آن روزها يعنی 30 ســال پیش 
همه چیز دستی بود. حتی سنباده برقی و رنگ پاش 
برقی هم نداشتیم. با دست بتونه می زديم و چند بار 
سنباده می کشیديم. تا چند سال سر انگشت هايم 
از سنباده کشــیدن می ســوخت. خبری از اين 
دستگاه های PDR و بادکش و تگرگ کش هم نبود. 
من آن زمان فقط چهار سال شاگردی کردم تا کار 
ياد گرفتم. روزهای اول فقط سنباده می زدم. بعد 
بتونه زدن را ياد گرفتم. رنگ زدن کار استادم بود. 
طوری می نشست و نقاشی می کرد انگار می خواهد 
يک تابلوی نقاشی بکشد. همیشــه هم از کارش 
تعريف می کردند بــه او می گفتند رضا پنجه طلا. 
کســانی که بنز و ب ام و داشــتند می آمدند پیش 
استاد من. چون وقتی ماشــین را تحويل می داد 
انگار همین حــالا از کارخانه تحويــل گرفته ايد. 
طوری ماشــین را رنگ می کرد که با ماشین صفر 

فرق نداشت. 

 پس بعد از چهار سال شاگردی می توان صافکار 
حرفه ای شد؟

نه من خــودم را گفتم. بســتگی به اســتعداد 
آدم ها دارد. بعضی ها بعد از يک ســال کار را ياد 
می گیرند بعضی ها هم هســتند بعد از ده ســال 
هنور نمی توانند بتونه بزنند. کار صافکار و نقاشی 
هم قوای بدنی می خواهد هم اينکه بايد سلیقه و 
حوصله داشته باشی. بايد يک کار خراب را دوباره 
نوسازی کنی. بعضی وقت ها بايد ساعت ها روی پا 
بايستی يا بشــینی و بتونه بزنی. سرما و گرما هم 
ندارد. بايد کاری که تحويل گرفته ای به بهترين 

شکل انجام بدهی.

 شما سنتی کار می کنید یا این مدل های جدید 
لمس جادویی یا روش PDR هم انجام می دهید؟

من تا چند سال پیش مقاومت می کردم و می گفتم 
نه سنتی بهتر اســت. ولی درآمد روش های جديد 
خیلی خوب است. کار هم تمیز در می آيد. صافکار 

هر چقدر هم ماهر باشــد ممکن اســت در شیوه 
سنتی يک جای کارش خراب شــود. گاهی اوقات 
ماشــین های قديمــی يــا ماشــین هايی که در 
محیط های نمدار نگهداری می شوند، بدنه ضعیف 
و پوسیده ای دارند. يک ضربه چکش ممکن است 
آن قسمت را ســوراخ کند. حالا بايد آن قسمت را 
تکه بیندازی و دردســرهای خودش را دارد. ولی 
روش های جديد اصلا اين مدلی نیســت و به نفع 
صافکار اســت. وقتی صافکاری بدون رنگ انجام 
بدهی به دلیل اينکه ديگر هیچ رنگی روی ماشین 
نمی زنید، هیچ کاهش قیمتی رخ نمی دهد. چون 
وقتی ماشین رنگ شود ناشی ترين کارشناس ها هم 
متوجه می شوند و قیمت ماشین را پايین می آورند. 

  برای چه کارهایی بهتر اســت از این روش 
استفاده کنیم؟

خط افتادگی روی بدنه. فرو رفتگی به دلیل ضربه 
لگد يا مشــت. يا تصادف. در بعضی از تصادف ها 
فقط خط روی ماشــین يا روی درهــا می افتد. يا 
يک نفر آزار دارد با کلید يا چاقو روی ماشین صفر 
خط می اندازد با اين روش بدون اســتفاده از رنگ 
می توان ماشــین را صافکاری کرد. تــازه با روش 
لمس جادويی خیلی راحــت و در يک مدت زمان 
کم می توانید ماشــین را مثــل روز اولش تحويل 
بگیريد. اگر ببريد پیش صافکار سنتی که اين روش 
را بلد نیست، با بتونه و رنگ کار را خراب می کند. 
اما کســی که اين روش را بلد است بدون اينکه به 
رنگ خودرو آسیبی بزند مورد را برطرف می کند. 
با اين روش هزينه ها کمتر هم می شود. چون وقتی 
نیازی به رنگ کردن دوباره نباشــد، هزينه نصف 
می شــود. همچنین کمتر معطل می شويد. چون 
کار با اين دســتگاه نیازی به جوشکاری و بتونه و 

رنگ آمیزی ندارد.

  شما این روش را بیشتر ترجیح می دهید یا کار 
با بتونه و سنباده و...

بســتگی دارد. همیشــه نمی توان از اين دستگاه 
اســتفاده کرد. چون وقتی يک ماشــین که چپ 
کرده و شاســی هايش خورده ديگر بايد دستگاه 
شاسی کشی و دستگاه جوش و ذوب بدنه را روشن 
کنی. روش pdr را بیشتر برای تصادف های جزئی 
استفاده می کنیم و ماشین های قیمتی. مثلا يک 
پرايد قديمی سال 80 حالا رنگ و بتونه هم بشود 

چیزی از قیمتش کم نمی شود. 

  درآمد کار صافکاری و نقاشی ماشین چطور 
اســت؟ این کاری که می گویید خیلی زحمت 
دارد و باید ساعت ها روی پا بایستید،  در آمدش 
آنقدر هست که شما را راضی کند کار را ادامه 

بدهید و خرج و مخارجتان را تامین می کند؟
بد نیست. آنقدر هســت که دخل بیشتر از خرج 
باشد. البته من دو تا همکار دارم که حدود 10 سال 
است که با من کار می کنند. هر دو هم آنقدر ماهر 
هستند که خودشان می توانند جداگانه مغازه بزنند 
چون به نظر من اوستای کار هستند. ولی دوست 

دارند با من کار کنند.

  ماهی چقدر به همکارانتان حقوق می دهید؟
بستگی به درآمد ماه دارد. اگر درآمد خوب باشد 
بین 20 تا 25 میلیون تومان حقــوق می گیرند. 
بین ما اين حرف ها نیســت که حقوق ثابت باشد. 
هرچقدر خوب کار کنیم و پول در بیاوريم بین هم 

تقسیم می کنیم.

  پس حداقل ماهی ۱00 میلیون تومان در آمد 
دارید که ماهی 40 تا 50 میلیــون تومان آن را 

حقوق می دهید؟
بعضی وقت ها شــايد بیشتر هم باشــد. من عدد 
مشــخصی نگفتم چون بعضی ماه ها درآمد خیلی 

خوب است و بعضی وقت ها اصلا خوب نیست.

  اگر بخواهیم میانگین بگیریم بین این روزهای 
بد و خوب،  یک صافکار شناخته شده در ماه چقدر 

در آمد دارد؟
بین 70 تا 120 میلیون تومان. البته بعضی ماه ها 

ممکن است به 150 میلیون تومان هم برسد.

  چه ماه هایی بیشتر سرتان شلوغ است؟
زمانی که سفر زياد است. بعد از عید کار ما خیلی 
رونق می گیرد. ولی قبل از عید خیلی اوضاع خوب 
نیست. چون مردم قبل از شروع تعطیلات بیشتر 
به داخل ماشین می رسند تا ظاهر آن که توی جاده 
نمانند. بعد از عید خدای ناکرده اگر تصادف کرده 
باشند يا مشکلات قبلی را تعمیر می کنند. به همین 
دلیل در فروردين و ارديبهشت بازار ما داغ است. در 
تابستان هم بیشتر آخر هفته ها مشتری زياد است. 
زمســتان هم روزهای برفی و خیابان های يخ زده 
بازار ما را داغ می کند. از تو رفتگی و خط افتادگی تا 
خسارت های سنگین در روزهای برفی رخ می دهد. 

  حداقل دستمزد صافکاری چقدر است و برای 
چه کاری است؟

يک خط افتادگی چند ســانتی کوچک روی در يا 
گلگیر از 300 تا 500 هــزار تومان خرج دارد. مثلا 
اگر يک ماشین پرايد قديمی باشــد با اين سطح از 
خرابی که گفتم اگر به تعويض قطعه نیازی نباشد 
و فقط يک قســمت فرورفته کوچک به وجود آمده 
باشد که بتوان آن را با حرارت دادن و يا دستگاه هايی 

مثل دستگاه مکش صاف کرد، قیمت همان چیزی 
اســت که گفتم. ولی مثلا فرورفتگی بزرگ باشد و 
ماشــین صفر و بخواهیم از PDR اســتفاده کنیم، 
بین يک میلیون و 500 تا دو میلیون تومان دستمزد 
می گیريم. اگر کاپوت آسیب ديده باشد و بخواهیم 
بدون رنگ در بیاوريم بین شــش تا هشت میلیون 
تومان دستمزد می گیريم. دستمزد تعمیر صندوق 
عقب هم همین قدر است. البته اين قیمت هايی که 
گفتم برای ماشین های صفر ايرانی مثل کويیک و 
تیبا و سايناست. ولی مثلا 207 و دنا و تارا متفاوت 
اســت. صافکاری پی دی آر با دســتگاه کاپوت يک 
ماشین 207 بین هشــت تا 10 میلیون است. برای 
ماشــین های چینی مثل جک و چیلی و لیفان بین 
12 تا 15 میلیون تومان اســت. ولی اگر ماشــین 
ب ام و يا بنز و تويوتا لندکروزر باشد، قیمت ها توافقی 
است. مثلا يک نفر می گويد من 200 میلیون تومان 
می گیرم اين ماشــین را مثــل روز اولش تحويل 

می دهم. يک نفر پول بیشتری می خواهد. 

  بیشترین دستمزد چقدر است؟
وقتی يک ماشــین چپی می آورند کــه مدل بالا و 
گران قیمت است. بعضی از تصادف ها خیلی شديد 
است. يا از جلو ماشین تا کاپوت جمع شده يا از پشت 
تا صندلی جلو. گاهی وقت ها اين آسیب از دو طرف 
اســت که بهتر است صاحب ماشــین اوراقش کند 
چون خیلی خرجش می شــود مگر اينکه ماشین 
خیلی گران قیمت باشــد و بی ارزد که برايش خرج 
کنی. وگرنه برای ماشین های مدل پايین من همیشه 
می گويم الکی »آفتابه خرج لحیــم« نکنید. چون 
با همان پولــی که به من می دهنــد می توانند يک 
ماشین ديگر بخرند. البته همه صافکارها اين حرف 
را نمی زنند وقتی اين جور ماشین ها را می بینند ذوق 

می کنند و تا می توانند از طرف پول می گیرند. 

  درباره بیشترین دستمزد نگفتید؟
من خودم بیشــترين پولی که از مشتری گرفته ام 
120 میلیون تومان بود که حدود ســه هفته روی 

يک پرادوی دو در چپی کار کردم. 

  صافکارها بیشتر دوست دارند ماشین ایرانی 
تعمیر کنند یا ماشین خارجی؟

قطعا ماشین خارجی. چون صاحبان اين ماشین ها 
دست و دلشان می لرزد که قیمت ماشینشان افت 

نکند. به همین دلیل پول زيادی خرج می کنند. 

  الان یک نفر بخواهد وارد این کار شود باید از 
کجا شروع کند؟

من نمی دانم کلاس های فنی و حرفه ای چطوری 
است. ولی حتما بايد از شاگردی شروع کنند. اين 

کار را تئوری نمی توان ياد گرفت. بايد اول از همه 
دســتت به چکش گرفتن و بتونه زدن و سمباده 
کشــیدن عادت کند. بعد بايد کار با دستگاه های 
ذوب و جوش و شاسی کشــی را يــاد بگیری. کار 
کردن در چال اصلا کار راحتی نیســت. همه کار 
صافکاری که روی بدنه ماشین نیست. گاهی وقت ها 
زير ماشــین هم تو تصادف و چــپ کردن طوری 
آسیب می بیند که کلی بايد زمان بگذاری تا بتوانی 
درستش کنی. وقتی ماشــین روی آسفالت چپ 
می کند يا به نیوجرســی های کنار اتوبان برخورد 
می کند زير ماشین از بین می رود و بايد دوباره برای 
آن کف ساخت و... برای همین می گويم اين کار هم 
قدرت می خواهد و هم حوصله. از روز اول شاگردی 
بايد حوصله داشته باشــی تا آخرين روز کارت که 

ابزار دستت می گیری.

  حالا کسی که شاگردی کرده و کار یاد گرفته و 
حوصله هم دارد برای خرید وسایل و جور کردن 
یک مغازه کوچک چقدر باید ســرمایه داشته 

باشد؟
اگر مغازه نداشته باشید حداقل بايد 200 میلیون 
تومان برای پول پیش داشته باشید و حداقل ماهی 
30 تا 50 میلیون تومان اجاره بدهید. مغازه حتما 
بايد چال داشته باشد. ابزارهای زيادی لازم است. 
دستگاه شاسی کشی،  دستگاه جوش کاری، سنباده 
برقی، جرثقیل صافکاری، دستگاه رنگ پاش، لوازم 
بتونه کاری انواع چکش و مشــتی و... الان قیمت 
ارزان ترين شاســی کش حدود 70 میلیون تومان 
است. يک سری تگرگ کش داريم که آسیب تگرگ 
را از بین می برند وسايل کوچکی هستند ولی حدود 
500 هزار تومان قیمت دارند. انبرهای تگرگ کش 
هم بین يک تا يــک میلیون و 500 هــزار تومان 
قیمت دارند. حداقل قیمت يک دستگاه جوش دو 
طرفه 60 میلیون تومان است. يعنی برای راه اندازی 
يک مغازه بــدون پول پیش حداقــل بین 300 تا 
400 میلیون تومان نیاز داريد. البته اين قیمت ها 
برای صافکاری و نقاشی سنتی است. اگر بخواهید 

دستگاه PDR بخريد که خرج بالا می رود. 

  مثلا چقدر؟
ارزان ترين دستگاه زير 50 میلیون تومان نیست. 
ولی فقط خود دستگاه نیســت. کلی لوله و لوازم 
جانبی ديگر هم دارد. به نظــرم برای راه انداختن 
يک مغازه صافکاری چون وسايل جانبی زيادی نیاز 
دارد حداقل بايد 700 میلیون تومان داشته باشید.

  این سرمایه بعد چند سال برمی گردد؟
اگر صافکار ماهری باشــی و کار خوب تحويل مردم 

بدهی بعد از پنج يا شش ماه سرمايه ات بر می گردد.

میکل آنژ   در 
صحنه تصادف

آنچه باید درباره کسب و کار صافکاری
و نقاشی ماشین بدانید

گروه بازار|  کسانی که خوراکشان تصادف است و مدام خط و خش روی ماشینشان می افتد حتما 
صافکاری می شناسند که می تواند با تبحر زیاد و چند ضربه استادانه، بدون ریختن رنگ، بدنه 
را به شکل اول دربیاورد. چیزی مثل میکل آنژ!  یکی از این صافکارها آقا محمود است؛ او بعد 30 
سال فعالیت در این حوزه، هم ســنتی کار می کند و هم به روش جدید مسلط است و می تواند با 
لمس جادویی، ماشین را مثل روز اول تحویل مشتری بدهد. به قول آقا محمود، صافکاری یکی از 
شاخه های هنر است فقط در حقش ظلم شده و نامش در گروه هنرهای تجسمی قرار نگرفته. چون 
برای این کار هم باید حوصله داشته باشــی و هم توان و قوای بدنی و هم نگاه یک مجسمه ساز و 
دقت یک نقاش. باید چیزی را که یک روز سالم بوده و حالا خراب و مچاله تحویلت داده اند، دوباره 
مثل روز اول درست کنی و اوج هنرت باید به شکلی باشد که کسی متوجه کارت نشود. صافکاری 
ماشین درآمد خوبی هم دارد و اگر در ماه چند ماشین مدل بالای خارجی را صافکاری کنی،  بهتر 
هم می شود. درباره رقمی مثل 70 تا ۱20 میلیون تومان و گاهی تا ۱50 میلیون تومان در ماه حرف 

می زنیم. این میزان درآمد برای کسی است که به اصطلاح اوستای کار شده باشد.

 اين يخچال فريزر دوقلوی کره ای، ظرفیتی نزديک به 700 لیتر را 
در اختیار شما قرار می دهد )375 لیتر يخچال و 315 لیتر فريزر( 
که امکان چینش موادغذايی متنوعی را به شــما می دهد. علاوه 
بر اين، فیلتر بهداشتی Hygiene Fresh با از بین بردن بیش 
از 99 درصد باکتری های مضر درون يخچال، موجب می شــود 
که همیشه برای بهتر شدن حال تان، مشــتاق بازکردن در اين 

يخچال  فريزر جذاب باشید. 
 مشخصات یخچال فریزر دوقلوی سامسونگ 

در کنار ويژگی های معمول، بخشــی از مشــخصه های متمايز 
يخچال فريزر دوقلوی سامسونگ عبارتند از:

1  طراحی یکپارچه: يخچال فريزر دوقلوی سامســونگ با 
طراحی مینیمال و تخت خود با هر نوع دکوراســیون و چینشی 
در آشپزخانه هماهنگ شــده و در انطباق کامل با ديگر اجزای 
آشــپزخانه قرار می گیرد. اين يخچال فريزر با عمق استانداردی 
طراحی شــده  و به همین دلیــل به راحتی می توانیــد آنها را با 
کابینت های خانه خود هم تراز کنید تا به زيبايی آشپزخانه خود 

بیافزايید. 
2   ظرفیت بیشــتر: يخچال   هــای سامســونگ از فناوری 
SpaceMax بهــره می برند که بــا قــرار دادن عايق هايی با 
راندمان بالا در ديواره ها امکان افزايش ظرفیت يخچال را بدون 
نیاز به بیشتر شدن ابعاد آن فراهم می کند. اين تکنیک معمولًا 
در طراحی و ساخت ســاختمان ها و سیستم های ذخیره سازی 
استفاده می شــود تا فضا را بهینه کند و محیط های کارآمدتری 

ايجاد کند. 
۳   موتور قدرتمند و کم صدا: کمپرسور های اينورتر ديجیتال 
)Digital Inverter( کم صدا در قلب اين يخچال فريزر دوقلو 
قرار گرفته اند که وظیفه پمپاژ سرما به میزان مورد نیاز را برعهده 
دارند. به کمک اين کمپرسور، بسته به موادغذايی درون دستگاه، 
میزان سرمايش تنظیم شــده تا انرژی به شکل کاملا بهینه  ای 
مصرف شــود. تفاوت ديگر اين کمپرســور با مدل های مشابه، 
پیوســتگی عملکرد، به جای قطع و وصل شــدن مرتب دستگاه 
است که موجب کاهش نويز و صدا )35 دسی بل( و افزايش عمر 

آن می شود و جلوی آســیب های احتمالی در برابر نوسانات برق 
را می گیرد.   

۴ دستیار هوشمند: اين مدل از فريزرهای سامسونگ شامل 
يک دانگل هوشمند اســت که با اتصال به گوشی های اندرويدی 
و iOS هشــدارهای مورد نیاز را به شــما می دهد. بررسی حالت  
خنک کننده ســريع )Rapid Cooling(، پايش وضعیت دمای 
دستگاه و وضعیت باز بودن احتمالی درب، بخشی از هشدارهايی 
است که اين دانگل هوشــمند بر روی گوشی  هوشمندتان ارسال 
می کند. تمامی خطاهای احتمالی دستگاه همراه با چگونگی رفع 
اشکال، با اين دستیار هوشمند، همیشه جلوی چشم تان خواهد بود. 
 All-around 5 ســرمایش یکنواخــت: تکنولــوژی
Cooling در اين يخچال فريزر دوقلوی سامســونگ با کنترل 
پیوسته نوســانات دمايی، ســرمايی همگن را در گوشه گوشه 
دســتگاه فراهم می کنــد. هوای ســرد در ايــن يخچال  فريزر 
سامسونگ، به واسطه دريچه های زيادی که در هر سطح از يخچال 
قرار داده شده به شکل يکنواختی به همه مواد غذايی می رسد.   

6   انجماد سریع: اگر زمانی، نیاز به سرمايش يا انجماد سريع 

موادغذايی داشتید، اين دستگاه عصای دست شما خواهد بود. 
به کمــک تکنولوژی Power Freeze، جريان هوای ســرد با 
شدت بیشتری وارد محفظه شــده و غذا و نوشیدنی ها با سرعت 
بیشتری و در زمان کمتری به شرايط مطلوب شما می رسند. از 
طرفی با قابلیت برفک زدايی در اين مدل ها، هیچ چالشی در مورد 

برفک زدن مواد غذايی نخواهید داشت.
7  سرمای پایدار: اگر از آن هايی هستید که مرتب عادت باز 
و بسته کردن درب يخچال را دارند، اين يخچال فريزر، دوای درد 
Metal Cooling   شما را هم تجويز می کند! به کمک صفحه

که در بخش پشــتی يخچال قرار گرفته، دمای درون دســتگاه 
همواره در وضعیت پايداری نگه داشته می شود. با استفاده از اين 
ويژگی متمايز، گرمای از دســت رفته در هنگام باز و بسته شدن 

درب يخچال، سريعا بازيابی می شود. 
 با خريد يخچال فريزر دوقلوی جديد سامســونگ، شــما همه 
چیزهايی که برای يک تجربه دلنشین از سرما را انتظار داريد در 
کنار هم تجربه می کنید. حالا مي دانید که يکبار هزينه می کنید 

و برای سال ها خیال تان راحت است. 
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نکاتی که باید
 قبل از شروع به 

سرمایه گذاری بدانید
صندوق های سرمايه گذاری سهامی 

صرفا با پول شما دست به معامله 
می زنند، اما صندوق های اهرمی 

علاوه بر پول خودتان، اعتباری که 
از دارندگان واحدهای عادی به 

شما رسیده را هم وارد بازار سرمايه 
می کنند. برای همین مديريت اين 
صندوق ها بیش از هر زمان ديگری 

اهمیت پیدا می کند. برای مثال 
اولین صندوق سرمايه گذاری اهرمی 

توسط گروه مالی کاريزما مديريت 
می شود که اين گروه اولین نهاد مالی 
خصوصی با هدف مديريت دارايی ها 

به حساب می آيد. صندوق توان 
هم تحت مديريت کارگزاری مفید 

است که بزرگترين گروه مالی در 
بازار سرمايه محسوب می شود. هر 
دو اين شرکت ها علاوه بر صندوق 

اهرمی، صندوق های سرمايه گذاری 
سهامی دارند و بهتر است قبل از 

شروع نیم نگاهی به تاريخچه فعالیت 
آنها، بازدهی ديگر صندوق ها و 

عملکردشان در دوران افت و خیز 
شاخص کل داشته باشید. 

علاوه بر مديريت صندوق، امیدنامه 
آنها هم اهمیت ويژه ای دارد. 

میزان اهرم به کار رفته، نحوه انجام 
معاملات، نسبت واحدهای ممتاز و 

عادی همگی در امیدنامه صندوق ها 
آمده و تاثیر بسیار زيادی در میزان 

ريسک سرمايه گذاری و بازدهی 
واحدها دارد. امیدنامه صندوق ها 
قبل از پذيره نويسی منتشر شده و 

در سامانه کدال قابل مشاهده است. 
از جمله مهمترين فاکتورهايی که 

بايد در امیدنامه بررسی کنید، میزان 
سود پیش بینی شده برای دارندگان 

واحدهای تضمینی است. چراکه 
هرچه اين سود بیشتر باشد، سهم 
دارندگان واحدهای ممتاز کمتر 

خواهد شد و ريسک سرمايه گذاری 
برای ممتازها بیشتر می شود. اتفاقی 

که می تواند در روند صعودی سود 
واحد ممتاز را کاهش دهد و در روند 
نزولی، ضرر بیشتری روی دوش آنها 

بگذارد. 

کته
ن

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان: 
برق  شرکت  سرمایه  اصلی ترین  انسانی  نیروی 

منطقه ای خوزستان است

اهواز - سید رحمان محمدی:  مدیرعامل شرکت برق 
منطقه ای خوزستان، نیروی انسانی را اصلی ترین سرمایه این 
شرکت دانست که لازم است شرایط مطلوب برای آنها فراهم 
علی  با حضور  این شرکت  معاونین  شود. نشست شورای 
اسدی مدیرعامل برگزار و موضوعات فنی و نیروی انسانی 
مورد بررسی قرار گرفت. در این نشست معاونین و مدیران 
شرکت گزارش هایی از حوزه عملکردی خود، اقدامات انجام 
شده و مسائلی که لازم است بررسی و رفع شوند، ارائه کردند. 
علی اسدی مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان نیز با 
بیان اینکه سرمایه اصلی این شرکت نیروی انسانی است از 
ایجاد شرایط مطلوب برای کارکنان شرکت سخن گفت. وی 
با تشریح شرح وظایف و مسئولیت های شرکت برق منطقه ای 
خوزستان، خواستار تعامل و همکاری همه واحدها برای انجام 
وظایف و مسئولیت های شرکت در خدمت رسانی مطلوب به 
خوزستان  منطقه ای  برق  شرکت  مدیرعامل  شد.  مردم 
همچنین با توجه به اهمیت اقدامات فنی در کسب رضایت 
مشترکین، از کارکنان شرکت خواست که با متولیان فنی 
این گزارش،  اساس  بر  باشند.  همراهی و همکاری داشته 
این نخستین نشست و جلسه کاری علی اسدی مدیرعامل 
جدید شرکت برق منطقه ای خوزستان بوده است.  شرکت 
برق منطقه ای خوزستان مسئولیت انتقال برق در ۲ استان 

خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان:
نرخ  با  مایع  گاز  واقعی  مصرف کنندگان  سهمیه 

یارانه ای عرضه می شود
نفتی  فرآورده های  پخش  ملی  مدیر شرکت  گرگان- 
منطقه گلستان از آغاز مرحله دوم توزیع الکترونیکی گاز مایع 
خبر داد و تاکید کرد: سهمیه مصرف کنندگان واقعی گاز مایع 
با نرخ یارانه ای قبلی عرضه می شود.به گزارش روابط عمومی 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان، سید 
محمد حسینی در جلسه ای که باحضور نمایندگان شرکتهای 
موزع گاز مایع استان در سالن اجتماعات ستاد منطقه برگزار 
الکترونیکی  توزیع  دوم  مرحله  اجرای  به  اشاره  با  شد، 
سیلندرهای گاز مایع از ابتدای آذر 140۲ گفت: در راستای 
اجرای بند ب تبصره 14 قانون بودجه سال 140۲، توزیع 
سیلندرهای گاز مایع از ابتدای آذر ماه جاری به دو روش 
انجام می شود.حسینی با تاکید بر دونرخی شدن قیمت گاز 
مایع افزود: نرخ اول یارانه ای و مطابق قبل بوده و هیچگونه 
قیمت  مطابق  و  آزاد  دوم  نرخ  اما  است  نداشته  افزایشی 
مصرف کنندگان  کرد:  تأکید  است.وی  فارس  خلیج  فوب 
 واقعی بی بهره از گاز طبیعی و کسانی که در سامانه سدف
)درخواست   https://newtejaratasan.niopdc.ir
فرآورده( ثبت نام کرده و مشمول دریافت سهمیه یارانه ای 
موردنیاز  سوخت  قبل،  مانند  همچنان  شده اند،  مایع  گاز 
خود را به نرخ مصوب یارانه ای دریافت خواهند کرد و نرخ 

دوم این محصول مطابق قیمت بین المللی آن )فوب خلیج 
فارس( تنها برای مصارف خارج از این چارچوب از جمله 
مصارف خودرویی و با نظارت عالیه سازمان صنعت، معدن و 
تجارت خواهد بود.این مقام مسئول خاطرنشان کرد: اکنون 
هر سیلندر 11 کیلویی به نرخ مصوب یارانه ای ۲79 هزار 
ریال بوده و به مصرف کنندگان مجاز صنفی و خانگی واجد 
شرایط عرضه می شود.مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه گلستان خاطر نشان کرد: توزیع فرآورده گاز 
مایع توسط عاملین و نمایندگیها فقط از طریق زیر ساخت 
بانکی و استفاده از کارت الکترونیکی امکان پذیر خواهد بود.
گفتنی است، هموطنان گرامی می توانند شکایات خود را از 
طریق شماره 1۲4)مرکز پاسخگویی یکپارچه وزارت صمت( 

مطرح و پیگیری نمایند.

کسب رتبه دوم شرکت برق منطقه ای خوزستان در 
حوزه آموزش نیروی انسانی 

اهواز - سید رحمان محمدی:  شرکت برق منطقه ای 
دستگاه های  انسانی  نیروی  آموزش  حوزه  در  خوزستان 
اجرایی در بین ۶0 دستگاه اجرایی استان، رتبه دوم را کسب 
کرد. بر اساس اعلام مهرداد نیکو رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان خوزستان، با بررسی کلیه فرایندها در 
امر آموزش که به منظور ارتقاء سطح آموزش دستگاه های 
اجرایی در سال 1401 برگزار شده بود، شرکت برق منطقه ای 
خوزستان با کسب 94 امتیاز از مجموع 100 امتیاز، در بیان 
۶0 دستگاه اجرایی خوزستان موفق به کسب رتبه دوم شد. 
که  انسانی  نیروی  نمودن  توانمند  با هدف  آموزش ها  این 
موثر ترین و مهم ترین سرمایه سازمانی بوده صورت پذیرفته 
آینده نگری سازمان  و  توسعه  پژوهش های  توسط مرکز  و 
ارزیابی  و  بررسی  مورد  برنامه ریزی خوزستان،  و  مدیریت 
برنامه ریزی  این گزارش، دفتر  بر اساس  قرار گرفته است. 
منابع انسانی و آموزش معاونت منابع انسانی، شرکت برق 
توانمند سازی  برای   1401 سال  در  خوزستان  منطقه ای 
کارکنان این شرکت 14۸ دوره آموزشی با ماهیت تخصصی 
فنی برق، اداری و مالی، بهبود مدیریت، فناوری اطلاعات و 
عمومی با مجموع 149 هزار و 9۸7 نفر ساعت آموزش، به 
۲ صورت حضوری و الکترونیکی برگزار کرده است. شرکت 
برق منطقه ای خوزستان مسئولیت انتقال برق در ۲ استان 

خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

فرمانده سپاه نینوا گلستان:
 بسیج جنگ تحمیلی را به دفاعی مقدس تبدیل کرد،

۴ هزار گروه جهادی در اقشار مختلف بسیج فعال 
هستند

گرگان- سردارعلی ملک شاهکوهی گفت: بسیج صرفا 
یک تشکیلات نظامی نیست که در بحران های امنیتی به 
کار گرفته شود بلکه بسیج یک فرهنگ مقدس است که 
هرجا احساس نیاز شود برای زندگی و آسایش مردم پای 
کارمی آید.به گزارش خبرگزاری بسیج از گلستان؛ سردار 
علی ملک شاهکوهی فرمانده سپاه نینوا در گفتگوی ویژه 
خبری سیمای گلستان به مناسبت هفته بسیج گفت: در 
دفاع مقدس و اوج حملات ارتش بعث عراق حضور داوطلبانه 
بسیج ورق را به نفع کشور ما برگرداند و جنگ تحمیلی 
را به دفاعی مقدس تبدیل کرد.وی افزود: بسیج صرفا یک 
تشکیلات نظامی نیست که در بحران های امنیتی به کار 
گرفته شود بلکه بسیج یک فرهنگ مقدس است که هرجا 
احساس نیاز شود برای زندگی و آسایش مردم پای کارمی 
آید.ملک شاهکوهی اظهار داشت: ما در هفته بسیج 41۵0 
برنامه را اجرا کردیم و کلیه برنامه های با محوریت اقشار بسیج 
و در راستای خدمت رسانی به مردم اجرا شد.فرمانده سپاه 

نینوا تصریح کرد: 4 هزار گروه جهادی ما در اقشار مختلف 
بسیج فعال هستند و در عرصه های عمرانی . فرهنگی . 
کمک های مومنانه خادم مردم استان گلستان هستند.ارشد 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در استان گلستان و فرمانده 
سپاه نینوا عنوان کرد: یکی از دغدغه های بنده بعنوان خادم 
مردم در سپاه نینوا از ابتدای مسئولیت توسعه زیرساخت 
های استان و ورود قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا سپاه به 
استان بود که مهمترین پروژه های استان را برعهده گرفته 
است.وی در پایان خاطرنشان کرد: احیای خلیج گرگان امروز 
به همت دولت مردمی و پشتکار جهادگران بسیجی قرارگاه 

سازندگی خاتم الانبیا صورت می گیرد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:
سال آینده مسابقات معارف اسلامی قرآن در قم به 

صورت بین المللی برگزار می شود

قم- مدیرکل اوقاف وامور خیریه استان قم گفت: مسابقات 
به صورت جداگانه  قرآنی  مسابقات  ذیل  که  اسلامی  معارف 
فراخوان  المللی  بین  صورت  به  آینده  سال  می شود  برگزار 
خواهد شد. به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور 
خیریه استان قم، حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری 
در نشست شورای توسعه فرهنگ قرآنی استان قم در آستانه 
اظهار کرد: مسابقات  مقدسه حضرت فاطمه معصومه )س(، 
بین المللی قرآن کریم از برنامه های محوری سازمان اوقاف و امور 
خیریه است و در طول این سال ها به بهترین شکل این مسابقات 
برگزار شد و حتی در سال هایی که به دلیل شیوع بیماری 
کرونا محدویت هایی در جامعه ایجاد شده بود اما این مسابقات 
به بهترین شکل ممکن برگزار شد. وی با بیان اینکه مسابقات 
بین المللی قرآن کریم که از سوی سازمان اوقاف و امورخیریه 
برگزار می شود، همواره مورد توجه مسلمانان به ویژه قاریان و 
اصحاب قرآن قرار گرفته است، اظهار کرد: یکی از خلاءهایی که 
به صورت محسوس وجود داشت بحث معارفی مسابقات بود که 
در این راستا تصمیم گرفته شد مباحث معارفی را پر رنگ تر 
کنیم. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه جامعه 
اسلامی باید در همه بلاد سواد قرآنی بیاموزند، تصریح کرد: این 
مسئله موجب شد بخش معارفی را از سایر بخش های مسابقات 
جدا کنیم. اسکندری با تاکید براینکه سال گذشته پیشنهاد 
شد مسابقات بخش معارفی را قم برگزار کند، اظهار کرد:  این 
مسابقات به میزبانی قم  به بهترین شکل ممکن برگزار شد و 
نظم و انظباط در برگزاری این مسابقات توام با ابتکار و خلاقیت 
همه را به وجد آورد. وی اضافه کرد: امسال درخواست کردیم 
دبیرخانه بخش  معارفی مسابقات قرآن کریم با توجه به ظرقیت 
هایی که وجود دارد به قم واگذارشود. اسکندری عنوان کرد: 
براساس توافق های انجام شده امسال نیز مانند سال گذشته 
این مسابقات در بخش تخصص معارف قرآن کریم، معارف نهج 
البلاغه ومعارف صحیفه سجادیه  به صورت ملی و از سال بعد 
به صورت  بین المللی برگزار شود. اسکندری خاطرنشان کرد: 
این مسابقات از 17 تا ۲۳ دی ماه به صورت ملی به میزبانی قم 
برگزار می شود.وی اضافه کرد: محل برگزاری این مسابقات سالن 
همایش امامزاده شاه سید علی علیه السلام است و تاکنون 40 
هزار نفر در آن شرکت کرده اند و ۸0 نفر نیز در مرحله نهایی 

شرکت می کنند.

     ویژهخبر

 روزگار نسبتا خوش در هفته اول آذرماه
شاخص بورس ماه آذر را با رنگ ســبز آغاز کرد. تقريبا 
تمام گروه های مختلف در هفته گذشته روند صعودی را 
تجربه کردند. شــاخص کل هم در اين مدت از محدوده 
دو میلیون و 22هزار واحد با رشــد 38هزار واحدی به 
محدوده دو میلیون و 60هزار واحدی رسید. موردی که 
نشان می دهد بازدهی هفتگی شاخص کل بورس تهران 

در ابتدای آذرماه معادل مثبت 1/88درصد بوده است. 

در هفته صعودی بازار، همچنان شاهد خروج پول از بازار 
ســرمايه بوديم. به طور دقیق تر، روز شنبه 100 میلیارد 
تومان خروج، روز يکشــنبه 118 میلیارد تومان خروج، 
روز دوشــنبه 215 میلیارد تومان خروج، روز سه شنبه 
285 میلیارد تومان خروج و روز چهارشنبه 243 میلیارد 
تومان ورود پول را شاهد بوديم که در نهايت برآيند منفی 
475 میلیارد تومانی را برای تــراز ورود و خروج پول به 

همراه داشت. 

بررسی نقشه بازار در هفته گذشته نشان می دهد گروه 
خودرو و ســاخت قطعات بیشــترين ارزش معاملات را 
به خود اختصاص داده و مقــام اول برترين گروه صنعت 
را از آن خود کرده اســت. گروه فلزات اساســی در مقام 
دوم برترين گروه صنعت قرار گرفته و مقام سوم به گروه 

بانک ها و موسسات اعتباری اختصاص دارد. 

تغییرات هفتگیقیمت پایانینماد
مثبت 16/40درصد11070 ریالاخابر

منفی 19/43درصد8540 ریالکترام

مثبت 9/36درصد4089 ریالذوب

مثبت 1/23درصد99560 ریالسصفها

مثبت 3/76درصد2568 ریالخساپا

مثبت 4/36درصد4504 ریالخگستر

مثبت 3/01درصد5480 ریالفولاد

مثبت 2/31درصد2652 ریالخودرو

مثبت 3/18درصد4537 ریالوبملت

مثبت 1/95درصد5760 ریالخزامیا

تغییرات هفتگیقیمت )جمعه(رمزارز

مثبت 2/94 درصد38700 دلاربیت کوین

منفی 0/17 درصد2104 دلاراتریوم

منفی  2/46درصد229/73 دلاربایننس کوین

منفی 1/27 درصد0/6139دلارریپل

مثبت  6/07درصد61/71 دلارسولانا

منفی  1/79درصد0/3824دلارکاردانو

مثبت 8/20 درصد0/08432 دلاردوج کوین

مثبت 1/58 درصد 0/1041دلارترون

منفی 0/64درصد 2/42دلارتون کوین

مثبت 1/60درصد 14/80 دلارچین لینک

تغییرات قیمت پرمعامله ترین نمادهای بورسقیمت محبوب ترین رمزارزها

      دیده بان بورس

احمدرضا نجفی| يک ماه از روزی که شاخص کل 
با کانال  1/9میلیونــی خداحافظی کرده می گذرد. 
در اين مدت و به خصوص در هفته گذشــته، بازار 
عموما روی خوش به سهامداران نشان داده، اما روی 
بهترش، نصیب سرمايه گذاران صندوق های اهرمی 
شده است. بررسی ها نشــان می دهد در مدتی که 
شاخص کل 5/5درصد رشد کرده و از يک میلیون 
و 950هزار به محــدوده دو میلیون و 60هزار واحد 
رسیده، بازدهی صندوق های اهرمی حاضر در بورس 
بین 15/4تا 22/1درصد بوده است. موردی که نشان 
می دهد اين صندوق ها می توانند در شرايط صعودی 
بین ســه تا چهار برابر حالت عادی بازدهی داشته 
باشــند. ولی آيا در روندهای نزولی هم شــرايط به 
همین شکل است؟ پاسخ اين سوال در نحوه عملکرد 

صندوق های اهرمی مشخص می شود.

    صندوق های اهرمی چطور کار می کنند؟
صندوق هــای ســرمايه گذاری اهرمــی بخــش 
عمده دارايی شان را در سهام شــرکت های بورس 
ســرمايه گذاری می کنند و برای مديريت ريســک 
صندوق، بخش کوچکــی بــه اوراق درآمد ثابت و 
سپرده بانکی اختصاص دارد. بر اين اساس بازدهی 
کلی آنها تا حد زيادی مشــابه صندوق های سهامی 
خواهد بود اما بازدهی هر واحــد می تواند متفاوت 
باشد. چراکه واحدهای ممتاز و عادی اين صندوق ها 
تفاوت زيادی با هم دارند. خريــد واحدهای ممتاز 

صندوق های اهرمی درست مثل اين است که شما 
با دريافت اعتبار از کارگزاری دســت به معامله در 
بورس بزنید. بــا اينکار علاوه بر ســرمايه خودتان، 
سرمايه ديگران را هم با ريسک مواجه کرده ايد. اگر 
بازدهی مثبت داشته باشــید، به نفعتان خواهد بود 
و می توانید سود بیشتری نســبت به اصل سرمايه 
تجربه کنیــد، اما اگر ضرر کنید، علاوه بر ســرمايه 
خودتان بايد اعتبار کارگــزاری را هم برگردانید. در 
اينجا دارندگان واحدهای عادی صندوق های اهرمی، 
نقش کارگزاری ها را در اعطای اعتبار دارند و صندوق 
به اعتبار آنها دست به معامله می زند و سود و زيانش 

پای دارندگان واحدهای ممتاز است.
در صندوق هــای اهرمی، واحدهای عــادی بدون 
ريسک در اختیار مديريت صندوق قرار می گیرد و 
مشــتريان عمومی تنها می توانند واحدهای ممتاز 
ريســک پذير را در بورس پذيره نويســی و خريد و 
فروش کنند. در چنین حالتی مشــتريان عمومی 

همیشه در طرف ريسک پذير قرار دارند.

   معاملات بورسی صندوق های اهرمی 
همگی پرریسک هستند

واحدهای صنــدوق ســرمايه گذاری اهرمی که به 
صورت ETF در بــورس تهران معامله می شــوند، 
همگی واحدهای ممتاز هســتند و در صورت خريد 
آنها بايد حواستان به ريسک بالايشان باشد. چراکه 
خريد واحــد ممتاز درســت مثل اين اســت که با 
پول دارنــدگان واحدهای عادی دســت به معامله 
بزنیــد. شــايد در چنین حالتی ســود بیشــتری 
نســبت به ســرمايه خودتان کســب کنید اما اگر 
سرمايه گذاری تان بازدهی منفی داشته باشد، بايد 
ضرر آنها را از جیب خودتــان پرداخت کنید. با اين 
حساب واحدهای ممتاز تنها به درد کسانی می خورد 
که کاملا نسبت به روند صعودی بازار مطمئن هستند 
و حاضرند ريسک بالای آن را بپذيرند. در عین حال 

کســانی که حاضر به قبول چنین ريسکی نبستند 
بهتر است سراغ صندوق های ســهامی، مختلط با 

درآمد ثابت بروند. 

   سود سه چهار برابری با صندوق های اهرمی
شــاخص بورس در يک مــاه گذشــته عموما روند 
صعودی داشته. دقیقا در روز شــنبه 6 آبان ماه بود 
که شاخص کل در محدوده يک میلیون و 950هزار 
واحد قرار داشــت و به طور ناگهانی تغییر مســیر 
داد. از آن روز تا به حال شــاخص کل بورس تهران 
توانسته تا محدوده دو میلیون و 60هزار واحد رشد 
کند و بازدهی 5/5درصدی از خود به جای بگذارد. 
شايد پنج درصد چندان عدد چشمگیری نباشد اما 
در همین مدت کلی ســود نصیب ســرمايه گذاران 
صندوق هــای اهرمی شــده. به طــوری که قیمت 
واحدهای صندوق اهرم 22درصــد، جهش 20/2 
درصد، شتاب 15/7درصد و توان 15/5درصد بوده 
است که نشــان می دهد اگر ريسک کرده بوديد، در 
همین مدت می توانســتید بیش از ســه چهار برابر 

حالت عادی سود کنید.

   ریسک بیشتر، ضرر بیشتری به همراه دارد
اين گزارش در زمانی نوشته شده که شاخص کل در 
يک ماه گذشته روند صعودی داشته. به همین خاطر 
بازدهی صندوق های اهرم و توان نسبت به شاخص 
کل بالاتر بوده و تا چهار برابر ســود بیشــتر نصیب 
سرمايه گذاران صندوق های اهرمی شده. اما بگذاريد 
زمانی را بررســی کنیم که روند شاخص کل نزولی 
بوده است. نمونه اش شهريور و مهر است که در اين 
بازه زمانی شاخص کل بورس از محدوده دو میلیون 
و 150هزار واحد به يک میلیــون و 950هزار واحد 
رسید و بازدهی منفی 9/29 درصد را تجربه کرد. در 
همین بازه بازدهی صندوق اهرم منفی 22/3 درصد، 
صندوق شــتاب منفی  19/8درصد، صندوق توان 
منفی 16 درصد و صندوق جهش منفی 15/1درصد 
بود. که نشان می دهد اين صندوق ها در روند نزولی 
ممکن است بین يک و نیم تا دو برابر بیشتر به شما 
ضرر برسانند. توجه داشته باشید که در روند نزولی 
درصدها بیشــتر معنا پیدا می کنند. برای مثال اگر 
بخواهید ضرر 22درصــدی را جبــران کنید بايد 

28درصد سود کنید.

 ورود فناوری های تازه با همه کارکردهايشــان برای 
کسب و کارها با چالش های خاص خودش همراه بوده 
است. چالشــی از جنس رگولاتوری و قانون گذاری. 
مشخص شدن حد و مرز رويکردهايی که بعضا حد و 
مرزی در کاربری ندارند. اينجا بود که نهادهای نظارتی 
که تا پیش از اين با الگوهای سنتی و آزمون پس داده  
پیشــین به نظارت می پرداختند به بازويی تسهیل گر 
نیاز پیدا کردند و به اين ترتیب رگ تک ظهور کرد. يکی 
از مهم ترين شاخه های حوزه فین تک که لزوم استفاده 
از آن در اصطکاک هر روزه میان رگولاتوری ها با صنايع 

مالی بیش از پیش احساس می شود.
گزارش »رگ تک چیست و چرا به آن نیاز داريم؟« در 
ادامه سلسله گزارش های تحلیلی و تخصصی هلدينگ 
مکس از حوزه های مختلف فین تک – با توجه به نیاز 
امروز صنايع مالی بــه حضور بیشــتر رگ تک ها در 
لايه های تعاملی ســعی دارد معنا و تعريف دقیقی از 
اين روند فناوری نظارتی ارائه دهــد. اين گزارش که 
در 90 صفحه منتشر شده، دومین گزارش از سلسله 
گزارش های تحلیلی هلدينگ مکس – بعد از گزارش 
»بازار جهانی صنعت اينشورتک«- به شمار می رود و در 
دو فصل به بررسی تعاريف موجود، کارکردها، ابزارها 

و نقشه  راه آينده رگ تک ها در جهان پرداخته است. 
     چابکی، مزیت بزرگ رگ تک ها 

در فصل اول گزارش رگ تک که با هدف افزايش آگاهی 

مخاطبــان از روندهای فناوری در اکوسیســتم های 
مختلف تهیه شده اســت؛ با تعريفی جامع از رگ تک 
رو به رو هستیم و در ادامه به مزيت های اصلی رگ تک 
در برابر نظارت های مرسوم پیشین می رسیم. چابکی؛ 
سرعت عمل؛ يکپارچه ســازی و تحلیل از مهم ترين 
مزيت هايی است که رگ تک در اختیار قانون گذاران و 

صنايع مالی قرار می دهد. 
    استفاده از تجربه دیگران برای

 ساختن یک نقشه راه آزموده شده 
استفاده از تجربه ساير کشورها در به کارگیری فناوری 
های نظارتی می تواند الگويی منسجم و آزموده شده 
برای اکوسیســتم هايی باشــد که تازه در ابتدای راه 
به کارگیری نظام های هوشمند نظارتی قرار دارند. در 
گزارش »رگ تک چیســت و چرا به آن نیاز داريم؟« 
در قاب های مختلــف با تجربه کشــورهای ديگر در 
رگولاتوری هوشمند آشــنا می شــويم. يکی از اين 
نمونه ها که در گزارش رگ تک به آن پرداخته شــده 

است تجربه رگ تک در کشور مالزی است. 
در گزارش »رگ تك چیست و چرا به آن نیاز داريم؟« 
به تجربــه رگ تک در حــوزه آســیا و قانون گذاری 
پرداخت های موبايلــی در قاره آفريقــا نیز پرداخته 
شده اســت و نمونه هايی از رگ تک در حوزه پرداخت 
آمريکای جنوبی و اروپا نیز مورد بررســی قرار گرفته 

است. 

    رگ تک چرا و چگونه؟
در مهم ترين قسمت گزارش »رگ تک چیست و چرا به 
آن نیاز داريم؟« موضوع چالش ها و مشکلات نظارتی 
خاص مورد توجه قرار گرفته است. در اين بخش سه 
پرسش مهم مطرح اســت. اين که اولا چه شرکت ها 
و ســازمان هايی نیازمند نظارت هستند؟ ثانیا در چه 
شــرايط و موقعیت هايی لازم اســت که الگوريتم ها 
و الگوهای نظارتی هوشــمند به کارگرفته شــوند و 
در نهايت اين که چطور می توان شــرکت ها را تحت 
نظارت های هوشمند با ابزارهای فناورانه درآورد. سه 
محور مهم که به تفصیل در گزارش رگ تک هلدينگ 
مکس به آن پرداخت شــده و راهکارهايی در اين باره 

ارائه شده است. 
در فصل دوم گزارش رگ تک بــا عنوان »فین تک؛ 
رگ تــک و مقررات گــذاری در 2022« هم نتايج 
نظرسنجی خاصی از سوی رگولاتوری اينتلیجنس 
را می  خوانیــم. بیش از 2500 پاســخ دهنده تقريبا 
از بخش هــای مختلــف صنعت خدمــات مالی، از 
مؤسســــه های مالی جهانی که اهمیت سیستمی 
دارند گرفته تــا اســتارتاپ های فنــاوری در اين 

نظرســنجی شــرکت کرده انــد. 
 فايل PDF اين گزارش را می توانید در اين نشــانی از 

وب سايت مکس دانلود کنید:
/https://maxholding.co/whatisregtech

هرچقدرریسککنیهمانقدرسودمیبری
مقایسه بازدهی صندوق های سرمایه گذاری اهرمی در شرایط صعودی و نزولی بازار

رگ تک چیست و چرا به آن نیاز داریم؟
دومین گزارش از سلسله گزارش های تحلیلی – تخصصی هلدینگ مکس منتشر شد 

مدیر صندوقبازدهی در روند نزولیبازدهی در روند صعودینماد 
-منفی 9/29 درصدمثبت5/59درصدشاخص کل
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   توئیت بازی
پایان پدرخوانده 2 

کامنت ها

پنجشنبه گذشته فصل دوم مســابقه مافیایی »پدرخوانده« با 
برگزاری آخرین فینال تمام شد. این مسابقه را کامبیز دیرباز اجرا 
کرد و محصول پلتفرم فیلم نت است. فصل اول »پدرخوانده« سال 
پیش منتشر شد و سری دوم تغییراتی در ظاهر و نیز بازی دارد. 
اصل مسابقه همان بازی مافیا است منتها در سناریوی جدید از 
تم داستانی »دزدان دریایی« استفاده شد؛ کاپیتان جک اسپارو 
جای نوسترداموس بود؛ جک اسپارو هر شب یک نفر را به عنوان 
طلسم خود انتخاب می کرد و .... سعید ابوطالب بعد از چند تجربه 
در کارگردانی مافیا به این نتیجه رسید که باید سراغ یک مسابقه 
با ویژگی های مهیج تر بــرود. از ایــن رو »پدرخوانده« در فصل 
یک فراتر از انتظار بود و به دل خیلی ها نشســت. او در سری دوم 
ایده ای دیگر رو کرد و این بار بازیکن ها خود را همشکل تم سناریو 
کردند. قوانین بازی هم سخت تر بود که البته ضمن برخورداری 
از جذابیت، انتقادهایی را هم به همراه داشــت. مهم ترین آن به 
طلســم برمی گردد.... نکته دیگر این که دو قسمت قبلی فینال 
»پدرخوانــده« پایین تر از انتظار بود و اغلــب بازیکن ها عملکرد 

چندان خوبی از خود به جا نگذاشتند.

  وحید ســعیدی: »پدر خوانــده« یکــی از جذاب ترین 
رئالیتی شوهایی اســت که براســاس بازی مافیا ساخته شده. 
فصل دوم اگرچه به نسبت فصل اول آن هیجان را نداشت، اما به 
نسبت محصولات مشابه چند سر و گردن بالاتر بود. در این فصل 
فقط مشکل اساسی این بود که همه تلاش داشتند تا پلیرهای 
برتر این رئالیتی را از جمله امیر علی نبویان و مجید واشقانی را 
از بازی بیرون کنند و خودشان به ستاره رقابت ها تبدیل کنند. 

  احمد رنجبر:  اساسا تماشــای مافیا وقتی خوب است که 
وقت اضافه در اختیار باشد. با این حال در بین مسابقات مافیایی 
همچنان »شب های مافیا« را بیشتر می پسندم! هر چند سری 
آخر آن پر از ضعف بود ولی بالاخره پای سلیقه در میان است.... 
تغییرات ظاهری »پدر خوانده« چندان جذاب و دلنشین نبود و 

کیفیت فینال به کل مسابقه لطمه زد.

  محمد صابری: به عنوان کســی که هنوز هــم اصل بازی 
مافیا توی کتش نرفته اســت، احتمالا صلاحیت چندانی برای 
اظهارنظر درباره »پدرخوانده« ندارم اما واقعا در هر بازاری با این 
سطح از کمیت، کم کم کیفیت هم محقق می شد. مافیاسازان 
خانگی آیا واقعا توانسته اند از تعدد تولید عبور کرده و کمی هم 
به تنوع ایده های خود فکر کنند؟ شــاید روزی یکی مثل من را 

هم مجاب به همراهی و تماشا کردند!

   آنالیز    رصد خانه

 گویا گره کور تولید »پایتخت« با ساخت نسخه سینمایی این اثر باز می شود. طبق توافقی که 
فی مابین گروه تولید پایتخت با مدیران سیما منعقد شده، قرار است ابتدا یک نسخه سینمایی از 
پایتخت برای اکران در سینماها ساخته شود. توافقات انجام شده و تمامی بازیگران اصلی به جز 
مهران احمدی در این نسخه سینمایی حضور دارند. صحبت های علیرضا خمسه در برنامه 
»زنده رود« هم درباره حضور همه بازیگران مربوط به همین نسخه سینمایی می شد. در واقع 
اتفاقات نسخه سینمایی پایتخت در مقطعی اتفاق می افتد که بابا پنجعلی هنوز زنده است. 
فیلمنامه پایتخت زیر نظر محسن تنابنده در حال نگارش است و تمامی بازیگران برنامه هایشان 
را طوری تنظیم کرده اند که تعهداتشان نسبت به پروژه های دیگر تا اواخر بهمن ماه به پایان 

برسد و از اوایل اسفند تولید این فیلم به کارگردانی سیروس مقدم آغاز شود. 

»گناه فرشته« عنوان یکی از سریال های پرستاره در دســت ساخت شبکه خانگی است که 
زمان پخش آن به تازگی اعلام شده است. این سریال را حامد عنقا کارگردانی کرده است. او در 
اواخر دهه هفتاد سریالی را برای تلویزیون کارگردانی کرد اما بعد از آن تمام تمرکزش را برای 
فیلمنامه نویسی گذاشــت و در ادامه پا به عرصه تهیه کنندگی هم گذاشت. او بعد از گذشت 
سال ها باردیگر پشــت دوربین رفته و سریال »گناه فرشــته« را برای پخش از شبکه خانگی 
کارگردانی کرده است. این سریال قرار است از یکم دی ماه روزهای جمعه به جای سریال »زخم 
کاری« از پلتفرم »فیلیمو« پخش شود. عنقا پیش از این سریال پر مخاطب »آقازاده« را برای 
شبکه خانگی تهیه کرده بود و فیلمنامه آن را هم به نگارش درآورده بود. از دیگر کارهای عنقا 

در شبکه خانگی می توان به نگارش فیلمنامه فصل اول و دوم سریال »قلب یخی« اشاره کرد.

»شکوفا« عنوان یک رئالیتی شو تلویزیونی است که با اجرای امین زندگانی با محوریت رقابت 
شــرکت های دانش بنیان طی روزهای آتی وارد مرحله تصویربرداری می شود تا همزمان با 
آغاز فصل زمستان روی آنتن برود. متولیان این مسابقه به تازگی با شرکت های دانش بنیان و 
متقاضیانی که برای حضور در برنامه ثبت نام کرده بودند نشستی برگزار کردند، چهارصد طرح و 
ایده از طرف این شرکت ها دریافت شد که با ارزیابی توسط حامیان برنامه، ۷۸ طرح برای حضور 
در مسابقه انتخاب شدند. حضور شرکت ها در مسابقه صددرصد رایگان بوده و هیچ هزینه ای 
از آن ها دریافت نخواهد شد. این برنامه در ۲۶ قسمت تهیه خواهد شد که در هر قسمت، ۳تیم 
حضور داشته و به معرفی محصول خود می پردازند. گروه داوری متشکل از ۴ داور، با ارزیابی 

دقیق طرح های ارائه شده در نهایت یک تیم را به عنوان برگزیده نهایی انتخاب می کنند.

اتفاق روز      موافقت تلویزیون با ساخت نسخه سینمایی »پایتخت«

سریال روز      گناه فرشته اول دی ماه می آید

آغاز روز      شکوفا برای پخش در دی ماه استارت خورد

امروز 11 آذر مصادف است با 
سالروز تولد علی مصفا. به این 
بهانه عملکرد او در دو سریال 

کنونی خانگی اش را مرور 
می کنیم. او همچنین فیلم های 

چرا گریه نمی کنی و آهو را بر 
پرده سینماها دارد.

انیمه پسر و هیولا به کارگردانی مامورو هوسودا تهیه شده که پیش از این انیمه های موفق »دیجیمون«، »وان 
پیس۶: بارون اوماتسوری و جزیره مخفی«، »دختری که در زمان پرید«، »جنگ های تابستانی«، »فرزندان 
گرگ«، »پسر و دیو«، »میرای و بل« را از او دیده ایم. انیمه اکشن ماجراجویی هوسودا همانطور که از عنوانش 
پیداست، داستانی درباره یک پسر و هیولاست. رن 9ساله است و اقوام دورش سعی می کنند او را تحت کنترل 
خود بگیرند. مادر رن در یک تصادف ناگهانی فوت کرده و با پدرش تماسی گرفته نشده )او و مادر رن از هم جدا 
شده اند.( رن چنان خشمگین و سرشار از اندوه است که فرار می کند و تقریبا بلافاصله توسط کوماتسو، یک 
هیولای خرس انسان نما که در جوتنگای زندگی می کند، ربوده می شود. جوتنگای دنیایی خارق العاده است 
که توسط حیوانات انسان  نما اداره می شود. کوماتسو، وارث بی انضباط و خودشیفته تاج و تخت جوتنگای، به 
یک شاگرد نیاز دارد تا بتواند خود را به حاکم مرموز کنونی جوتنگای )مرد خرگوشی با سبیل های سفید و بلند( 

ثابت کند. بنابراین رن حاضر می شود تا به کوماتسو کمک کند که رقیب شایسته اش ایوزان را شکست دهد.
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ترکیب هیات داوران فصل دوم 
مسابقه استعدادیابی »بگو و بخند« 

مشخص شد. در این فصل شهرام 
شکیبا و نعیمه نظام دوست همچنان 
حضور دارند و به جمع دونفره آن ها 
علیرضا خمسه و شهاب عباسی هم 
اضافه شده است. در فصل اول بیژن 

بنفشه خواه و هومن برق نورد در کنار 
نظام دوست و شکیبا قرار گرفته 

بودند.

مستند »میراث سمی« به 
نویسندگی و کارگردانی علیرضا 

حسنی به عنوان تازه ترین محصول 
مرکز مستند سوره آماده نمایش 
شد و به زودی از تلویزیون پخش 

می شود. این مستند ماجرای ظهور 
بزرگترین شرکت تولیدکننده 
آفت کش را که به مرگبارترین 

فاجعه صنعتی تاریخ و کشته شدن 
بیش از ۲۵هزار نفر از مردم هند 

منجر شد، روایت می کند.

درخشش سريالی مصفا 

شبکهساعت قالببرنامه

ورزش15:۳0فینال جام جهانی نوجوانان آلمان – فرانسه

آنتن، نماوا و فیلیمو1۸هفته 1۳ بوندس لیگابایرن مونیخ - یونیون برلین

ورزش1۸:۳0هفته 1۴ لیگ جزیرهآرسنال – ولورهمپتون

ورزش۲1هفته 15 لالیگارئال مادرید – گرانادا

ورزش۲۳:15هفته 1۴ سری آ ایتالیاآث میلان – فروزینونه

سه۲۳:۳0هفته 1۴ لیگ جزیرهنیوکسل – منچستریونایتد

 

گروه تلویزیون  
هفتصبح

روز گذشــته و همزمان با پخش قســمت سیزدهم 
»زخم کاری؛ بازگشت« پرونده سریال محمد حسین 
مهدویان در پلتفرم فیلیمو بسته شد. پیش از این ضعف 
و قوت های سریال را برشــمردیم و تمرکز گزارش 
فعلی بر قسمت پایانی است. از نظرات کاربران که در 
صفحه اینستاگرام کارگردان به اشتراک گذاشته اند، 

نیز بهره برده ایم.

   مورد اول| قدرت نمایی عزتی
نام جواد عزتی در راس تیتراژ ســریال قرار داشت اما سهم 
کاراکتر مالــک از فصل دوم »زخــم کاری« اندک بود. در 
ســکانس هایی هم که مخاطب او را ملاقات کرد، فرصتی 
برای عرض اندام در اختیار نداشت. در قسمت آخر، مالک 
در مراسم خاکســپاری فرزندش، میثم حضور یافت و در 
همین سکانس کوتاه عزتی توانایی خود را یک بار دیگر به رخ 

کشید. او با چهره ای برافروخته و چشمانی قرمز که حاصل از 
گریه و زاری است، بی توجه به همه تا نزدیک قبر میثم رفت. 
دوباره به عقب برگشت و طلوعی )کامبیز دیرباز( را بغل کرد؛ 
نه یک آغوش برای آرامش بلکه جهت خط و نشان. این را 
می توان از چشمان نافذ مالک و نگاه ثابت به سمیرا دانست. 
بازی تحسین آمیز جواد عزتی و اجرای خوب این موقعیت 
توسط مهدویان، باعث شد »زخم کاری؛ بازگشت« پایانی 
قابل قبول داشته باشد. چه بسا همین اتفاق، سرآغازی برای 
بالا رفتن کیفیت سری جدید ســریال به حساب بیاید. در 
فضای مجازی شاهد تمجیدها نسبت به این سکانس و بازی 
عزتی هستیم. دو مورد را که در صفحه مهدویان به اشتراک 
گذاشته شده را مرور می کنیم. یکی از کاربران نوشته: »این 
قسمت عالی بود؛ وقتی طلوعی مالک رو بغل کرد احساس 
کردم مالک با نگاهش داره به سمیرا یاد می ده چجوری باید 
انتقام گرفت.« دیگری گفته: »بازی جواد عزتی تو سکانس 

آخر می ارزید به کل بازی های این فصل.«

   مورد دوم| مرگ میثم
دیگر حادثه مهم قســمت آخر »زخم کاری؛ بازگشت« 

کشته شدن میثم به دست فرزند شفاعت است. درگیری 
آن ها در یکی از طبقات ویلا شــروع شــد و در آسانسور 
ادامه یافت. این هم از ایده های خوب مهدویان اســت اما 
گویا به مذاق برخی خوش نیامده. مثــلا یکی از کاربران 
خطاب به کارگردان نوشته: »می تونستی با سکانس قتل 
میثم هیجان بیشتری به ســریال بدی. می تونستی برای 
لحظه مرگ میثم سکانسی مثل مرگ مالک درست کنی. 
واقعا خیلی سطح پایین جمعش کردی.« البته خیلی ها 
از مهدویان بابت این سکانس تشــکر کرده اند. او صفحه 
اینســتاگرام خود را از ابتدای پخش سریال باز گذاشت و 
پذیرای نظرات تند و تیز شد؛ آفرین به مهدویان. این نظر 
را بخوانید: »میثم باز هم گول خــورد از وکیل طلوعی و 
رفت به ویلای شمال.« چنین نظرهایی قابل تامل است که 
پیش تر مشابه آن را در هفت صبح نوشتیم و میزان بلاهت 

میثم را ضعف فیلمنامه دانستیم.

   مورد سوم| دستمالچی کو؟
در قســمت های ابتدایی، کاراکتر دستمالچی )سیدجواد 
هاشمی( خود را به عنوان یار و پشتیان میثم معرفی کرد. 

او حواسش به پسر مالک بود تا بلایی سرش نیاید. در ادامه 
اما میثم بارها در معرض خطــر قرار گرفت و در نهایت به 
قتل رسید. سوال ما و نیز خیلی از مخاطبان »زخم کاری؛ 
بازگشت« این است که پس دستمالچی کجا رفت؟ این هم 
از ضعف های روایی سریال بود که متاسفانه در فصل جدید 

چنین ایراداتی کم نداشت.

   مورد چهارم| انتقادات و تمجیدها
این که میزان نظرات مثبت و منفی درباره یک سریال بالا 
است، یعنی دیده شده. حالا محمدحسین مهدویان باید 
از تجربه فصل دوم بهره ببرد و ســری جدید را با کیفیت 
بیشتری آماده کند. روز گذشته برخی کاربران در صفحه 
او اشاره کردند که »زخم کاری؛ بازگشت« سریالی پرایراد 
بوده. یکــی از هموطنان نظرش را این طور به اشــتراک 
گذاشته: »اون طوری که پســر مالک و شفاعت از طلوعی 
رودســت می خورد شــنگول و منگول از کاراکتر گرک 
رودست نخوردن.« این کامنت هم از نظر تماتیک شبیه 
قبلی است: »اگه یه بچه هفت ساله فیلمنامه رو نوشته بود، 
نتیجه بهتر می شد. وکیل زنگ بزنه به میثم بگه مدارک 
فلان جاست، اونم بره.« شاید اگر میثم ابتدا پسری باهوش 
معرفی نمی شد، چنین نظراتی فاقد اعتبار می بود... . یک 
نفر هم کش دار بودن سریال را پاشنه آشیل آن دانسته و 
نوشته است: »همین رو تو پنج قسمت جمع می کردی.« 
کاربران دیگری اما نتیجه حاصل شــده از این سریال را 
دوست دارند و از محمدحسین مهدویان تشکر کرده اند: 
»به نظرم قسمت آخر بی نظیر و بی نقص بود.« از این دست 
نظرها باز هم یافت می شــود... محمدحســین مهدویان 
به عنوان نفر اول »زخم کاری« چه تمهیداتی برای فصل 

سوم خواهد اندیشید؟

سریال »زخم کاری؛ بازگشت« تمام شد؛ آن هم در حالی که سکانس کوتاه حضور جواد 
عزتی انبوهی از تحسین ها را به همراه داشته است. درباره این مسئله و نکات دیگر در 

گزارش امروز نوشته ایم

این است قدرت و محبوبیت عزتی

در قسمت دوم سریال هفت از شخصیت علی مصفا رونمایی شد. شهروز آدمی است صاحب           منظر اول| هفت
ثروت که در مکانی عجیب، مواد مخدری خاص تولید می کند. مخاطب تا این جا پی برده که شهروز آدمی است 
به ظاهر آرام اما پشت این چهره جذاب، قلبی از ســنگ قرار دارد. او اعضای گروه هفت را به یک مهمانی ویژه 
می آورد و آن ها را با خوراندن مواد مخدر خود )به شــکل کیک دست ساز( به چالش می کشد. آن چه بازی علی 
مصفا در ســریال هفت را متفاوت از تجربیات قبل کرده، ارائه همزمان سه وجه از شخصیت است: بی خوابی و 
نداشتن آرامش، روی مهربان و نیز شخصیت پرخاشگر. او این سه حالت را دقیق و حساب شده بازی کرده. او در 
سکانس تعارف کردن کیک و امتناع اعضای هفت، تغییر کاراکتر از مهربانی به تحکم را با کلام و نگاه چنان نشان 

می دهد که مخاطب مقهور می شود. هفت ساخته کیارش اسدی زاده محصول پلتفرم تماشاخونه است.

مگه تموم عمر چند تا بهاره عرصه ای برای نمایش توانمندی علی مصفا در زمینه           منظر دوم| مگه تموم عمر...
کمدی است. این بازیگر کم کم جای خود را در سریال سروش صحت باز کرد و حالا رفتار، گفتار و افکارش تبدیل 
به بخشی از جذابیت مگه تموم عمر چند تا بهاره شده. شاهین ربانی ویژگی هاي جذاب کم ندارد که مهم ترین 
آن رفتن در حفره و نیز عاشق شدن است. تخیلات او و نیز وارونه جلوه دادن عشق به گونه ای است که مخاطب 
را به خنده وا می دارد. این سریال نشان داد علی مصفا در کمدی نیز صاحب استعداد و توانمندی است. مگه تموم 
عمر چند تا بهاره به طور مشترک از نماوا و فیلیمو عرضه می شود. حیف است به تجربیات قبلی خانگی مصفا اشاره 
نکنیم. او در میدان سرخ نقش یک قاچاقچی را داشت که به دلیل کیفیت بد سریال تلاش مصفا به بار ننشست. 

اما او در حرفه ای نقش یک پلیس را متفاوت و دلنشین بازی کرد.  

انیمه پسر و هیولا
  پخش: فیلیمو

  کارگردان:  مامورو هوسودا
  صداپیشگان: کوجی یاکوشو، آئویی 

میازاکی، شوتا سومه تانی، سوزو هیروسه، 
کازوهیرو یاماجی و...

  نمره در »Imdb«: 7/6 از 10
  محصول : ۲01۵ / ژاپن
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برخلاف جشنواره امسال فیلم 
فجر که به نظر می رسد قرار 

است میزبان چند بازیگر در مقام 
کارگردان باشد، در جشنواره 
گذشته تنها علیرضا معتمدی 

چنین جایگاهی داشت. کارگردانی 
که بازی در نقش اصلی فیلم هایش 
را تا اینجا خودش برعهده داشته 
و فیلم پرحاشیه اش یعنی   »چرا 
گریه نمی کنی؟« هم این روزها 

روی پرده رفته است.

51

 بنابر اعلام دبیرخانه جشنواره 
فیلم فجر، تهیه کنندگان ۱۰۶ اثر 

درخواست خود را برای حضور 
در بخش سودای سیمرغ چهل 
و دومین دوره این رویداد ثبت 
کرده اند که از این میان ۵۱ اثر 

ثبت نامی به فیلمسازان فیلم اولی 
اختصاص دارد که این سهم، سهم 

قابل توجهی است.

17
 بنیاد سینمایی فارابی در جشنواره 

گذشته فیلم فجر با 9 فیلم حضور 
داشت و این آمار بالا با انتقاداتی 

ناظر بر سهم بالای فیلم های ارگانی 
در این رویداد مواجه شد. فارابی 
اما نه تنها عقب نشینی نکرده که 

امسال اعلام کرده از میان فیلم های 
متقاضی جشنواره فجر امسال، در 

۱7 فیلم مشارکت داشته است!

06
04

 سازمان سینمایی سوره هم از 
نهادهایی است که در سال های 

اخیر به صورت جدی تر وارد عرصه 
تولید شده و بخشی از ویترین 
فیلم های فجر هم به تولیدات 

این سازمان اختصاص می یابد. 
حمیدرضا جعفریان رئیس 

سازمان سوره در یک نشست 
خبری اعلام کرد امسال با ۶ فیلم 
خود را برای حضور در جشنواره 

فجر  آماده می کنند.

 سازمان اوج هم از نهادهایی است 
که معمولا با آثاری پر سروصدا به 

جشنواره فجر می آید. هرچند این 
سازمان هنوز اطلاع رسانی رسمی 
درباره تعداد پروژه های در دست 
تولید خود برای جشنواره امسال 
نداشته اما حداقل چهار پروژه به 
نام های »مجنون«، »قلب رقه«، 

»اسفند«  و »آبی روشن« به عنوان 
محصولات این سازمان معرفی 

شده اند.

نابرادر

          در بازیگری چه کارنامه ای دارد؟ فخیــم زاده خودش 
معتقد اســت، بخش عمده ای از هنرمندان سینما، ابتدا 
با وسوسه بازيگری ســراغ اين حرفه آمده اند چرا که در 
ويترين فیلم ها، اين بازيگر است که ديده می شود و آدمی 
که شناختی از دنیای فیلمسازی نداشته باشد، از وجود 
ديگر عوامل اساسا اطلاعی پیدا نمی کند که بخواهد برای 
ورود به حرفه شان وسوسه شود! او با همین نگاه در حوالی 
28 ســالگی نقش آفرينی در تئاتر را آغاز کرد و در اوايل 

دهه 50 پايش به سینما هم باز شد.
از           چه تجربه ای در مقام کارگردان دارد؟ فخیــم زاده 
ابتدای دهه 50 کارگردانی و بازيگری را به صورت توأمان 
دنبال می کرد. اولین تجربه جدی او در ســال های بعد از 
انقلاب اما »میراث من جنون« بــود. او بعدها فیلم های 
ماندگاری را کارگردانی کرد که »خواستگاری«  و »همسر« 
از همین دست به حساب می آيد. کارگردانی سريال های 
شاخصی چون »ولايت عشق« و »خواب و بیدار« در قاب 

تلويزيون را هم نمی توان فراموش کرد.
         از فیلم تازه اش چه می دانیم؟ فخیــم زاده آخرين بــار 
در سال 97 »مشــت آخر« را کارگردانی کرد که خود، 
يکی از بازيگــران آن بود. حالا بعد از 5 ســال و در دهه 
هشــتم زندگی فخیم زاده علاوه بر کارگردانی »نابرادر« 
نويسندگی و تهیه کنندگی اين فیلم را هم برعهده گرفته 
و با توجه به اينکه اين اثر سینمايی پروانه ساخت خود را 
در تابستان امسال دريافت کرد، دور از انتظار نیست که 
اين روزها به مرحله تولید هم رســیده باشد، هرچند در 

سکوت خبری.
         احتمال رونمایی فیلمش در فجر هست؟ با توجه به اينکه 
هنوز هیچ خبر رسمی ای از پروژه »نابرادر« در رسانه ها 
منعکس نشــده، نمی توان پیش بینی دقیقــا از فرآيند 
آماده سازی آن داشت اما اگر به صورت پیش فرض، تولید 
فیلم در زمان مقرر را بپذيريم، قطعا فیلم راهی جشنواره 
فجر می شود. فخیم زاده سال گذشــته هم در حالی که 

فیلمی در فجر نداشت، در اين رويداد حضور پیدا کرد.
         کارگردانی اش روی بازیگری اش تأثیر دارد؟   کارنامه 
بازيگری و کارگردانی مهدی فخیم زاده آنقدر در هم تنیده 
است که به سختی می توان مرز روشنی میان آن ها ترسیم 
کرد و بعید است در ادامه هم يکی بر ديگری سايه بینداز. 
او البته در مصاحبه ای گفته بود: »بدنامی بازيگری بیشتر 

از کارگردانی است!« 

مهدی فخیم زاده
زودپز

          در بازیگری چه کارنامه ای دارد؟ هــر چنــد در دهــه 
90 بخــش عمده ای از انــرژی و تمرکزش صــرف خلق و 
پرورش برند »خندوانه« شد اما او همواره به عنوان بازيگری 
پرانرژی در سینما و تلويزيون شــناخته می شود و بیشتر 
نقش آفرينی هايش هم به دلیل همین ويژگی در خاطره ها 
مانده است، از »فريد جنگلبرد« در ســريال »خانه سبز« 
گرفته تا همین آخری يعنی »بشــیر کشــاورز« در فیلم 

سینمايی   »چپ راست«. 
         چه تجربه ای در مقام کارگردان دارد؟  بیراه نیست اگر 
بگويیم توفیقات رامبد جوان در زمینه کارگردانی قابل قیاس 
با کارنامه اش در عرصه بازيگری نیست. آثار خاطره ساز در 
کارنامه کارگردانی اش کم ندارد، از ســريال های شاخصی 
چون »گمگشته« و »مســافران« گرفته تا فیلم های موفق 
»پس آدم، دختر حوا« و »ورود آقايان ممنوع«. او البته در 
عرصه کارگردانی ناکامی هايی هم داشته اما همواره سودای 

کسب تجربه های جديد در سر دارد.
         از فیلم تازه اش چه می دانیم؟ »زودپز« عنــوان فیلمی 
است که ابتدا خبر رســید مهدی نادری کارگردانی فیلم 
تحسین شده »بدرود بغداد« قرار است آن را کارگردانی کند 
اما در اولین خبر رسمی اين پروژه مشخص شد که نادری تنها 
نگارش فیلمنامه را برعهده داشته و رامبد جوان اين کمدی را 
کارگردانی خواهد کرد. نکته درباره اين فیلم هم حضور نويد 
محمدزاده و محســن تنابنده در نقش های اصلی آن است. 
»زودپز« يک کمدی نوستالژيک از سال های دهه 60 است.

         احتمال رونمایی فیلمش در فجر هست؟  رامبــد جــوان 
پیش تر و در مقطعی که فیلم قبلی اش يعنی »قانون مورفی«  
را به فجر نرساند، در گفت وگويی صراحتا اعلام کرد اهل قهر 
کردن با جشنواره نیست. حالا هم بايد ديد منصور سهراب پور 
در مقام تهیه کننده چه تصمیمی برای »زودپز« می گیرد. به 
خصوص که فیلم قابلیت بالايی برای درخشــش در گیشه 
بدون حضور در جشــنواره را دارد و شايد حضور در فجر از 
منظر بازخوردهای رسانه ای و حواشــی احتمالی، به ضرر 

فروش فیلم در گیشه تمام شود!
         کارگردانی اش روی بازیگری اش تأثیر دارد؟   رامبدجوان  
بازيگری و کارگردانی را به موازات هــم دنبال می کند اما 
خودش هم معترف اســت که انرژی و شوق بیشتری برای 
کارگردانی دارد. فعلا که او بیشــتر در حــوزه کارگردانی 
متمرکز است و کمتر شــاهد نقش آفرينی تازه و متفاوتی 

از او بوده  ايم.

رامبد جوان
ساعت ۶ صبح

         در بازیگری چه کارنامه ای دارد؟ خودش در نشســت 
خبری فیلم »درخت گردو«، بازيگــری اش در اين فیلم 
را افتضاح توصیف کرد و کم نیســتند منتقدانی که او را 
در ايفــای نقش های جدی، چندان موفــق نمی دانند اما 
نمی توان کتمان کــرد در عرصه فیلم ها و ســريال های 
کمدی، مهران مديری همواره يکی از بهترين ها بوده است. 
سهم نقش های جدی در کارنامه سینمايی مديری اما به 
نقش های کمدی می چربد و آخرين فیلم او در جشنواره 

فجر هم »خائن کشی« مسعود کیمیايی بود. 
         چه تجربه ای در مقام کارگردان دارد؟  مديــری فراتر از 
بازيگری به واسطه تخصصی که در بازی گیری از بازيگران 
آثارش داشته، شهره اســت. خیلی از کمدين های سینما 
و تلويزيون، بهترين تیپ ســازی ها و نقش آفرينی ها را با 
کارگردانی مهران مديری تجربــه کرده اند. از »پرواز 57« 
و »ساعت خوش« تا »قهوه تلخ« و حتی »هیولا«. مديری 
هرچند در تلويزيون و نمايش خانگی، کارنامه درخشانی 
در کارگردانی دارد اما در سینما هنوز به توفیقی دست پیدا 

نکرده است.
         از فیلم تازه اش چه می دانیم؟  بعد از »ســاعت 5 عصر« 
که اولین تجربــه کارگردانی مهران مديری در ســینما 
محسوب می شد و چندان هم نتوانست نظر مثبت منتقدان 
و مخاطبان را با خود همراه کنــد، او به تازگی کارگردانی 
فیلم تازه اش با عنوان »ساعت 6 صبح« را به پايان رسانده 
است. اين فیلم را علی اوجی تهیه کرده و بازيگرانی همچون 
ســمیرا حســن پور، مهرداد صديقیان، مونا فرجاد، تینو 
صالحی و مهران مديری در آن ايفای نقش می کنند. طبق 
شنیده ها، اين فیلم يک اثر اجتماعی و تاحدودی تلخ است.  
         احتمال رونمایی فیلمش در فجر هست؟   قطعــا مديری 
فیلم تازه اش را به جشنواره فجر می رساند و از امروز می توان 
او را يکی از چهره های جنجالی حاضر در جشنواره به حساب 
آورد. به خصوص که علی اوجی، تهیه کننده اين فیلم هم 

همواره حضوری ثابت در جشنواره فجر داشته است.
         کارگردانی اش روی بازیگری اش تأثیر دارد؟   اگر مديری 
در کارگردانی فیلم تازه اش، نســبت به فیلم اول، پیشرفت 
محسوسی داشته باشد و اين پیشرفت با استقبال منتقدان 
مواجه شود، دور از انتظار نیست که او جدی تر به کارگردانی 
در ســینما فکر کند اما آنچه از ســابقه فعالیت های هنری 
مديری برمی آيد، او اين روزها بیشتر علاقه مند به برنامه سازی 

در شبکه خانگی است.

مهران مدیری
صبحانه با زرافه ها

         در بازیگری چه کارنامه ای دارد؟ همیــن تازگی هــا 
در گفت وگويی صراحتا گفت خــودش را بازيگر خوبی 
نمی داند و صرفا به اين دلیل که نمی تواند »نه« بگويد، 
حضور در پروژه های دوستان و همکارانش به عنوان بازيگر 
را می پذيرد! همین روزها فیلم »گیجگاه« با نقش آفرينی 
سروش صحت در حال اکران است و واقعا هم بايد اذعان 
کرد او به خوبی روی توانمندی های خودش اشراف دارد 
و به درستی می داند که خیلی نبايد سراغ بازيگری برود! 
         چه تجربه ای در مقام کارگردان دارد؟  برخلاف دنیای 
بازيگری اما سروش صحت قطعا يکی از کارگردانان درجه 
يک در عرصه کمدی سازی است. او با پشتوانه کارگردانی 
سريال هايی مانند »ساختمان پزشکان« و »لیسانسه ها« 
برای ورود به ســینما هم دورخیز کرد و اولین فیلمش 
در سینما يعنی »جهان با من برقص« نشان داد در اين 
میدان هم حرف های تازه ای برای گفتن دارد. »مگه تموم 
عمر چندتا بهاره؟« در شبکه خانگی هم يکی از قله های 

کارگردانی اوست. 
         از فیلم تازه اش چه می دانیم؟ بعــد از »جهــان با من 
برقص« خیلی ها منتظر پروژه تازه ســروش صحت در 
سینما بودند تا اينکه او همین امسال برای فیلم سینمايی 
»صبحانه با زرافه ها« درخواســت پروانه ســاخت داد. 
اين فیلم که ترکیب ويژه ای از بازيگران هم دارد، حتما 
می تواند يکی از پروژه های کنجکاوی برانگیز در جشنواره 
فجر امسال باشد. تاکنون پژمان جمشیدی، هوتن شکیبا 
و بهرام رادان به عنوان بازيگران اين پروژه معرفی شده اند.

         احتمال رونمایی فیلمش در فجر هست؟  سروش صحت 
اساسا خیلی اهل جشنواره ها و دورهمی های سینمايی 
نیست اما هنرمندی هم نیســت که مرزبندی عجیب و 
غريبی با اين فضاها داشته باشد. »جهان با من برقص« 
به فجر ملی راه پیدا نکرد و در فجر جهانی رونمايی شد و 
احتمالا اگر »صبحانه با زرافه ها« هم به موقع آماده شود، 
می توانیم منتظر رونمايی از آن در فجر ملی هم باشیم. 

         کارگردانی اش روی بازیگری اش تأثیر دارد؟  ســروش 
صحت،  بیش از بازيگری بايد بنويســد و کارگردانی کند و 
شکر خدا اين همان تصمیمی است که او در سال های اخیر 
به خوبی به آن پايبند بوده اســت. جای نگاه و سلیقه اين 
کارگردان در سینمای ايران حسابی خالی بود و کاش او در 
کنار انرژی ای که برای سريال سازی می گذارد، در سینما 

هم پرکار شود.

سروش صحت
خون تمساح

          در بازیگری چه کارنامه ای دارد؟ هر چند ايــن روزها 
به واســطه حضور بی اثرش در فصــل دوم »زخم کاری« 
حســابی در معرض انتقاد هوادارانش قرار دارد و روزهای 
چندان درخشــانی را در عرصه بازيگری تجربه نمی کند، 
اما بی شــک جواد عزتی يکی از توانمندترين و موثرترين 
بازيگران ســینمای ايران طی بیش از يک دهه گذشــته 
بوده است. او در مقطعی حضوری درخشان در نقش های 
کمدی داشت اما از سال 97 به اين سو، به صورت مشهودی 

از دنیای کمدی فاصله گرفته است.
         چه تجربه ای در مقام کارگردان دارد؟  جــواد عزتــی 
مانند خیلــی از بازيگران مطرح مســیر فعالیت حرفه ای 
خود را از تئاتر آغاز کرد و جالب است بدانید در سال های 
ابتدايی ورودش به تئاتر، کارگردانی هم می کرد. او در قالب 
اجراهای خیابانی و کارهای دانشجويی، تجربه کارگردانی 
تئاتر را داشته اما کارگردانی مقابل دوربین را تجربه نکرده 
بود. هرچند برخی شنیده های غیررسمی، از مشاوره او به 
حسین میرزامحمدی کارگردان فیلم اولی »کت چرمی« 

در زمینه کارگردانی حکايت دارد.
         از فیلم تازه اش چه می دانیم؟ »تمســاح خوبی« اســم 
نامتعارفی برای يک فیلم می تواند باشد. فیلمی که جواد 
عزتی برای آن پروانه ســاخت دريافت کــرده و کامران 
حجازی هم تهیه کنندگی اش را برعهده دارد. حجازی در 
»مرد بازنده« به کارگردانی محمدحسین مهدويان و »کت 
چرمی«  به کارگردانی حسین میرزامحمدی هم تهیه کننده 
بود و عزتی در هر دو فیلم نقش اصلی را بازی کرد. به نظر 
می رسد اين تجربه مشترک تازه شــان هم بی شباهت با 

فضای دو فیلم قبلی نباشد.
         احتمال رونمایی فیلمش در فجر هست؟  کامران حجازی 
بايد درباره وضعیت حضور فیلم در فجر تصمیم گیری کند 
و با توجه به سابقه ای که دارد، احتمال دارد فرم تقاضای آن 
را پر کرده باشد. عزتی اما سال گذشته برای »کت چرمی« 
حاضر به حضور در جشواره نشد و مشخص نیست آيا امسال 
و با اولین فیلم خود در مقام کارگردان، در اين رويداد حضور 

خواهد داشت يا نه؟
         کارگردانی اش روی بازیگری اش تأثیر دارد؟   خیلی زود 
است درباره عملکرد جواد عزتی در عرصه کارگردانی بخواهیم 
قضاوتی داشته باشیم اما آنچه مهم است اين است که او در هر 
حال بازيگری بسیار توانمند است و بايد امیدوار باشیم هیچ گاه 

بیش از اندازه از دنیای بازيگری فاصله نگیرد.

جواد عزتی
هفتاد سی

          در بازیگری چه کارنامه ای دارد؟ همین روزها می توان 
او را بازيگر 300 میلیارد تومانی سینمای ايران لقب داد. 
بهرام افشاری که بعد از سال ها تجربه بازيگری روی صحنه 
تئاتر با حضور در مجموعه تلويزيونی »پايتخت« به شهرت 
و محبوبیت رسید، با نقش آفرينی در کمدی های سینمايی 
توانست صدرنشینی در گیشه سینماها را هم تجربه کند. 
»فسیل«  در اين مسیر يک قله تمام عیار برای او بود. فیلمی 
که بايد اذعان کنیم بخشــی از موفقیت خــود را مرهون 

نقش آفرينی بهرام افشاری است.
         چه تجربه ای در مقام کارگردان دارد؟  بهرام افشــاری 
تا همین چند مــاه پیش ســابقه ای در زمینه کارگردانی 
نداشــت. او با حمايت و پشــتیبانی ابراهیم عامريان که 
تهیه کنندگی فیلم »فسیل« را هم برعهده داشت، توانست 
»خانه خاکستری« را در مديوم سینمای کوتاه کارگردانی 
کند و اينگونه توانايی خود در اين میدان را محک زد. اين 
فیلم کوتاه اين روزها در چند جشنواره بین المللی پذيرفته 
شده اما هنوز در داخل کشور به نمايش درنیامده است و 

نمی توان درباره کیفیت آن قضاوت کرد.
         از فیلم تازه اش چه می دانیم؟ بعد از همکاری موفق در 
يک فیلم کوتاه احتمالا زوج افشاری و عامريان به اين نتیجه 
رسیدند که آمادگی لازم برای ورود به سینمای بلند را هم 
دارند. »هفتاد ســی« عنوان اولین فیلمی است که بهرام 
افشــاری کارگردانی آن را برعهده گرفته است و براساس 
خبرها، نقش اصلی آن را هم هوتن شکیبا برعهده گرفته 
است. عامريان اين پروژه را هم در ادامه ديگر آثار خود در 

حال و هوای طنز تهیه کرده است.
         احتمال رونمایی فیلمش در فجر هست؟  اينکه فیلم های 
کمدی چه شانســی می توانند در جشــنواره فجر داشته 
باشند، سوالی مهم اســت و مهمتر اينکه ابراهیم عامريان 
به رغم توفیقی که در اين سال ها در گیشه به دست آورده، 
هیچ يک از فیلم هايــش را در مقام تهیه کننــده به فجر 
ارائه نکرده اســت. بايد ديد آيا با »هفتاد سی« اين طلسم 

می شکند؟
دربــاره           کارگردانی اش روی بازیگری اش تأثیر دارد؟ 
کیفیت کارگردانی بهرام افشاری طبیعتا بعد از رونمايی از 
»هفتاد سی« می توان قضاوت کرد اما با توجه به توفیقاتی 
که او به تازگی در میدان بازيگری به دســت آورده به شدت 
بعید است اما قصد کمرنگ کردن حضور خود در اين میدان 

را داشته باشد.

بهرام افشاری
هم آهنگ

          در بازیگری چه کارنامه ای دارد؟ تا سال ها مرسوم بود 
که او را به عنوان »پسر حاج کاظم« معرفی می کردند. بهروز 
شعیبی با نقش آفرينی کوتاهش در يکی از درخشان ترين 
فیلم های تاريخ سینمای ايران يعنی »آژانس شیشه ای« 
برای سینمادوســتان به چهره ای شناخته شــده تبديل 
شــد اما بعدتر با ايفای نقــش در فیلم ها و ســريال های 
مختلف، شمايلی متفاوت از يک بازيگر را از خود ارائه کرد. 
شاخص ترين نقش آفرينی های او را در سريال »تنهايی لیلا« 

و يا فیلم های »طلا و مس« و »هناس« به ياد می آوريم.
         چه تجربه ای در مقام کارگردان دارد؟  شعیبی از همان 
سال های جوانی، به موازات بازيگری کارگردانی را هم تجربه 
می کرد و ساخت تله فیلم »باغ آلوچه«  با نقش آفرينی شهاب 
حسینی را می توان يکی از اولین و موفق ترين تجربه های 
او در عرصه کارگردانی تله فیلم به حساب آورد. او دهه 90 
را با کارگردانی »دهلیز« آغاز کــرد و اين بهترين ورودش 
به عرصه کارگردانی ســینما می توانست باشد. »سیانور«، 
»دارکوب«، »روز بلوا« و »بدون قرار قبلی« در ادامه همین 

مسیر در کارنامه اش ثبت شده است.
         از فیلم تازه اش چه می دانیم؟ همکاری بهروز شعیبی با 
علی سرتیپی از هر منظری اتفاقی خاص محسوب می شود. 
»هم آهنگ« عنوان پروژه مشترک اين دو در مقام کارگردان 
و تهیه کننده است که سال گذشــته تولید آن به سرانجام 
رسیده اما تمام مراحل آن تا به امروز در سکوت خبری دنبال 
شده و کمتر اطلاعی درباره حال و هوای اين پروژه به فضای 
رسانه ای درز پیدا کرده اســت. نکته جالب اينکه اين فیلم 
پروانه نمايش هم دريافت کرده امــا تاکنون اقدامی برای 

اکران آن صورت نگرفته است.
         احتمال رونمایی فیلمش در فجر هست؟  قطعــا می توان 
يکی از محتمل ترين فیلم های حاضر در جشنواره امسال را 
همین فیلم دانست. هم بهروز شعیبی و هم علی سرتیپی 
همواره نگاهی از ســر تعامل با دولت ها داشته اند و معمولا 
ملاحظه ای برای حضور آثارشــان در جشنواره فیلم فجر 

هم نداشته اند.
         کارگردانی اش روی بازیگری اش تأثیر دارد؟  همان طور 
که اشــاره کرديم، ســابقه و اعتبار کارگردانی شعیبی، به 
تعبیری نسبت به کارنامه بازيگری اش پررنگ تر است و او 
خودش هم گويی علاقه ويژه تری به ساخت فیلم دارد. تا به 
امروز هم او در زمینه کارگردانی عملکرد بهتری نسبت به 

بازيگری داشته است.

بهروز شعیبی

براساس خبرهای منتشرشده درباره پروژه های در دست تولید سینمای ایران، به نظر می رسد تعدادی از بازیگران 
سرشناس، امسال در مقام کارگردان در جشنواره فجر حضور خواهند داشت؛ از پروژه های آن ها چه می دانیم و واقعا 

امیدی به رونمایی از آثارشان در »فجر 42« هست؟
محمد صابری| هنوز هیچ چیز قطعی نیست. هر چند دو ماه تا شروع 
برگزاری جشنواره چهل ودوم فیلم فجر زمان باقی مانده است اما طبق 
همان فرمولی که سال گذشــته هم درباره اش صحبت کرده بودیم، 
بخش عمده ای از فعالیت های ســینمای ایران معمولا در هاله ای از 
ابهام قرار دارد و اتخاذ سیاســت حرکت با چراغ خاموش، بسیاری از 
پروژه های سینمایی را تبدیل به آثاری بدون سابقه خبری در فضای 
رسانه ای کرده است. به گونه ای که ســال گذشته بخشی از فیلم های 

معرفی شده برای حضور در جشنواره فجر، آنقدر گمنام و ناشناخته 
بودند که حتی اصحاب رسانه هم نمی توانستند به اطلاعات تکمیلی 
درباره آن ها دسترسی داشته باشند. البته که امسال شرایط اصلا قابل 
مقایسه با اوضاع ملتهب سال قبل نیست و همه چیز در ظاهر حکایت از 
حکمفرمایی یک آرامش نسبی در فضای تولید و اکران سینمای ایران 
دارد اما هنوز هم پروژه ها در سکوت کامل خبری قرار دارند و کمتر خبر 
رسمی می توان درباره پیشرفت پروژه ها پیدا کرد. در چنین شرایطی 

طبیعتا یک رسانه رسمی در گزارشی برای گمانه زنی فیلم های حاضر در 
جشنواره امسال، از پروژه تازه رضا میرکریمی درباره رئیسعلی دلواری 
نام می برد و بعد مدیر تولید پروژه مجبور می شود به صورت رسمی این 
خبر را تکذیب کند و بگوید این فیلم اساســا کلید نخورده است که 
بخواهد به فجر برسد! فارغ از این فضای غبارآلود اما بالاخره خبرهای 
جسته و گریخته حکایت از دورخیز چند بازیگر برای حضور در فجر آن 

هم در مقام کارگردان دارد؛ درباره آن ها چه می دانید؟

از کت بازیگری تا کات کارگردانی!

ژه
 وی

رد
چشم »فجر« به ستاره ها روشن می شود؟ مو

چهار روایت درباره متن و حاشیه جشنواره فجری که قرار است بهمن ماه امسال برگزار شود

   روایت اول؛ حاشیه های یک دبیر
مورد ويژه جشنواره فیلم فجر در دوره اخیر برگزاری اين رويداد را می توان دبیری 
مجتبی امینی در آن دانست. چهره ای که تا يک دهه پیش تر به واسطه چند ايفای 
نقش کوتاه در فیلم های ســینمايی شناخته می شــد و با تهیه کنندگی سريال 
»گاندو« به چهره ای خبرساز هم تبديل شد. به واسطه همین کارنامه هم برخی 
او را »تهیه کننده امنیتی« می خواندند که حضورش در مقام دبیری جشــنواره 
ســینمايی فجر می  توانست شائبه برانگیز باشــد اما امینی صراحتا اين ماجرا را 
تکذيب می کند و اتفاقا به تازگی هم در گفت وگويی با رسانه های رسمی روی اين 
موضوع تأکید کرده است. او اين روزها در حالی برای دومین سال پیاپی عهده دار 
دبیری جشنواره فجر است که همزمان تهیه کنندگی سريالی با عنوان   »ترور« با 

موضوع شهید قاسم سلیمانی را برعهده دارد و همزمان زمزمه هايی 
از فصل جديد »گاندو« هم به گوش می رسد. او مشغله های 

بســیاری دارد و بايد ديد اين مشــغله ها آيا روی کیفیت 
حضور او در جشنواره امسال تأثیر خواهد داشت؟

   روایت دوم؛ ویترین فیلم ها
بنابر اعلام دبیرخانه جشــنواره فجر، صاحبان آثار 
تنها تا 4 روز ديگر برای ارســال نسخه قابل بازبینی 
فیلم های خود به اين رويداد فرصت دارند. 15 آذرماه 
به عنوان آخرين مهلت اعلام شــده و اگر بخواهیم 
چشم بر تجربه های ســال های قبل خود ببنديم و 
اينگونه تصور کنیم که اين بار قرار است همه چیز 
طبق قانون پیش برود، ناگزير بايــد بپذيريم تنها 
فیلم هايی شانس حضور در جشــنواره را خواهند 

داشــت که تا همین چند روز، به نسخه اولیه رسیده 
باشند! بماند که تقريبا همه می دانیم آن هايی 

که هنوز در حال فیلمبرداری هســتند 
هم چندان امیدشان نبايد ناامید شود! 
به خصوص که جشــنواره فجر امسال 
مانند سال گذشــته احتمالا با بحران 
کمی و کیفی در زمینه ترکیب فیلم ها 
مواجه اســت و به همین دلیل قانون 
با تســاهل و تسامح بیشــتری اجرا 

می شود.

   روایت سوم؛ چهره ها می آیند؟
جشنواره سال گذشته فیلم فجر را خاطرتان هست؟ فرش قرمزهايی که عوامل و 
چهره های اصلی فیلم ها در آن ها غايب بودند و نشست های رسانه ای که برخی از 
آن ها تنها با حضور يک نفر يعنی تهیه کننده فیلم برگزار می شد!  فارغ از درست 
يا غلط بودن اين تصمیم، آنچه واضح است، سال گذشته چهره ها جشنواره فجر 
را تحريم کرده بودند و آنقدر هم جای شان در اين رويداد خالی بود که در میانه 
روزهای برگزاری مجتبی امینی دســت به قلم شد و نوشت اين رويداد حلاوت 
همیشگی را ندارد! حالا هم اکثر پروژه های سینمايی در سکوت خبری مراحل 
تولید را سپری می کنند و به ســختی می توانیم درباره حضور چهره ها در اين 
رويداد گمانه  زنی کنیم. اينکه صاحبــان کدام آثار امروز فرم تقاضای حضور در 
فجر را پر کرده اند، يک سوی ماجراست، بايد ديد طی دو ماه باقی مانده آيا 
چراغ سبزی از سوی مديران سینمايی برای بازگشت چهره ها به کاخ 

جشنواره روشن می شود؟ 

   روایت چهارم؛ خط و نشان برای فیلمسازان!
جلوتر اشــاره کرديم که جشــنواره فجر برای تکمیل و تنوع 
ويترين خود در دو دوره اخیر با چالش مواجه بوده و طیفی از 
سینماگران در توافقی نانوشته، تصمیم به اکران آثار خود بدون 
عرضه آن به جشــنواره فجر گرفته  و می گیرند. يعنی همچنان 
اين چالش امــکان بروز دارد و شــايد به همیــن دلیل مديران 
ســینمايی تصمیم به پیشــگیری گرفته و برای فیلمسازان خط و 
نشان کشیده اند! روح الله سهرابی مديرکل دفتر نظارت بر عرضه و 
نمايش فیلم اعلام کرده است: »فیلم هايی برای اکران نوروزی 
انتخاب خواهند شد که در چهل و دومین جشنواره فیلم 
فجر حضور داشته باشــند.« اين خط ونشان 
البته مســبوق به سابقه اســت و همین 
سال گذشــته هم مديران سینمايی 
تلاش کردند با طــرح اين موضوع، 
سینماگران بیشــتری را مجاب به 
ارائه آثارشان به جشنواره کنند اما 
در عمل ديديم شاه نشــین اکران 
نوروز 1401 در اختیار »فســیل«  
بود؛ فیلمی کــه هیچ نســبتی با 

»فجر«  نداشت!

 

درباره پنج کارگردان جوانی که در انتظار فیلم های تازه شان در فجر هستیم

مراقب انتظارات خود باشیم!
  مکمل پرونده

امیرعباس ربیعی

بابک خواجه پاشا

محمد عسکری

حسین دوماری

مجیدرضا مصطفوی

هرچند رونمايی از اولین فیلمش يعنی »لباس شخصی« در جشنواره فجر  باعث شد که برخی منتقدان او را در زمره فیلمسازان 
جوانی که قصد کرده اند از روی دســت محمدحسین مهدويان، مشــق کنند، قرار دادند اما امیرعباس ربیعی خیلی زود از سايه 
مهدويان خارج شد و با فیلم دومش يعنی »ضد« نشــان داد انگیزه و انرژی بالايی برای روايت تاريخ به زبان سینما دارد. ربیعی 
در فیلم اول خود سراغ ناگفته های مربوط به حزب توده رفت و در فیلم دومش به ناگفته های منافقین پرداخت اما خط مشترک 
هر دو فیلمش اشاره به »نفوذ« بود. حالا اين فیلمساز جوان در سومین تجربه کارگردانی خود، سراغ سوژه ای معاصرتر رفته و به 
بازخوانی 18 ساعت ابتدايی بعد از زلزله بم پرداخته است. فیلم »احمد« قرار است يکی از مستقیم ترين روايت های سینمای ايران 

از دقايق ملتهب پس از وقوع زلزله بم باشد و از اين منظر می تواند به فیلمی متفاوت در کارنامه اين فیلمساز جوان تبديل شود.

يکی از تخصص هايش انتخاب و هدايت بازيگران کودک و نوجوان در پروژه های سینمايی است و جالب است بدانید در اين زمینه 
با دو کارگردان شاخص يعنی مجید مجیدی و رضا میرکريمی همکاری داشته است؛ دو فیلمسازی که اتفاقا يکی از برگ برنده های 
موفق ترين آثارشــان، کیفیت حضور بچه ها و هدايت آن ها در مقابل دوربین بوده است. بابک خواجه پاشا بعد از تجربه دستیاری 
اين فیلمسازان معتبر، ســال گذشــته با اولین فیلم خود در مقام کارگردان به جشــنواره فجر آمد. »در آغوش درخت« فیلمی 
دوست داشتنی بود که مورد توجه منتقدان و مخاطبان جشــنواره ای هم قرار گرفت. به همین پشتوانه هم طبیعتا کنجکاويم تا 
دومین فیلم اين کارگردان را روی پرده ببینیم. خواجه پاشا که فیلم اول خود را با حمايت سازمان سوره و کانون پرورش فکر ساخته 

بود، فیلم دوم خود با نام »آبی روشن«  را در همکاری با سازمان اوج کارگردانی کرده و بازيگر اصلی آن هم مهران احمدی است.

در میان فیلم های مرتبط با گروهک منافقین که در سال های اخیر در ســینمای ايران به تولید رسیده است، فیلم »اتاقک گلی«  
از زاويه نگاهی متفاوت به اين سوژه پرداخته بود. فیلم دســت روی مقطعی از تاريخ گذاشته که پیش تر در »ماجرای نیمروز2؛ رد 
خون« به گوشه هايی از آن پرداخته شده بود. اين فیلم عملیات مرصاد را از زاويه نگاه اهالی روستايی روايت کرده است که پیاده نظام 
منافقین در مسیر هجمه خود به داخل کشور، با آن ها مواجه می شوند. »اتاقک گلی« اولین تجربه کارگردانی بلند در کارنامه محمد 
عسکری بود و می توان گفت اين فیلمساز در گام اول، نمره قبولی گرفت. حالا او سنگ بزرگ تری برداشته و بنابر شنیده ها قرار است 
روايتی ناگفته از روزهای ابتدايی شروع جنگ را با پروداکشنی ويژه به جشنواره فجر امسال برساند. اين فیلم که تهیه کنندگی آن را 

حبیب والی نژاد بر عهده دارد، »آسمان غرب« نام دارد و قرار است در آن به شهید علی اکبر شیرودی پرداخته شود.

سال گذشــته يکی از ناامیدکننده ترين فیلم های جشــنواره فیلم فجر »يادگار جنوب« بود! فیلمی که پدرام پورامیری و حسین 
دوماری در دومین تجربه همکاری مشترک خود در سینمای بلند آن را به سرانجام رسانده بودند و انتظارمان از آن خیلی بالاتر از 
آن چیزی بود که روی پرده ديديم. پورامیری و دوماری از آن زوج های فیلمســاز و فیلمنامه نويسی هستند که همکاری خود را از 
سینمای کوتاه آغاز کرده و اتفاقا با فیلم »جان دار« ورود خوبی هم به سینمای بلند داشتند. آن ها در نگارش فیلمنامه سريال موفق   
»ياغی« هم سهم داشتند اما در ادامه مسیر گويی تصمیم به جدايی گرفتند و حالا فیلم »کوکتل مولوتف« را بايد اولین فیلم مستقل 
حسین دوماری دانست. فیلمی که برخلاف دو تجربه مشترک قبلی، لحنی کمدی دارد و پژمان جمشیدی، امین حیايی و احمد 
مهران فر هم در آن ايفای نقش کرده اند. بايد ديد دوماری در اولین تجربه مستقل خود چه عملکردی در فجر امسال خواهد داشت.

يکی از پروژه هايی که به معنای واقعی کلمه در سکوت خبری فرآيند تولید را طی کرد و انتشار اولین تصاوير از آن خیلی غیرمنتظره 
بود، همین فیلم »بی سروصدا«  به کارگردانی مجیدرضا مصطفوی است. فیلمی که اولین تصوير از آن خبر از ايفای نقش پیمان معادی 
در آن می داد و در ادامه گريم های مهران غفوريان و هانیه توسلی هم در آن، رسانه ای شد. مجیدرضا مصطفوی تا امروز تنها دو فیلم 
کارگردانی کرده که اولی »انارهای نارس« بود و دومی »آستیگمات«. هرچند هیچ يک از اين دو فیلم اتفاق ويژه ای برای آنکه منتظر 
فیلم تازه اين فیلمساز باشیم رقم نزدند اما بايد اعتراف کنیم اين بار به واســطه ترکیب بازيگران، نسبت به حاصل کار او کنجکاويم. 
به خصوص وقتی به اين نکته توجه می کنیم که پیمان معادی در سال های اخیر وسواس ويژه ای در پذيرش نقش آفرينی در فیلم های 
مختلف داشته و حضورش در نقش اصلی فیلم »بی سروصدا« می تواند پشتوانه ای قابل قبول برای اعتماد به نتیجه اش قلمداد شود. 

هر چند بارها تجربه کرده ایم که انتظارات مان نسبت به برخی فیلم ها و فیلمسازان در مواجهه با آثارشان، بلای جان مان شده و چنان توی ذوق مان خورده که 
با خودمان گفته ایم کاش از اول اینقدر توقع مان را بالا نبرده بودیم، اما چه کنیم که همچنان یکی از جذابیت های دنیای سینما، همین پیگیری و لحظه شماری 

برای مواجهه با تازه ترین ساخته های فیلمسازانی است که به دلایلی احساس می کنیم همچنان انرژی لازم برای شگفت زده کردن مان را دارند! مثل همین پنج 
نفر که شاید در فجر پیش رو درخشیدند؛ البته شاید!

امروز ۱۱ آذرماه است و اگر تقویم را ملاک قرار دهیم، دقیقا دوماه دیگر در چنین روزی همه چیز درباره کیفیت برگزاری چهل ودومین 
جشنواره بین المللی فیلم فجر عیان شده و فیلم بازهای علاقه مند به فجر در حال تنظیم برنامه های خود برای تماشای فیلم های راه یافته 

به این رویداد هستند. این قطعی ترین چیزی است که امروز می توانیم درباره این دوره از »فجر«  به آن اشاره کنیم و تجربه نشان داده  است 
که درباره دیگر جزئیات آن به خصوص ماجرای ترکیب فیلم ها، خیلی نباید عجله داشته باشیم! »فجر 42« اما از همین امروز با چالش هایی 

مواجه است.
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   گزارش

شیاطین سرخ يک شب با ســناريوی تکراری ديگر را سپری 
کردند. اين تیم نتیجه مطلوبش را به دست نیاورد اما ستاره 
پرتغالی ماموريتش را درست و کامل انجام داد. برونو فرناندس 
اگر در تیم ديگری بود، برنــده جوايز تیمی و فردی متعددی 
می شد و منچستری ها حسرت تیمی را خوردند که بتواند به 
ستاره پرتغالی آنها افتخار و موفقیت ببخشد و همه تیم های 
مدعی  حسرت در اختیار داشتن ســتاره ای مثل فرناندز را 

بیشتر احساس کردند.
  پروژهفوقحرفهای

به عنوان يک بازيکــن در فاز هجومی معمولا ســتاره ها در 
بیشــتری بازی ها يا گلزنی می کنند   يا پــاس گل می دهند. 
معدود مسابقاتی است که يک بازيکن بتواند هر 2 ماموريت 
گلزنی و دادن پاس گل را به انجام برســاند. با اين حال برونو 
فرناندز در شب سخت تقابل با گالاتاســرای اين کار را انجام 
داد و قابلیت های خودش را يک بار ديگر به رخ کشید. حتی 
رخ دادن چنین اتفاقی برای يک بازيکن معمولا در تیم های 
آماده و مدعی و در مقابل رقبــای ضعیف تر رقم می خورد اما 

برونو در يک تیم دچار مشــکلات و تحت فشار  در يک بازی 
مهم و سخت موفق شد برای تیمش هم گل بزند و هم پاس گل 
بدهد. او يک پروژه فوق حرفه ای را با موفقیت به اتمام رساند 
و يک بار ديگر ثابت کرد ســطح بالاتری نســبت به وضعیت 

کنونی تیمش دارد.
  برابریباصلاح

برونو فرناندز در بازی منچستريونايتد در مقابل گالاتاسرای 
موفق شد برای شانزدهمین بار در يک مسابقه برای تیمش گل 
و پاس گل را در يک بازی ثبت کند. در میان ستاره های کنونی 
فوتبال دنیا و از زمان آمدن برونو به منچستر فقط محمد صلاح 
پیش از برونو به اين آمار دســت يافته و هیچ بازيکن ديگری 
قادر به انجام چنین ماموريتی نبوده  . برونو فرناندس از زمان 
پیوستن به منچستريونايتد تاکنون در 16 بازی مختلف موفق 
به ثبت گل و پاس گل در يک مسابقه شده و از اين نظر کنار 
محمد صلاح می ايستد. نکته قابل توجه بعدی در تفاوت سطح 
تیم صلاح در روزهای رقم زدن چنین دستاوردی در قیاس با 
سطح تیم برونو برای رسیدن به اين آمار نهفته است. ستاره 

مصری با لیورپول آماده و مدعــی و قهرمان لیگ قهرمانان و 
قهرمان لیگ برتر انگلیس بــه آمار 16 بازی با گل و پاس گل 
برای تیمش رسیده بود و برونو فرناندس با تیمی در حال تغییر 
سرمربی، تحت فشار و با مشــکلات فراوان فنی و غیر فنی به 
دستاورد صلاح رسیده اســت. البته برونو فرناندز در رابطه با 
خطای بی جهتی که انجام داد، می تواند مقصر باشد اما تاختن 
اسکولز به ســتاره اول تیم ســابقش به احتمال زياد دلايل و 
مســتندات فنی قابل توجهی ندارد. يونايتد يکی از گل ها را 
روی اشتباه مرگبار اونانا دريافت کرد و خطا نمی تواند دلیل 
اصلی شکست يک تیم باشد. توقف منچستر سکه درخشش 
برونو را هم در نظر ديگران از رونق انداخته و مثل همیشــه 
بازی درخشان اين ستاره پرتغالی در تیم گرفتار و تحت فشار 

منچستر به چشم نیامده است.
وفادارتاپایجان

او بهترين سال های دوران حرفه ای خودش را از نظر آمادگی 
ســپری می کند. برونو فرناندز در تیم ملی پرتغال يک ستاره 
بدون جايگزين است و حملات و کارهای تاکتیکی تیمش را 

در بهترين کیفیت ممکن رهبری می کند. با اين حال خراب 
شدن اوضاع تیم باشگاهی، اين ســتاره بزرگ و مستعد را از 
رســیدن به عناوين بزرگ محروم کرده و برونو فرناندس به 
اندازه قابلیت هايش مورد تمجید قرار نمی گیرد. با اين حال 
اين ستاره پرتغالی حتی اجازه نشر شايعه ای در مورد جدايی 
از يونايتد را هم به رسانه ها نمی دهد. او همواره و همچنین در 
آخرين مصاحبه اش راجع به منچستريونايتد اين تیم را باشگاه 
محبوبش خطاب کرده و هر گونه احتمال جدايی از ســیاق 
کلمات برونو فرناندس بیرون است. وفاداری او به منچستری 
که برايش موفقیت نمی آورد، می توانــد در اين عصر مدرن 
فوتبال و کمرنگ تر شــدن تعهد بازيکنان به تیم های مورد 

علاقه شان قابل توجه و تحسین برانگیز باشد. 

ژوزه مورايــس دومین فصــل حضورش در 
فوتبال باشگاهی ايران را می گذراند و همواره 
سپاهانِ تحت هدايت او، نمايش های تهاجمی 
را از خود به جای گذاشته و نگاهی به کارنامه 
اين ســرمربی پرتغالی نشــان می دهد که او 
توانســته تیمی مدعی را در اصفهان بسازد. 
طلايی پوشان در فصل جاری هم در لیگ برتر و 
هم در لیگ قهرمانان آسیا عملکرد درخشانی 
را از خود به جای گذاشته  اند و توانسته اند در 
مسابقات داخلی جزو تیم های مدعی باشند و 
در لیگ قهرمانان آسیا هم در آستانه صعود از 
مرحله گروهی هستند. مورايس برابر تیم های 
مدعی در فوتبال ايران کارنامه درخشــانی را 
از خود به جای گذاشــته و توانسته هم مقابل 
استقلال و هم پرسپولیس به پیروزی برسد. او 
در 3 رويارويی اش با آبی پوشان پايتخت، 3 بار 
برنده شده و رکوردی 100 درصدی دارد و در 
نبرد با پرسپولیس هم 2 برد، يک تساوی و يک 
شکست در کارنامه ژوزه مورايس ديده می شود 
که کارنامــه قابل قبول و موفقی محســوب 
می شود. در کنار موفقیت چشمگیر سرمربی 
پرتغالی برابر سرخابی های پايتخت، عملکرد 
درخشان او در مسابقاتی که در تهران و به ويژه 
ورزشگاه آزادی انجام شده، جالب توجه است.

   شروعرویاییمردپرتغالیدرپایتخت
ژوزه مورايس در اولین تجربه رسمی حضورش 

روی نیمکت طلايی پوشــان، فصل گذشته در 
هفته نخست لیگ برتر روی نیمکت سپاهان در 
جدال با اســتقلال حضور پیدا کرد. او توانست 
بردی 2گله را برابر آبی پوشان پايتخت به دست 
آورد و در ادامه توانســت فصل درخشان خود 
در تهران را تکمیل کند؛ به طوری که مورايس 
در هفته هفتــم لیگ برتر، توانســت هوادار را 
در تهران شکســت بدهد و بعد از آن، در هفته 
بیست وسوم لیگ برتر و دور برگشت مسابقات 
لیگ بیســت ودوم، طلايی پوشان در ورزشگاه 
آزادی تهران برابر پرســپولیس بــه پیروزی 
رســیدند تا رکورد 100 درصد پیــروزی در 
ديدارهايی که در تهران برگزار شده، در کارنامه 

مورايس به ثبت برسد.

   تاختوتازادامهدارمورایسدرآزادی
طلايی پوشــان اصفهانــی در نخســتین 
مسابقه شــان در فصــل جديــد رقابت های 
باشــگاهی که در تهــران به میــدان رفتند، 
در هفته چهــارم لیگ برتر برابــر پیکان قرار 
گرفتند و توانستند بردی 3 بر يک را به دست 
آورند. در حالی که هر 2 مسابقه سپاهان برابر 
ســرخابی های پايتخت در نیم فصل نخســت 
در اصفهــان برگزار شــده اما آنها به واســطه 
محرومیت از میزبانی در ديدارهای خانگی در 
لیگ قهرمانان آسیا، 2 مسابقه اخیرشان را در 

تهران و ورزشگاه آزادی برگزار کرده اند.

سپاهانی ها در جدال با آلمالیق، شبی رويايی 
را پشت سر گذاشــتند و با نتیجه 9 بر صفر در 
هفته چهارم لیگ قهرمانان آســیا به پیروزی 
رســیدند و در هفته پنجم ايــن رقابت ها هم 
شاگردان ژوزه مورايس با يک گل در ورزشگاه 
آزادی تهران مقابل نیروی هوايی عراق پیروز 
شدند تا 4 برد در 4 مسابقه ای که مورايس در 
ورزشگاه آزادی ســپاهان را هدايت کرده، در 
کارنامه اين ســرمربی پرتغالی به ثبت برسد. 
همچنین بــا توجه به پیروزی های به دســت 
آمده مقابل پیکان و هوادار در تهران، او در هر 
6 مسابقه ای که در پايتخت در قامت سرمربی 
روی نیمکت ســپاهان حضور داشته توانسته 
پیروز شود و رکوردی جالب توجه را به نام خود 

ثبت کرده است!
نکته آماری جالب ديگــر از نتايج مورايس در 
تهران اين است که تیم او در اين شهر فقط دو 
بار گل خورده است. يکی از دو گلی که سپاهان 

مورايس در اين 6 بازی دريافت کرده گلی است 
که روی اشتباه عجیب و ناشــیانه جونیور در 
خط دفاع و در بازی مقابل پیکان به ثمر رسید. 
گل دوم هم به بازی رفت فصل گذشته هوادار 
و ســپاهان برمی گردد که توسط محمدجواد 

محمدی وارد دروازه پیام نیازمند شد. 

   جوانپسندوشجاع
يکی ديگر از نقاط قوت مورايس که در خیلی 
از مربیان لیگ برتری ديده نمی شود، شجاعت 
استفاده از جوانان است. اين اتفاق معمولا در 
تیم هــای مدعی قهرمانی، پرســتاره، متمول 
و پرهــوادار رخ نمی دهد. فضــای هواداری، 
انتظــارات مديران و نتیجه گرايــی معمولا به 
مربیان اجازه نمی دهد در چنین تیم هايی رو به 
استفاده از بازيکنان جوان بیاورند اما مورايس 
در تیمی مثل سپاهان که هم مدعی قهرمانی 
است، هم متمول و پرستاره است و هم هواداران 

و مديرانی دارد که توقــع قهرمانی دارند، اين 
کار را به بهترين شکل ممکن انجام داده است. 
محمد قربانی در هفته های اخیر جانشین امید 
نورافکن مصدوم و محروم شده و به خوبی جای 
اين ستاره گران قیمت و موثر را پر کرده و حتی 
در نقش گلزن هم ظاهر شده است. محمدجواد 
حسین نژاد 20 ســاله از بازی هفته دوم مقابل 
ذوب آهن به شــکلی غیرمنتظره وارد ترکیب 
سپاهان شد و حالا يکی از ستون های اين تیم 

است که به تیم ملی هم راه پیدا کرده است.
آريا يوســفی هم در هفته های اخیــر يکی از 
بهترين بازيکنان سپاهان بوده است. يوسفی در 
مجموع 8 حضورش در ترکیب سپاهان، 4 گل   
به ثمر رسانده و 3 بار در نقش گل ساز درخشیده   
تا کارنامه ای رويايی را از خود به جای بگذارد. او 
در اين فصل جمعا برای سپاهان، 365 دقیقه به 
میدان رفته که به صورت میانگین توانسته در 

هر 52 دقیقه روی يک گل تیمش موثر باشد!

تیمکمگلوکمامیدیحیی
پرسپولیس در بازی رفت مقابل النصر هم ضعیف ترين نمايش هجومی اين 

فصلش را ارائه کرد بود. ديداری که اين تیم حتی شوت در چارچوب هم نزد و 
امیدگل0/14 داشت. تیم يحیی گل محمدی که معمولا جزو بهترين خطوط 

حمله لیگ بوده، اين فصل در رقابت های داخلی هم برای خلق موقعیت به 
مشکل برخورده است. اين تیم لیگ بیستم تا اين مقطع از فصل، به اندازه زدن 

4 گل، موقعیت بیشتری خلق کرده بود. در فصل گذشته هم مهاجمی مانند 
لوکاديا اين ضعف را پوشش داده بود. برای نمونه لوکاديا در هفته چهارم فصل 
قبل، از امیدگل 0/75 توانست 2 گل بزند که کیفیت بالای ضرباتش را نشان 
می دهد. ديگر آماری که گواه بر کیفیت بالاتر ضربات نهايی يورگن لوکاديا 

نسبت به مهاجم های فصلی پرسپولیس دارد، اين است که دروازه بان های لیگ 
ايران روی هم رفته فقط يک شوت لوکاديا را توانستند مهار کنند و 6 شوت از 
7 شوت در چارچوبی که زد ،گل شده بود. البته علاوه بر لوکاديا، مهاجم های 

باکیفیت ديگری هم در لیگ بودند؛ برای نمونه کیفیت ضربات شهريار مغانلو و 
مهدی قايدی در فصل قبل به اندازه ای بالا بود که 4 گل از موقعیتی که برايشان 

ساخته شد، بیشتر زدند. در اين فصل اما  پرسپولیس نه مانند فصل های قبل 
توانايی خلق موقعیت را دارد و نه مهاجمی در ترکیب دارد که از اين تعداد 

موقعیت گل، بتواند بهره وری بالايی داشته باشد. منبع: فوتبال 360

وز
ه  ر

وژ
س

زی
ه با

کت
   ن

احسنت،عجبتوافقیکردهبودید!
ابتدا متن اين خبر را که در تاريخ 21 تیر ماه 1402 در سايت رسمی باشــگاه پرسپولیس منتشر شده، بخوانید: »در 
روز های گذشته مذاکرات خوبی بین باشگاه، لئاندرو پريرا و وکیل او انجام شد. باشگاه از ابتدا تلاش کرد گفت و گو ها را 
صادقانه پیش ببرد و در اين بین رويکرد مثبت و ارزشمند پريرا و نماينده وی به پیشرفت کار کمک زيادی کرد تا در اين 
ارتباط توفیق خوبی برای پرسپولیس به ارمغان بیايد و شاهد جدايی با درگیری های حقوقی نباشیم. توافق دو جانبه 
امروز نهايی شد و ساعتی قبل به امضا رسید.« حالا می توانید حدس بزنید پس از حدود 5 ماه چه اتفاقی رخ داده است؟  
آفرين! دقیقا درست حدس زديد! لئاندرو پريرا از پرســپولیس شکايت کرده   و در واقع توفیق خوبی برای پرسپولیس 
به ارمغان نیامده و بايد شاهد جدايی او با يک درگیری حقوقی باشــیم! میزان طلب او هم 143 هزار دلار است. واقعا 
نمی دانیم چطور ممکن است دوستان 5 ماه قبل با انتشار يک خبر، پز مهارت و مديريت بحران و موفقیت در جلوگیری از 
ايجاد يک پرونده شکايت جديد را به افکار عمومی بدهند و ناگهان خبر برسد که دقیقا در همان مورد يک پرونده جديد 
شکايت در فیفا باز شده است! حالا بايد از دوستان پرسید که چه شد که آن فتح الفتوح تان به اينجا رسید؟ الان توافقی 
که پزش را به افکار عمومی داديد، به چه دردی خورده اســت؟ اين چگونه توافقی است که دست طرف مقابل را برای 
شکايت باز گذاشته و باز کار را به فیفا و دادگاه و جريمه کشانده است! به عبارت ديگر اگر توافقی هم نمی شد، در نهايت 
همین اتفاق می افتاد و پريرا بابت طلبش شکايت می کرد پس اين پز فسخ توافقی که مسئولان باشگاه دادند، دقیقا به 
چه درد خورد و چه سودی داشت؟ در اين باره خبر عجیبی هم منتشر شده که در آن ادعا شده پرسپولیسی ها به پريرا 
اعلام کرده اند که به فیفا شکايت کند تا از محل مطالبات باشگاه از فیفا پولش را دريافت کند. البته اين خبر تکذيب شده 

اما اگر بعدا ديديد به واقعیت پیوسته، تعجب نکنید. بالاخره اين هم می تواند يک جور توافق باشد.

دوگانهابدیوازلیکیروش-برانکودرایران
»دو چیز را پايانی نیست؛ يکی جهان هستی و ديگری حماقت انســان.« اين جمله معروفی است که منتسب به اينشتین 
است اما راستش ديگر به اين نتیجه رسیده ايم که ممکن است هم جهان هســتی به پايان برسد و هم حماقت انسان، ولی 
تنها چیزی که هیچ وقت به پايان نخواهد رســید، مجادله دوستداران کارلوس کی روش و برانکو ايوانکوويچ در ايران است! 
فکرش را بکنید! برانکو چند سال است که از ايران رفته و ســرمربی عمان است و کی روش هم در اين چند سال اخیر فقط 
حدود 3 ماه ســرمربی تیم ملی بوده و الان هدايت تیم ملی قطر را بر عهده دارد اما با هر نتیجه ای که تیم های اين دو مربی 
می گیرند، در فضای هواداری فوتبال ايران، بحث تازه ای شروع می شود و هواداران دو طرف به جان هم می افتند! اين روزها 
مخصوصا، اين ماجرا به شــکل پررنگ تری در فضای مجازی ديده می شــود. عمان در آخرين بازی خود با يک گل مغلوب 
قرقیزستان شده است، يعنی همان تیمی که در تورنمنت کافا 5 گل از ايران خورد. از سوی ديگر قطر با 8 گل افغانستان را 
مغلوب کرده و اين در حالی اســت که ايران اين تیم را 6 بر يک برده بود. مقايسه اين نتايج و البته شايعه بازگشت احتمالی 
برانکو به ايران و پرسپولیس، يک بار ديگر اين دو قطبی برانکو-کی روش را وارد فضای هواداری فوتبال ايران کرده است. اين 
روزها از عمان هم اخبار متناقضی درباره سرنوشت برانکو منتشر شده است. بعضی از رسانه ها منتظر اخراج او پس از باخت 
به قرقیزستان هستند و برخی از آنها معتقدند که اين نتیجه يک اتفاق بوده و عملکرد کلی برانکو در عمان خوب بوده است. 
اما اوضاع کی روش در قطر کاملا با يک ماه پیش فرق کرده است. تا يک ماه قبل رسانه های قطری به شدت از عملکرد او در 
تیم ملی کشورشــان انتقاد می کردند و با باخت 4 بر صفر مقابل ايران اين انتقادات شدت گرفته بود اما با دو پیروزی خوب 
مقابل افغانستان و هند در رقابت های انتخابی جام جهانی، حالا همه چیز بر وفق مراد کی روش است. خلاصه که انگار قرار 

است فوتبال ايران تا ابد عملکرد اين دو مربی را دنبال کند!

تافتهجدابافتهشیاطینسرخ
برونو فرناندز به تنهایی در منچستریونایتد می درخشد اما قربانی ضعف عمومی این تیم شده است

شهر من تهران
نتایجی که سپاهان با هدایت مورایس در پایتخت 

گرفته، فوق العاده بوده است

بحرانخطمیانیرئال
لوکا مودريچ در نیمه دوم بازی رئال مقابل کاديز مصدوم شد و زمین بازی 
را لنگان لنگان ترک کرد. در ابتدا از باشگاه رئال خبر رسید که مصدومیت 
اين ستاره جدی نیست اما اين بازيکن کروات در بازی چهارشنبه شب رئال 
مقابل ناپولی هم به میدان نرفت. کارلو آنچلوتی، سرمربی رئال در مصاحبه 
بعد از اين ديدار اعلام کرده بود که مودريچ به بازی رئال مقابل گرانادا که 
روز شنبه برگزار می شود خواهد رسید. اما در تمرين ديروز رئال هواداران از 
تمرين نکردن اين ستاره با تیم اصلی شوکه شدند. جود بلینگام هم با تیم 
اصلی تمرين نکرد و بعد از 5 دقیقه تمرين انفرادی به ســالن وزنه رفت. با 
توجه به مصدومیت اورلین شوامنی و ادواردو کاماوينگا، وضعیت خط میانی 
رئال بحرانی به نظر می رسد و آنچلوتی گزينه های زيادی در اين خط برای 
ديدار مقابل گرانادا در اختیار ندارد. هر چند آنچلوتی مدعی شده که بلینگام 
امروز به میدان خواهد رفت. نکته مثبت تمرينات امروز رئال بازگشت کپا 
آريســابالاگا به تمرينات گروهی اين تیم بود، آنچلوتی درباره او هم بعد از 
بازی مقابل ناپولــی گفته بود که در صورت آمادگــی، به جای خود درون 

دروازه رئال در ديدار مقابل گرانادا باز خواهد گشت.

رئالآلفونسورامیخواهدامابدوننامردی!
رئال مادريد برای ســمت چپ خط دفاعی به دنبال يــک گزينه مطمئن 
می گردد و ســران اين باشــگاه معتقد هســتند که بهترين گزينه برای 
مادريدی ها آلفونســو ديويس، ســتاره باشــگاه بايرن مونیخ است. اين 
بازيکن 23 ساله از سال 2019 در بايرن توپ می زند و 109 مسابقه برای 
غول های آلمان انجام داده و موفق به زدن 9 گل هم شده است. اين بازيکن 
علاوه بر جوان بودن تجربه حضور در تیمی در اندازه های بايرن را دارد و با 
سیاست های نقل و انتقالاتی باشگاه رئال مبنی بر  عقد قرارداد با بازيکنان 
زير 25 سال هم همخوانی دارد. اما باشگاه رئال مادريد رابطه بسیار خوبی با 
تیم آلمانی دارد و نمی خواهد اين انتقال خدشه ای به آن وارد کند. ديويس 
که از علاقه رئال مادريد به خود خبر دارد، پیشنهادهای خوب بايرن را برای 
تمديد قرارداد رد کرده اســت و منتظر حرکتی از سوی رئال مانده است. 
بايرن دوست ندارد ديويس هم مثل داويد آلابا تیم را در تابستان به صورت 
رايگان ترک کند و به دنبال چاره ای برای اين موضوع می گردد. باشــگاه 
رئال با احتیاط به مراودات ديويس و بايرن نــگاه می کند و نمی خواهد تا 
روشن شــدن وضعیت قرارداد اين بازيکن با بايرن وارد مذاکرات رسمی با 

اين ستاره بشود.

پیاسجیمسیراازمیلاندزدید!
زمانی که مشخص شد لیونل به حضورش در بارســلونا ادامه نخواهد داد، 
چندين باشگاه بزرگ اروپايی به عنوان مقصد احتمالی اش معرفی شدند. 
در آن زمان منچسترسیتی و پاری سن ژرمن دو گزينه اصلی بودند و نامی 
از میلان مطرح نبود. اين ســتاره آرژانتینی هــم در نهايت تصمیم گرفت 
راهی پاريس شود و دو سال در اين باشگاه حضور داشت تا در نهايت فوتبال 
اروپا را ترک کرد. پیش از اين گفته شــده بود که میلان هم تلاشی برای 
جذب اين بازيکن داشــته و حالا مالدينی در گفت وگو با روزنامه ريپابلیکا 
جزئیات جديدی را درباره اين ادعای مطرح شــده فاش کرده اســت. اين 
اسطوره باشــگاه میلان در اين باره گفت: »وقتی مسی پس از ترک بارسا 
بازيکن آزاد بود و اين باشــگاه را در ماه آگوست ترک کرد، ما سعی کرديم 
او را به خدمت بگیريم. تماسی هم با اين بازيکن و مديربرنامه های او برای 
بررسی اين موضوع گرفتیم. اما اين تصمیم در حد يک ايده باقی ماند چون 
لئوناردو )مدير ورزشی سابق پاری سن ژرمن( با من تماس گرفت و گفت که 
پی اس جی بسیار زودتر از ما اقدام کرده و مذاکرات نهايی بین آنها و مسی 

برای انتقال او به پاريس در حال انجام است.«

احتمالغیبتپنجستارهالدحیلبرابر
پرسپولیس

در ديداری از هفته دهم رقابت های لیگ ستارگان قطر، الدحیل ديشب در 
استاديوم خانگی خود به مصاف ام الصلال رفت اما کريستوف گالتیه چهار 
ســتاره تیمش را در اين بازيکن به همراه نداشت. همانطور که در روزهای 
اخیر نیز اعلام شده بود، فیلیپ کوتینیو ســتاره سرشناس الدحیل دچار 
آسیب ديدگی شده و حتی بازی برابر استقلال تاجیکستان را از دست داد. 
او از لیست بازی برابر ام الصلال نیز خط خورد تا حضورش برابر پرسپولیس 
در هاله ای از ابهام قرار بگیرد. روزنامه الراية قطر در شماره ديروز خود ضمن 
اعلام اين خبر نوشته اســت که علاوه بر کوتینیو، شاهد غیبت سه ستاره 
ديگر اين تیم به نام های لوئیز مارتین، ادمیلســون جونیور و ابراهیما ديالو 
در بازی با ام الصلال هستیم و اين بازيکنان همچنان دوران نقاهت خود را 

سپری می کنند.

حریفتمرینیبعدیتیمملیمشخصنیست
با هماهنگی های انجام شده میان مديران فدراسیون فوتبال و کادرفنی تیم 
ملی، برنامه های ايران قبل از حضور در جام ملت های آسیا مشخص شده 
است. اردوی تیم ملی احتمالا در روز 12 دی ماه شروع می شود و يک بازی 
تدارکاتی هم با اندونزی پشت درهای بسته در روز 19 دی ماه در قطر از قبل 
هماهنگ شده است. حالا با پیشــنهاد امیر قلعه نويی احتمال دارد قبل از 
اعزام ملی پوشان به قطر برای ايجاد هماهنگی بیشتر نزد بازيکنان ايران يک 
بازی تدارکاتی ديگر در دستور کار قرار بگیرد. مسئولان فدراسیون فوتبال 
با چند کشور مکاتباتی داشته اند تا قبل از اعزام تیم ملی به قطر يک بازی 
دوســتانه را هماهنگ کنند. در اين خصوص تلاش هايی صورت گرفته اما 

هنوز قطعی نشده است.

ایران،همچنانتیم21رنکینگفیفا
فدراســیون جهانی فوتبال )فیفا( رده بندی تیم های ملی در ماه نوامبر را 
منتشر کرد که در اين رده بندی تیم ملی ايران بدون تغییر جايگاه نسبت 
به رده بندی قبلی، با 1565/08امتیاز همچنان در پله بیست و يکم جهان 
قرار دارد. شاگردان قلعه نويی همچنین در رده بندی تیم های آسیايی پس 
از ژاپن در جايگاه دوم ايستاده اند. رده بندی بعدی که آخرين رده بندی فیفا 

در سال 2023 است، روز 21 دسامبر اعلام خواهد شد.  

بلیتهایبازیپرسپولیسافزایشنمییابد
پرسپولیس در ديداری سرنوشت ساز روز سه شنبه برابر الدحیل قرار خواهد  
گرفت. شــاگردان يحیی گل محمدی که اکنون با هشت امتیاز در جايگاه 
دوم گروه خود قرار دارند و آخرين شانس صعود را بايد در شرايطی دنبال 
کنند که نتايج تیم های مدعی صعود ديگر به نفع آنها رقم بخورد و آنها نیز 
موفق به عبور از سد نماينده قطر شــوند. ديداری حساس که موردتوجه 
هواداران اين تیم نیز قرار گرفته و بلیت های بازی با سرعتی باورنکردنی به 
فروش رفت. با اين حال هواداران اين تیم امیدوار هستند در آستانه بازی، بار 
ديگر ظرفیت مجدد اضافه شده و بتوانند شانس حضور در استاديوم آزادی 
و تماشای اين بازی را به دست بیاورند. باشگاه پرسپولیس اما اعلام کرده به 
واسطه شرايط استاديوم آزادی و بازسازی بخش هايی از آن، امکان افزايش 
سهمیه و بلیت فروشی مجدد وجود نخواهد داشت و اين بازی با حضور 45 

هزار هوادار برگزار خواهد شد.

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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بازداشت شاگرد جگرکی به خاطر درگیری مرگبار مستانه
حمله شبانه افراد شرور به یک جگرکی در مشیریه تهران و ایجاد مزاحمت منجر به قتل شد

ســاعت 3 بامداد روز جمعه 10 آذر ماه امسال 
رسیدگی به قتل جوانی به نام پرهام 20ساله با 
اعلام از سوی کادر درمان بیمارستان بعثت در 
دستور کار محمدمهدی براعه بازپرس کشیک 
قتل پایتخت قــرار گرفت.به ایــن ترتیب تیم 
جنایی به همراه کارآگاهــان اداره دهم پلیس 
آگاهی تهران و تیم تشخیص هویت راهی محل 
جنایت شدند.در مشاهدات ابتدایی اصابت ضربه 
جســم تیز و برنده به کمر مقتول مشهود بود و 
مشخص شد ســاعتی قبل متوفی با جراحت 

شدید به بیمارستان منتقل شده و به رغم تلاش 
کادر درمان برای نجات جان او به دلیل شــدت 
خونریزی ناشی از اصابت ضربه وارد شده جان 
خود را از دست داد.به این ترتیب تحقیقات برای 
یافتن ردی از عامل جنایت آغاز  و مشخص شد 
مقتول و دوســتانش در یک جگرکی واقع در 
مشیریه)واقع در جنوب شرق تهران( با شاگرد 
جگرکی درگیر شده که در این درگیری، کارگر 
23ساله ضربه ای با چاقو به پرهام وارد کرده که 
باعث مرگ او شده اســت. در حالی که دستور 

شناسایی و دستگیری شاگرد جگرکی صادر شده 
بود مشخص شد او بعد از درگیری و حتی قبل از 
اینکه پرهام به کام مرگ فرو رود با پای خود به 
کلانتری 169 مشیریه رفته و در اعتراف به وارد 
کردن ضربه با چاقو به پرهام، خودش را تسلیم 

ماموران کرده است.
به این ترتیب زمانی که پرهام جانش را از دست 
داد اتهام قتل به کارگر جوان تفهیم شد و او در 
تشریح جزئیات جنایت گفت:»شب حادثه چند 
خانواده در مغازه نشســته بودنــد که مقتول و 

دوستانش وارد مغازه شدند.به نظر می رسید که 
آنها مست هستند چون بی دلیل شروع به اهانت 
و توهین به خانواده ها کردند.الفاظ ناشایست آنها 
سبب شد که درگیری مختصری بین آنها و چند 
مشتری رخ دهد اما مشــتری ها بیرون رفتند.

با این حال آنها باز هم بــه توهین ادامه دادند و 
این بار من را هدف فحاشــی بی دلیل خود قرار 
دادند که من هم عصبانی شده و به آنها اعتراض 
کردم.همین باعث شد با هم درگیر شدیم که در 
جریان درگیری پرهام به من حمله کرد و من را 

کتک زد.وقتی آنها داشتند بیرون می رفتند با 
قمه ای که در دست داشتند دوربین مداربسته 
مغازه را هم تخریب کردند.در همان لحظه من 
که به شــدت عصبانی بودم چاقویی برداشته و 
به کمر پرهام که داشت از مغازه بیرون می رفت 

ضربه ای زدم.«
بنا بر این گزارش رســیدگی به ایــن پرونده تا 
روشن شــدن ابعاد پنهان ماجرا در دستور کار 
بازپرس شــعبه سوم دادســرای جنایی تهران 

قرار دارد.

فاطمه شیخ علیزاده| ســاعت حدود 8 
صبح روز پنجشــنبه 9 آذر ماه امسال،پدر و 
مادر النا کوچولو به خیابان شــریعتی تهران 
تقاطــع میرداماد می رســند و سراســیمه 
وارد بیمارســتان م )ویژه کــودکان(  تهران 
می شوند. النا دارد در تب می سوزد.مادر او را 
در آغوش گرفته و به هر کسی که سر راهش 
می بیند التماس می کنــد که فکری به حال 
کودک خردســالش کنند.پدر که کسی را 
برای کمک رســانی به فرزند خود نمی بیند 
مستاصل و پریشان به هر ســویی می دود.

چشمش به کارکنان بیمارستان می افتد که 
در حیاط بیمارستان تحصن کرده اند و کسی 
وارد بخش اورژانس نمی شــود تا به اوضاع 
جســمی وخیم النا رســیدگی کند.ناگهان 
دخترک تشــنج می کند.صدای شیون مادر 
و پدرش فضای اورژانس را پر می کند.چند 
دقیقه ای طول می کشد تا پرستاران سراغ النا 
بیایند.اما دیگر دیر اســت.دخترک از دست 
می رود.یک تب ساده و تشنج و رسیدگی دیر 

هنگام منجر به مرگ او می شود.

   تشکیل پرونده جنایی
رسیدگی به مرگ مشــکوک  الناشش ساله 
در این بیمارستان، با اعلام شکایت از سوی 
خانواده او در دستور کار محمد مهدی براعه، 
بازپرس کشــیک قتل پایتخت قرار گرفت.

به این ترتیب تیم جنایی همراه کارآگاهان 
پلیس آگاهی تهران و تیم تشخیص هویت 
برای رســیدگی به موضوع در ســردخانه 
بیمارستان بالای سر جســد دختر کوچولو 
حاضر شدند.بررســی های ابتدایی حکایت 
از این داشــت که النا به دلیــل قصور کادر 
درمان در رســیدگی به او به کام مرگ فرو 
رفته است.در ادامه تحقیقات ولی علت این 
قصور مورد بررسی قرار گرفت مشخص شد 
که ساعت حدود هفت ونیم صبح روز حادثه 
زمانی که ســاعت تغییر شیفت کادر درمان 
نزدیک بود، آنها به دلیل مشکل مالی رخ داده 
در حیاط بیمارســتان تحصن کرده بودند و 
در تریاژ هم کســی حضور نداشت.علت این 
تحصن عدم پرداخت حق الزحمه ای عنوان 
شد که مطابق تعرفه تعریف شده قرار بود از 

مدتی قبل به حقوق کارمندان اضافه شــود 
اما این مبلغ از حدود 8 مــاه قبل پرداخت 
نشــده و مطابق وعده ای که به کادر درمان 
داده شده بود قرار بود که کل مبلغ به صورت 
یک جا به آنها پرداخت شــود. زمانی که قرار 
بود شــیفت کارمندان تعویض شود، آقای 
پرستار شیفت شب به همکاران خود که در 
حیاط بیمارســتان حضور داشتند پیوست.

پرستاران شیفت بعدی هم مرخصی گرفته 
بودند و قرار بود دو پرســتار دیگر جایگزین 
آنها در اورژانس حضور داشته باشند اما آن دو 
فرد جایگزین شامل یک خانم پرستار و یک 
پرستار مرد هم در شیفت خود حاضر نشده 
و برای شرکت در تحصن وارد حیاط شدند.

در این میان پزشک اورژانس نیز بی توجه به 
وخامت بالای حال این طفل خردسال او را 
پذیرش نکرده و اقدامات لازم درمانی برای 

کمک به او را انجام نداد.

   دستور بازداشت ها صادر شد
بازپرس جنایی با بررســی موشــکافانه و 

تحقیقــات جامع و تخصصی کــه به عمل 
آورد دستور بازداشــت رئیس بیمارستان، 
سر پرستار، پزشــک اورژانس و دو پرستار 

شیفت را صادر کرد.
در ادامه دستور بازبینی دوربین مداربسته 
موجود در حیاط بیمارســتان داده شد که 
در تصاویر به دســت آمده مشــخص شد 
سر پرســتار و همچنین رئیس بیمارستان 
ســعی در متقاعد کردن کادر درمان برای 
بازگرداندن آنها به محل کارشــان داشتند 
و از آنها می خواســتند برای حل مشکل، 
خونسردی خودشان را حفظ کنند و آنها را 
هدایت می کردند که به داخل بیمارستان 
و ســر کارشــان بازگردند.به این ترتیب با 
توجه به اینکه به نظر می رسید این دو فرد 
در وقوع این حادثه دلخراش نقشی ندارند، 
بنابراین با قید ضمانت تا تکمیل تحقیقات 

آزاد شدند.
همچنین سرپرست شیفت که مسئولیت 
برنامه ریزی پرســتاران برای تعیین نوبت 
شیفت را برعهده داشت به همراه یکی دیگر 

از پرستاران شیفت شب برای پاسخگویی 
به ســوالات بازپرس جنایی به شعبه سوم 
دادسرای ناحیه 27 تهران ویژه امور جنایی 

احضار شدند.
بازپرس محمدمهدی براعه با تایید این خبر 
به خبرنگار هفت صبح گفت:»مطابق قانون 
ترک فعل ناشی از وظیفه قانونی در صورتی 
که منتهی به فوت فردی گردد مصداق قتل 
عمد بوده، بنابراین به ســه فرد بازداشــت 
شــده اتهام قتل عمد تفهیم شده است.هر 
چند در این قانون ســوءنیت مجرمانه باید 
محرز گردد، به این ترتیب تحقیقات در این 
پرونده تا روشن شدن سهم تقصیر هر فرد و 

صدور کیفرخواست ادامه دارد.«
تعــدادی از کارکنان بیمارســتان اظهار 
داشته اند که النا و خانواده اش از اتباع افغان 
هســتند که در هر صورت در رسیدگی به 
موضوع به لحــاظ قانونی تاثیــری ندارد.

بنابراین گزارش رســیدگی به موضوع در 
جریان روال قضایی در شعبه سوم دادسرای 

جنایی تهران در جریان است.

مرگ دردناک النای  شش ساله در  اورژانس بیمارستان
رئیس اورژانس و دو پرستار بازداشت شده  و دو نفر از کارکنان بیمارستان نیز احضار شده اند

 شــمارش معکوس برای اعدام پدر به خاطر
 آزار و اذیت دخترش

رسیدگی به شکایت دختر 14ساله از مدتی قبل در دستور کار قضات 
شعبه ششــم دادگاه کیفری یک اســتان تهران قرار گرفت.این دختر 
جوان از چند وقت قبل از اعلام شــکایت به عمو و نامادری خود گفته 
بود که پدرش او را مــورد آزار و اذیت قرار می دهد امــا آنها که گمان 
می کردند دختر نوجوان این حرف ها را برای جلب توجه بیان می کند 
و از او خواســته بودند که دیگر این حرف ها را تکرار نکند. اما این دختر 
که شدیدا تحت شــکنجه و آزار بود برای اثبات حرف خود در آخرین 
آزار از سوی پدرش با گوشی خود چند ثانیه فیلم تهیه کرده و آن را به 

عمویش نشان داده بود.
به این ترتیب پدر این دختر بازداشت و مشخص شد او یک فرد سابقه دار 
است که قبلا به خاطر ســرقت و حمل موادمخدر بارها بازداشت شده 
است.همچنین معلوم شــد که این فرد چهار بار ازدواج کرده و از همه 

ازدواج های خود صاحب فرزند شده است.
بعد از بازداشــت این مرد دو دختر دوقلویش که 12ســال داشته به 
بهزیستی سپرده شــدند تا اینکه به درخواســت خود با قاضی پرونده 
پدرشان دیدار کرده و ضمن تقاضای اشد مجازات برای پدرشان اعلام 

کردند اخیرا پدرشان به آنها نیز تعرض کرده است.
با بررسی شکایت این دختر نوجوان و با ادله ای که به دادگاه ارائه داد پدر 
او نیز به اعدام محکوم شد و حکم صادر شده در دیوان عالی کشور مهر 
تایید خورد.به این ترتیب مرد جوان بــه زودی به دار مجازات آویخته 

خواهد شد.
بارها دختر نوجوان این مرد در مورد آزار و اذیت توسط پدرش به عمو و 
نامادری خود گفته بود و حالا مشخص شده این مرد شرور به دو دختر 
دیگرش نیز به گفته خود آنها تعرض کرده و دختر بزرگترش برای جلب 

توجه چنین ادعایی نکرده است.

قتل نوعروس با 20 ضربه چاقو به خاطر شیربها 
در گلشهر مشهد

بازپرس ویژه قتل عمد مشــهد گفت: شب پنجشنبه دختری جوان در 
منطقه گلشــهر بر اثر 20ضربه چاقو کشته شــد.قاضی صفری با بیان 
این خبر افزود: صحنه قتل را ارزیابی کردیم و پیگیر دســتگیری قاتل 
هستیم. 8ضربه چاقو به قفسه سینه و بین ترقوه، 9ضربه چاقو به پشت 
و یک الی 2 ضربه چاقو هم به بازو و ران دختر زده شــده است.مقتول 
و قاتل اتباع افغانســتانی بودند و طبق گفته برادر مقتول این دو باهم 
نامزد و در مرحله عقد بودند. قاضی صفری اظهار داشت: طبق آداب و 
رسوم خود باید داماد شیربهای دختر را می داد و به داماد هم 2 الی3 بار 
نوبت پرداخت شیربها داده بودند که داماد موفق نشده بود. کیفیت قتل 

موضوع مهم تری در پی دارد که باید قاتل دستگیر شود.

  دادگاه کیفری
 

  خرده حادثه 
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پرنده صلح، با ناامیدی برای باز کردن شیر تبادل گروگان و زندانی ها بین حماس و اسرائیل و کاهش تنش، تلاش می کند اما این در بسته  است و تمام فشار دوباره از 
خروجی جنگ خارج می شود، جنگی که پس از ۷ روز توقف، از سر گرفته  شد. کارتونی از پولیتیکو

  سایت نگار جهان

 ایلان ماسک با جنگ غزه همچنان در 
صدر اخبار جهان است

 ایلان ماسک، میلیاردر مشهور آمریکایی و مالک 
شبکه ایکس، توئیتر سابق، دعوت مقام های حماس 
برای سفر به نوار غزه و بازدید از ویرانی های ناشی از 
جنگ با اسرائیل را رد کرد. ماسک که روز ششم آذر 

به اسرائیل سفر کرده بود، شامگاه هفتم آذر در همین 
شبکه و در پاسخ به یک روزنامه نگار که خبر درخواست 

حماس را منتشر کرده بود، نوشت: »در حال حاضر 
کمی خطرناک به نظر می رسد، اما اعتقاد دارم رونق و 

موفقیت بلندمدت غزه برای همه طرف ها خوب است.« 
او که در هفته های گذشته به دلیل افزایش مضامین 

یهودی ستیزانه در شبکه اجتماعی ایکس مورد انتقاد 
بسیار قرار گرفته پس از بازدید از کیبوتص »کفار عزه« 

همراه با بنیامین نتانیاهو، با رئیس جمهور اسرائیل و 
بنی گانتز، وزیر دفاع سابق و عضو فعلی کابینه جنگ 

اسرائیل نیز دیدار کرد. البته تبعات این توئیت های 
ماسک همچنان ادامه دارد و در یک مصاحبه جنجالی 

به تبلیغ کنندگانی که تصمیم  گرفتند به دلیل محتوای 
یهودستیزانه خرید تبلیغات در ایکس را متوقف کنند 
حمله کرد و گفت: »آن ها می توانند به جهنم بروند!« 
ماسک سپس در این رابطه که اگر تبلیغ کنندگان به 
این پلتفرم برنگردند گفت که »تحریم های تبلیغاتی 
شرکت را از بین می برد.« او به گونه ای به این موضوع 

پرداخت که ظاهراً تسلیم شده و ایکس را به عنوان یک 
شهید و تبلیغ کنندگان را به عنوان دشمن آن تصور 

کرده است. او گفت: »تمام افراد روی زمین این موضوع 
را می دانند. ما از بین خواهیم رفت و دلیل آن تحریم 

تبلیغاتی خواهد بود.« سازمان ناظر بر رسانه های »مدیا 
مترز« ابتدا گزارشی منتشر کرد که در آن گفته شده 

بود تبلیغات ایکس در کنار محتوای یهودستیزانه 
نشان داده می شود. پس از انتشار این گزارش، بیش از 

۱۰۰ برند از جمله اپل، دیزنی و آی بی ام خرید تبلیغات 
در ایکس را متوقف کردند و اوایل این هفته نیویورک 

تایمز در گزارشی گفته بود که ایکس به احتمال فراوان 
به خاطر انصراف تبلیغ دهندگان، تا ۷۵میلیون دلار از 

درآمد خود را از دست می دهد. )فردا و دیجیاتو( 

کشف یک منظومه »بی نقص« 
خورشیدی در جست وجو برای یافتن 

حیات
 محققان یک »منظومه بی  نقص خورشیدی« را 

شناسایی کرده اند که می گویند بدون برخوردهای 
شدیدی شکل گرفته که منظومه ما را به مجموعه ای 
ناهمگون از سیارات با اندازه های مختلف بدل کرده 

است. این سیستم، واقع در فاصله ۱۰۰ سال نوری از 
زمین، شامل شش سیاره همگی تقریبا به یک اندازه 
است. منجمان می گویند که این سیارات با قدمتی 
۱۲میلیارد سال، از آن زمان تاکنون تغییر زیادی 

نکرده اند. این منظومه با توجه به شرایط بکر آن، برای 
بررسی نحوه تشکیل سیارات و بررسی وجود حیات 
در آنها ایده آل است. نتیجه این تحقیقات در نشریه 

علمی »نیچر« چاپ شده است. منظومه شمسی ما در 
فرآیندی خشن شکل گرفت، یعنی سیارات آن در زمان 
تشکیل به یکدیگر برخورد کردند، که مدار حرکت آنها 
را مختل کرد و نهایتا غول هایی مثل مشتری و کیوان 

در کنار کرات نسبتا کوچک مثل زمین مستقر شدند. 
در منظومه »اچ دی ۱۱۰۰۶۷« وضعیت کاملا متفاوت 

است. نه فقط سیارات آن ابعادی نزدیک به هم دارند، 
بلکه برخلاف سیارات منظومه ما، گردش آنها با یکدیگر 
هماهنگ است. دکتر رافائل لوکو از دانشگاه شیکاگو که 

این مطالعه را هدایت کرده »اچ دی ۱۱۰۰۶۷« را یک 
»منظومه خورشیدی بی نقص« توصیف می کند. »این 

برای مطالعه چگونگی تشکیل سیارات ایده آل است 
چون این سیستم برخلاف منظومه شمسی شروعی 

هرج و مرج زده نداشت و از زمان تشکیل هیچ تلاطمی 
ندیده است.« دکتر مارینا لافارگا-ماگرو از دانشگاه 
وارویک گفت که این منظومه »زیبا و منحصربه فرد 

است.« او به بی بی سی گفت: »واقعا هیجان انگیز است، 
صرف دیدن چیزی که قبلا هرگز دیده نشده بود 

هیجان آور است.« منجمان در سه دهه اخیر هزاران 
منظومه خورشیدی پیدا کرده اند اما هیچ یک از آنها به 
این اندازه برای مطالعه نحوه تشکیل سیارات مناسب 
نبوده است. شباهت آنها از نظر اندازه و ماهیت بکر آن 
برای انجام تحقیقات عالی است چون مقایسه و کشف 

تفاوت ها را خیلی آسانتر می کند. در مرکز این منظومه 
هم یک ستاره درخشان قرار دارد که بررسی نشانه های 

حیات از طریق معاینه اتمسفر آنها را ساده تر می کند. 
هر شش سیاره کوچکتر از نپتون یعنی دو تا سه برابر 
زمین هستند. نپتون از نظر قطر آن چهار برابر زمین 

است. )بی بی سی(

 وزارت کشاورزی پاراگوئه با یک 
کشور خیالی تفاهمنامه امضا کرد 

آیا تاکنون نام کشور »ایالات متحده کایلاسا« را 
شنیده اند؟ قطعا نه، چون اصلا وجود خارجی ندارد. اما 

مقامات وزارت کشاورزی پاراگوئه نه تنها این اسم را 
شنیده اند بلکه با آن تفاهمنامه هم امضا کرده اند. ماجرا 
از این قرار است که اوایل ماه اکتبر یک مقام عالی رتبه 

وزارت کشاورزی پاراگوئه با »نمایندگان« کشور 
»ایالات متحده کایلسا« تفاهمنامه همکاری و روابط 

دیپلماتیک امضا می کند. نمایندگان کایلاسا ادعا 
کرده بودند که یک کشور جزیره ای در شمال آمریکای 

جنوبی هستند. به گفته مقام وزارت کشاورزی 
پاراگوئه »دو نماینده چندین پروژه را معرفی کردند« 

و حتی »خیلی کوتاه با وزیر ملاقات داشتند.« در 
یادداشت تفاهم، پاراگوئه از نیتیاندا پاراماشیوام، 

پادشاه »کایلاسا« برای »تلاش هایش در حمایت از 
هندوییسم و کمک به بشریت« قدردانی کرده است. 

دولت پاراگوئه حتی از »الحاق کایلاسا به سازمان های 
بین المللی از جمله سازمان ملل متحد« پشتیبانی 

کرده است. در بخش دیگری از تفاهمنامه همچنین به 
دولت پیشنهاد شده است تا »فعالانه در جهت برقراری 
روابط دیپلماتیک با جمهوری کایلاسا« حمایت کند. 

زمانی ماجرا برملا شد که مقام وزارت کشاورزی، 
رسانه ها را در جریان امضای تفاهمنامه قرار داد. بر 

اساس تحقیق رسانه های پاراگوئه، پادشاه »کایلاسا« 
یک مجرم فراری در هند است. وزیر کشاورزی پاراگوئه 

در واکنش به افشای خیالی بودن »کایلاسا« مقام 
امضاکننده را از کار برکنار کرد. وی همچنین یادداشت 

تفاهم را فاقد جنبه حقوقی و فرد امضاکننده را فاقد 
اجازه و صلاحیت برای امضای قراردادهای بین المللی 

خواند. )یورونیوز(

  نبوغ سیاه دیپلمات شکست خورده
هنری کیسینجر، سیاستمدار نامدار آمریکایی در ۱۰۰سالگی درگذشت 

انوک پاول، سیاستمدار مشهور بریتانیایی، جمله ای مشهور 
و شــاید مقبول دارد که در آن می گوید، حیات سیاســی 
افراد تاثیرگذار در مناسبات جهانی، اگر در میان جشن ها 
و دســتاوردهای بزرگ ملی و بین المللی تمام نشود، یک 
شکست تمام عیار است. به طور قطع این گزاره برای حیات 
سیاسی هنری کیســینجر، استراتژیست جنگ سرد، وزیر 
امور خارجه و مشــاور ۱۲ رئیس جمهور آمریکا و البته یک 
جنایتکار جنگی، صادق است. او مردی بود که دیپلماسی 
شــاتل و رقابت فضایی با اتحاد جماهیر شــوروی را ابداع 
کرد، مفهوم عیان و بدون بزک و آرایش های دست و پاگیر 
سیاســت را ترویج کرد و برای رفع عطش جلوس بر سریر 
قدرت بدون هیچ رقیب مهمی به سراغ سراب های زودگذر 
تنش زدایی بین ابرقدرت های متخاصم جهان رفت و البته 
یک عمر با شکست های متعددی مواجه شد که با خوشی ها 
و جشن  های ملی و جهانی زودگذر عجین شد. اگر بپذیریم 
که کیســینجر در طول زندگی طولانی خــود، قهرمان و 
معمار هژمونی جهانــی آمریکا بود، باید ایــن گزاره را هم 
بپذیریم که اکنون این هژمونی در حال فروپاشــی است. 
اگرچه او برای راست گرایان جهان، به ویژه افرادی که دل 
در گروی مفاهیمی مانند سرمایه داری دارند، یک قهرمان 
بزرگ و رشک  برانگیز به شــمار می رفت که به امپریالیسم 
آمریکا، چهره ای نو، پسااســتعماری و مهربان بخشید اما 

برای آزادی خواهان جهان، چهره ای منفور و متعفن بود که 
منافع ملی آمریکا را بــدون هیچ توجهی به هزینه هایی که 
به دیگران تحمیل می شــد، دنبال می کرد. از این رو مرگ 
کیسینجر پس از یک قرن زیست پر ماجرا، برای شماری از 
مردم آمریکا و جهان، عزا و بر تن کردن رخت سیاه و برای 
شمار دیگری، جشن و سرور و شادی در پی دارد. با این حال، 
سه دستاورد مهم کیسینجر در حیات سیاسی اش، شامل 
گشایش روابط با چین کمونیســتی، رابطه کمتر تقابلی با 
اتحاد جماهیر شوروی و جست وجوی زمینه مشترک بین 
اســرائیل و اعراب که در نهایت هر سه مورد با گذر زمان از 
بین رفت، به شهرت او نزد رســانه ها و افکار عمومی منجر 
شد. حرکت ریچارد نیکســون به پکن در ســال ۱۹۷۲، 
جایی که او با مائو زدونــگ، رهبر چین ملاقات کرد، در آن 
زمان به عنوان یک شــاهکار نفس گیر و غیرقابل باور تلقی 
می شد. این مانور، تلاشی نه چندان ظریف برای دور زدن 
روس ها و به »بازی با کارت چین« معروف شد. به هر حال، 
در تئوری، این فشار بر رهبر شــوروی در زمان زمامداری 
لئونید برژنف وارد شــد. اما در درازمدت، این چین بود که 
از این تعامل آزمایشی و متعاقب آن، رونق سریع و بی نظیر 
اقتصادی، تجاری و سرمایه گذاری ســود بسیار برد. دنگ 
شــیائوپینگ که در ســال ۱۹۷۸ پس از مرگ مائو قدرت 
را به دست گرفت، از عادی ســازی روابط با آمریکا نهایت 

اســتفاده را برد تا شروع به ســاخت ابرقدرتی جهانی کند 
که امروزه رقیب جدی هژمونی آمریکاســت.تنش زدایی با 
اتحاد جماهیر شوروی و مجموعه ای از معاهده های کنترل 
تسلیحات هسته ای که توسط جانشــینان جمهوری خواه 
نیکسون، یعنی رونالد ریگان و جورج هربرت بوش پیگیری 
شد، لباسی بود که کیسینجر آن  را دوخت و به همین دلیل 
طی سال های متمادی توســط افراد مختلف ستایش شد. 
اما فرایند فروپاشــی اتحاد جماهیر شوروی و پایان جنگ 
سرد در ســال های بین ۱۹۸۹ تا ۱۹۹۱، شرایطی را رقم 
زد که حس تحقیر بیش از هر چیز دیگری در وجود مردم 
روســیه حلول و ملی گرایی را در آن ها تشدید کرد. بوش و 
سپس بیل کلینتون به جای کمک به رهبران جدید مسکو 
برای ساختن یک دولت دموکراتیک موفق و کارآمد، از این 
معاهدات ســود بردند و از نظر ولادیمیر پوتین، قول خود 
را درباره گسترش ناتو به شرق زیر پا گذاشتند. چیزی که 
امروز، جنگ دو ساله اوکراین را رقم زده است. به هر حال، 
عملگرایی چیزی است که پوتین آن را از مکتب کیسینجر 
استخراج کرده و به کار گرفته است. رئیس جمهور روسیه که 
با ترفند »کارت چین« آشنا بود، هفته ها پیش از حمله به 
اوکراین نشستی با شی جین پینگ برگزار و در آن شراکت 
»بدون محدودیت« دو کشــور را اعلام کرد. با این اوصاف، 
پیاله هایی که آمریکا پیش تــر روی میز چیده بود، چرخی 
دوباره زد و اکنون ایــن ایالات متحده اســت که از منظر 
دیپلماتیک، در موضع ضعف و اشــتباه است. با مروری بر 
اخبار جانکاه غزه در دو ماه گذشــته، کار سختی نیست تا 
بدانیم که موفقیت های به ظاهر بزرگ و صلح آمیز آمریکا در 
خاورمیانه تحت سیاست های کیسینجر، توهمی بیش نبوده 
و از زمان طرح های او تاکنون این منطقه در آتش جنگ های 
خانما ن برانداز می ســوزد. البته به طور قطع، کیســینجر 
به میانجیگری بــرای پایان دادن به جنــگ یوم کیپور در 
ســال ۱۹۷۳ کمک کرد اما این معما که چگونه یهودیان 
و فلسطینی ها در یک ســرزمین مورد مناقشه در کنار هم 
زندگی کنند، همچنان تا نیم قرن بعد حل نشده باقی مانده 
است. البته باید حمایت های یکجانبه و ناعادلانه آمریکا از 

اسرائیل در این دوران را نیز به پا و نام کیسینجر نوشت.
 به این شکست ها، باید حمایت او از کودتای نظامی مرگبار 
در شیلی در سال ۱۹۷۳ که دولت منتخب سالوادور آلنده 
را سرنگون و دیکتاتوری آگوستو پینوشه را آغاز کرد را هم 
اضافه کنیم. می توان به موارد دیگری مانند حمایت آمریکا 
از گروه های ناسیونالیست خشــن جنگ سرد در بحبوحه 
جنگ های نیابتی با اتحاد جماهیر شوروی، مانند یونیتا در 
آنگولا یا بعد از آن، کنتراها در نیکاراگوئه و حمایت واشنگتن 
از بدترین نوع دیکتاتوری ها در آفریقا و خاورمیانه هم اشاره 
کرد که همگی مدیون تفکر کیسینجر بودند.)مطلب صفحه 

۲ را نیز بخوانید(

   شاخص

آژانس دفاعی اروپا می گوید هزینه های نظامی اتحادیه 
اروپا به رکــورد ۲۴۰ میلیارد یورویی در ســال ۲۰۲۲ 
رسیده که ۶ درصد نسبت به سال قبل افزایش یافته است. 
این هشتمین سال متوالی رشد بودجه دفاعی در اتحادیه 
اروپا ست و بسیاری از کشورها از نیاز خود به افزایش قابل 
توجه هزینه ها در صنایع نظامی دفاع می کنند و معتقدند 
با توجه به جنگ روسیه و اوکراین و تهدیداتی که متوجه 
آنها ســت، چنین سیاســتی اجتناب ناپذیر است. شش 

کشــور از ۲۷ عضو اتحادیه اروپا در ســال گذشته بیش 
از ۱۰ درصــد هزینه های نظامی خــود را افزایش دادند. 
در این میان رکوردار سوئد بوده که شاهد افزایش بیش 
از ۳۰ درصدی بودجه نظامی بوده است؛ کشوری که در 
انتظار پیوستن به ناتو است. با این حال، برخی کشورها 
این روند را کاهش دادند، به عنوان مثال فرانسه در سال 
۲۰۲۲ تنها هفت دهم درصد هزینه های نظامی خود را 
افزایش داد. کشورهای اتحادیه اروپا به طور کلی ۱ و نیم 

درصد از تولید ناخالص داخلی خــود را به بخش دفاعی 
اختصاص دادند. میزانی که البته بســیار کمتر از هدف 
تعیین شده توسط ناتو که شامل ۲۲ عضو اتحادیه اروپا 
هم می شود بوده اســت.  آژانس دفاعی اروپا که مسئول 
بهبود قابلیت هــای دفاعی در اتحادیه اســت می گوید 
حدود ۵۸ میلیارد یورو در بخش دفاع ســرمایه گذاری 
شده است. با وجود افزایش هزینه ها، صنعت دفاعی اروپا 
همچنان نمی تواند تقاضای اوکراین را که درگیر جنگ با 
روسیه است به طور کامل برآورده کند.  اروپایی ها متعهد 
شــده اند که تا ماه مارس یک میلیــون گلوله به کی یف 
تحویل دهند؛ هدفی بلندپروازانه که به نظر نمی رسد قابل 

حصول باشد. )یورونیوز(

افزایش ۶درصدی بودجه صنایع دفاعی اتحادیه اروپا 
همچنان هزینه ها کفاف نیازهای اوکراین را نمی دهد

 آغاز فصل جوایز مهم سینمایی در نیویورک
 با برتری »قاتلان ماه کامل«

حلقه منتقدان فیلم نیویورک که بهترین های هر سال در سینما را اعلام می کنند، به 
نوعی آغازگر فصل مهمی از جوایز سینمایی هستند و سلیقه داوران را عیان می کنند. 
برای مثال از میان برندگان حلقه منتقدان فیلم نیویورک در دوره گذشته، سه بازیگر 
جایزه اسکار بردند. پس از این جایزه، به ترتیب شاهد جایزه های گلدن گلوب، برلین، 

اسکار و کن خواهیم بود. قاتلان ماه کامل، آخرین ساخته مارتین اسکورسیزی توانست 
جایزه بهترین فیلم را از آن خود کند. کریستوفر نولان نیز جایزه بهترین کارگردانی 
برای فیلم اوپنهایمر را گرفت. فرانتس روگوفسکی برای نقش آفرینی در فیلم معابر 

و لیلی گلداستون برای  نقش آفرینی در فیلم قاتلان ماه كامل، به عنوان بهترین 
بازیگران اصلی مرد و زن انتخاب شدند. جایزه بهترین فیلم بین المللی نیز به فیلم 

آناتومی یک سقوط رسید. )گاردین( 

ون
و ز

یل

 ۱۸ ســال زنــدان در انتظار 
عبدالحلیم و حمزه 

دادگاهــی در بریتانیــا دو برادر جوان ســاکن 
بیرمنگام را که پلیس آن کشــور به اتهام تلاش 
برای سفر به افغانستان و پیوستن به گروه داعش 
خراســان در نوامبر ۲۰۲۲ بازداشت کرده بود، 
به هشت و ده ســال زندان محکوم کرد. این دو 
برادر، عبدالحلیم حیدرخان ۲۱ ســاله و حمزه 
حیدرخان ۱۸ ســاله، سال گذشــته در حالی 
بازداشت شدند که قصد سفر به کابل را داشتند. 
پلیــس از آنان مدارکی مبنی بــر آمادگی برای 
پیوستن به صفوف داعش به دست آورد. دادگاه 
بریتانیــا روز جمعه، پس از یک ســال تحقیق، 
عبدالحلیم را به ده ســال زندان، با چهار ســال 
آزادی مشــروط و محمد حمزه را به ۸ ســال 
زندان، با چهار ســال آزادی مشــروط، محکوم 
کرد. پلیس موفق شــد از خانه آن هــا لباس و 
تجهیزات سفر و حتی اسناد و فرم های ثبت نام 
در صفوف گروه داعش به دســت بیاورد. این دو 
برادر ســرانجام اعتراف کردند که قصد رفتن به 
افغانستان و پیوستن به داعش داشتند. پلیس 
صدها فایل در تلفن های همــراه، کامپیوترها و 
دستگاه های ذخیره سازی این دو جوان پیدا کرد 
که ارتباطشــان با گروه های تروریستی را نشان 

می داد. )ایندیپندنت(

  حادثه روز

  گالری   

پنجاه و هفتمین روز جنگ غزه؛ 
آغاز دوباره نبرد پس از ۷ روز آتش بس

 جنگ اسرائیل و حماس ۵۶ روز پیش با حمله حماس به اسرائیل آغاز شد. جمعه هفته گذشته، 
پس از هفته ها رایزنی آمریکا و میانجی گری قطر و مصر، حماس و اسرائیل بر سر توقف چهار 
روزه جنگ در مقابل آزادی گروگان ها و زندانیان فلسطینی و افزایش کمک رسانی به غزه به 
توافق رسیدند. روز دوشنبه این توافق برای دو روز دیگر تمدید شد و در روز چهارشنبه نیز 

طرفین توافق کردند آتش بس موقت را یک روز دیگر تمدید کنند. روز پنجشنبه هشت گروگان 
اسرائیلی دیگر از مجموع ۲۴۰ نفری که حماس در حمله به اسرائیل گروگان گرفته است آزاد 
شدند و در مقابل ۳۰ فلسطینی نیز از زندان های اسرائیل آزاد شدند. در مجموع در هفت روز 

آتش بس موقت ۸۰ گروگان اسرائیلی و ۲۴ گروگان کشورهای دیگر آزاد شدند و در مقابل 
۲۴۰ فلسطینی هم از زندان های اسرائیل آزاد شدند. با این حال بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 

اسرائیل تاکید کرده بود که پس از آتش بس موقت جنگ را تا نابودی حماس و آزادی همه 
گروگان ها از سرمی گیرد. اکسیوس نیز گزارش داده بود که او به جو بایدن، رئیس جمهوری 

آمریکا گفته است که عملیات نظامی در جنوب غزه ضروری است. پس از پایان وقفه 
بشردوستانه در نوار غزه، ۱۴ فلسطینی در نتیجه حملات اسرائیل تنها طی ۲ ساعت اول کشته 

شدند. وزارت بهداشت فلسطین در نوار غزه با انتشار اطلاعیه ای اعلام کرد که شمار کشته 
شدگان در نتیجه حملات اسرائیل در ۲ ساعت به ۱۴ نفر افزایش یافت. شمار زیادی از قربانیان 
زن و کودک هستند. به گفته منابع محلی جنگنده های اسرائیل این یک مسجد واقع در شهر 

خان یونس در جنوب غزه را بمباران کرده اند. این منابع می گویند که مسجد مذکور کاملا 
تخریب شده است. به گفته دفتر رسانه ای دولت فلسطین در نوار غزه در حملات اسرائیل به غزه 

از هفتم اکتبر تاکنون ۸۸ مسجد کاملا تخریب شده و ۱۷۴ مسجد دیگر نیز خسارت دیده اند. 
همچنین روابط عمومی دولت فلسطین در غزه، از کشته شدن عبدالله درویش فیلمبردار شبکه 
تلویزیونی الاقصی در پی از سرگیری حملات اسرائیل به نوار غزه خبر داد. بدین ترتیب، از هفتم 

اکتبر تاکنون ۷۱ روزنامه نگار در حملات ارتش اسرائیل به نوار غزه جان خود را از دست دادند. 
)آسوشیتدپرس(

        درخت 
مشهور جشن 

کریسمس و سال 
نوی میلادی 

مانند سالیان 
گذشته در مقابل 
برج های راکفلر 

نیویورک نصب و 
شمارش معکوس 

برای پایان سال 
۲۰۲۳ آغاز شد. 

)آسوشیتدپرس(

   
سرانجام رابطه برونا بیانکاردی و نیمار، فوق ستاره فوتبال 
برزیل، ۲ ماه پس از تولد فرزندشان به طور رسمی به طلاق 

ختم شد. گفتنی است، دو ماه پیش و در زمان زایمان 
برونا، خبری در رسانه ها مبنی بر ۹۲ بار خیانت نیمار به او 

در دوران بارداری اش فاش شد و رابطه آن ها را به طلاق 
کشاند. )اینستاگرام(

   
 کیم جونگ اون، رهبر کره شمالی به همراه دخترش از 
مانور نیروی هوایی در روز نیروی هوایی بازدید کردند. 
البته به خبرنگاران برای پوشش این رویداد دسترسی 
داده نشد و این عکس ها توسط دفتر رهبر کره شمالی 
منتشر شد. پیش تر حضور و بازدید دختر اون از یک سایت 
موشکی و آزمایش چند موشک در حضور او، به دلیل سن 
و سالش که کمتر از سن قانونی است، موجب واکنش های 
مختلفی در فضای مجازی شده بود. )آسوشیتدپرس(

        جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا، دو روز پیش به یک مغازه محلی سر زد و برای 
خودش میلک شیک خرید. مردمی که از دیدن او هیجان زده شده بودند پشت پنجره ها 

صف کشیدند.)گتی ایمیجز( 

      پاپ فرانسیس، طی 
دیدار هفتگی و مردمی 

خود که در میادین اصلی 
واتیکان صورت می گیرد با 
چند راهبه گفت وگو کرد و 
موجب وجد فراوان، شادی 

و خرسندی آن ها شد. 
)رویترز( 

  کیوسک هفته 

مصالحه ابر قدرت ها، کارآفرینی، دنیای تجارت، هوش مصنوعی و موسیقی  
مجلات جهانی این هفته به چه مطالبی پرداختند؟

سفر شی جین پینگ به آمریکا با سیگنال هایی همراه بود که نشان می دهد چین امیدوار است روابط تیره اش با این رقیب دیرینه 
را بهبود بخشد. در ماه اخیر، پکن میزبان اعضای گروه آمریکایی »ببرهای پرنده« شامل خلبانان جنگنده و سربازانی بود که در 
نبرد با ژاپنی ها در زمان جنگ جهانی دوم به چین کمک کردند. او همچنین برای نشان دادن حسن نیتش قول داد چند پاندا به 

آمریکا بفرستد. بدیهی است مصالحه چین و آمریکا می تواند به برطرف کردن مسائل و مناقشات بین المللی بیانجامد.

۱    مجله »چاینا ریپورت« عکس روی جلد 
این شماره خود را به قدم زدن شی جین پینگ، 
رئیس جمهور چین و جو بایدن، رئیس جمهور 

آمریکا در کنار هم اختصاص داده و در تیتر خود 
نوشته است »قدم های مثبت«. این دو رهبر 

قدرتمندترین کشورهای جهان بعد از دو سال در 
آمریکا دیدار و به توافقات مهمی دست پیدا کردند .

4     مجله تایم، عکس روی جلد این شماره 
خود را به چهره جنجالی این روزهای امارات یعنی 

سلطان الجابر اختصاص داد که دبیری اجلاس 
اقلیمی کوپ۲۸ را بر عهده دارد. الجابر علاوه بر 
این سمت، ریاست شرکت نفت ابوظبی را هم بر 

عهده دارد و بیشتر به دنبال گسترش قراردادهای 
نفتی است تا رفع مسائل اقلیمی.

2   مجله فوربز خاورمیانه عکس روی جلد 
این شماره خود را به جوانان کارآفرینی اختصاص 
داد که همگی کمتر از ۳۰ سال سن دارند. فوربز 

می گوید این جوانان به طور مستقل از حکومت های 
کشورشان وارد بازار کسب و کار شدند و بیشتر در 
عرصه فناوری اشتغال دارند و مصمم هستند که 

جهان و آینده بشر را تغییر دهند.

5   مجله نیوزویک، این شماره خود را به پدیده 
جنجالی امسال یعنی هوش مصنوعی اختصاص 

داده و این پرسش مهم را مطرح کرده است که 
آیا هوش مصنوعی می تواند راه غلبه بر بیماری 

سرطان را به بشر هدیه دهد؟ گفتنی است هوش 
مصنوعی تاکنون پاسخ بسیاری از مسائل لاینحل 

را یافته است.

3     مجله فورچون، عکس روی جلد این شماره 
خود را به جاشوا کوشنر، تاجر و سرمایه گذار 

آمریکایی اختصاص داد و از ماجرای شرط بندی 
او با اینستاگرام و اوپن ای آی نوشت که مسیر 

میلیاردر شدن را برایش فراهم کرد. او موسس 
شرکت سرمایه گذاری »ترایو کپیتال« و برادر 

جرد کوشنر، داماد دونالد ترامپ است.

۶    مجله آنکات، عکس روی جلد این شماره 
خود را به چهره افسانه ای و بی بدیل موسیقی 
آمریکا، باب دیلن، اختصاص داده است. دیلن 

علاوه بر موسیقی، ید طولایی در ادبیات دارد و 
تاکنون توانسته که دو جایزه پولیتزر و یک جایزه 
نوبل در این عرصه کسب کند و به جایگاه دست 

نیافتنی برسد.

%

آمریکا بین سال های ۱۹۵۰ 
تا ۲۰۲۲ بیش از ۷۰ هزار 

مورد انواع تسلیحات را از 
جمله هواپیما، وسایل نقلیه 

زمینی، موشک و بمب، 
به عنوان کمک  نظامی در 
اختیار اسرائیل قرار داده 

است. )ایندیپندنت(

70
پیش بیني مي شود تا سال 
۲۰۵۰، بیش از ۲۰۰ میلیون 
نفر به دلیل عواملی مانند 

خشکسالی، کمبود آب، بالا 
آمدن سطح دریا مجبور به 
مهاجرت در سراسر جهان 

شوند. )آناتولی(
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رسانه های اسرائیلی به 
نقل از دفتر نخست وزیری 
این کشور اعلام کردند که 
هم اکنون ۱۶۱ اسیر دیگر 

از جمله ۱۴۶ اسیر اسرائیلی 
در نوار غزه هستند. 

)آناتولی(

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های الاتحاد و الخلیج 

مرگ هنری کسینجر پس از یک قرن زندگی

مسابقه فوتبال بین تیم های المپیک مارسی و آژاکس 

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های کروزیرو و اتلتیکو

مسابقه فوتبال آمریکایی بین تیم های سی هاوک و کابویز 

 خیلی کوتاه
  همزمان با آغاز به کار نشست سالانه تغییرات اقلیمی موسوم به کاپ ۲۸ در دوبی، سازمان ملل متحد تایید کرد که 
سال ۲۰۲۳ گرمترین سال تاریخ بشر خواهد بود و کشورهای شرکت کننده توافق کردند که صندوقی را برای کمک به 

کشورهای آسیب دیده از تغییرات اقلیمی ایجاد کنند. )بی بی سی(

  وزارت کشور روسیه پیش نویس قانونی را آماده کرده که خارجی ها را مجبور به امضای »پیمان وفاداری« می کند. 
این پیمان خارجی ها را از انتقاد از سیاست های رسمی، بی اعتبار کردن تاریخ نظامی شوروی یا نقض ارزش های سنتی 

خانواده منع می کند. )یورونیوز(

  دبیرکل سازمان جهانی بهداشت با ابراز نگرانی از وضعیت بحرانی بهداشتی در نوار غزه که سلامت آوارگان 
فلسطینی را تهدید می کند، هشدار داد که آمار مرگ و میر ناشی از بیماری ها در این منطقه ممکن است از آمار تلفات 

بمباران پیشی بگیرد. )رادیو فرانسه(

  فنلاند آخرین گذرگاه در امتداد مرز طولانی خود با روسیه را بسته است و کرملین این تصمیم را به عنوان »اقدامی 
مطلقا بی مورد« محکوم کرده است و نسبت به این رفتار هشدار داد. )بی بی سی(
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اندر
 برکه

 سارس
 کجور

 کمیک
 لیما
 نیما
وارو

5 حرفي :
 اقبال

 تتانس
 توپکا

 رقصاک
 سراپا

 سیراب
 کلیسا

 گو یچه
 لشکری

 مجانی
 ویلچر
 هموار

 یعقوب
 یکایک

6 حرفي : 
 اوماها

 رویکرد
 لرستان
یاوه گو

7 حرفي :
 ادب خانه
قیل و قال

8 حرفي : 
 خورش کرفس
قایم موشک
 نیک اختری
 هزار مسجد

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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مرتضی کلیلینتایجشومخودکمبینیدربرابرغربیها   قاب  
  قاب نوستالژی 1

فروشگاه فردوسی شعبه بهجت آباد - تقاطع خیابان کریم خان و حافظ تهران - سال 1347

 قاب نوستالژی 3
عکس یادگاری با   یک مدل کمیاب از  
آلفارمئو ۲۶۰۰ اسپرینت در محله میرداماد 
- دهه 5۰ شمسی؛ کمپانی آلفارمئو در 
سال 1۹۶۰ نسل اتاق هاي 1۰۶ بر پایه نمونه 
کروک ، کوپه و سدان تولید کرد. این اتاق 
در مدل های ) برلینا ، اسپرینت، زاگاتو ( 
تولید شد. نسخه آلفارمئو اسپرینت موتور 
۶سیلندر ۲۶۰۰ سی سی مجهز به گیربکس 
5 دنده دستی   بود .  شرکت سهامی یزدانیان 
و قزلباش وارد کننده آلفارمئو در ایران 
بودند. این دو شرکت از ابتدای دهه 4۰ 
شمسی به واردات آلفارمئو می پرداختند 
.)کلاسیک  کار( 

  قاب تاریخ
زهره دختری که به جز عروسکش به هیچ چیز در 
این دنیا وابستگی نداشت؛ آسایشگاه معلولین و 

سالمندان کهریزک - سال 13۶3.عکس: ساسان 
مویدی.

  قاب نوستالژی 2
یک عکس رنگی از آبعلی، اولین پیست اسکی در 

ایران - دهه 4۰

  قاب نوستالژی 4
چشم اندازی از فیروزکوه تهران - دهه 131۰. 

)امیر بنی مسعود(

  تعارضــات فرهنگی یکی از مشــکلات و 
اختلافات اصلی مردم  حکومــت پهلوی بود. 
حکومت پهلوی با تظاهر بــه فرهنگی غربی، 
نوعی خودکم بینی را در جامعه پرورش داده 
بود که باعث عواقب سنگینی را برای حکومت 

و مردم به دنبال داشت:
  »جشــن     های 2500 ســاله و جشن هنر 
شیراز، تغییر تاریخ هجری - شمسی به تاریخ 
  شاهنشاهی، همگی تلاش یهودیان در مسیر 
سیطره فرهنگی بر مسلمانان تلقی      می  شد که 
اتفاقاً درست بوده اســت. چرا که اگر به عمده 
چهره     های فرهنگی دســتگاه حاکمیت نگاه 
کنیم بســیاری از مارکسیســت     های سابق و 
یهودیــان و بهائیان در آن حضور داشــته   اند. 
خودکم بینی در برابر خارجیان و اروپاییان که 
به نوعی احســاس از خود بیگانگی اجتماعی 
نیز منتهی شــده بود، توسط حکومت به طور 
رسمی و غیررســمی ترویج      می  شد. به طوری 
که در جریــان جشــن ها، از جمله جشــن 
2500 ســاله، علاوه بر واگذاری همه امور به 
اسرائیلی     ها      و فرانسوی     ها      حتی     میوه و گوشت 
گاو و گوسفند و غاز و کارگران سلف سرویس 

را نیز از فرانسه وارد کردند، در حالی که مردم 
کشور از گرســنگی و فقر در نهایت حسرت 
زندگی      می  کردند. سینما    ها و مراکز مشروب 
فروشی، خانه     های فساد که از مظاهر فرهنگ 
نوین و مدرن رژیم پهلوی بود، به شدت مورد 
انزجار عامــه مردم بودند که نقــش آن   ها در 
گسترش فساد اخلاقی و تهدید نظام خانواده، 
شرایط غیرقابل تحملی را به وجود آورده بود. 
این واقعیتی اســت که بخش اعظمی از مردم 
ایران به خاطر مســائل اخلاقی و فرهنگی و 
سیاست     های اسلامستیزانه رژیم پهلوی دچار 
شــرایط غیرقابل تحمل در زندگی شده، به 
دنبال مفری از شــرایط حاکم بوده   اند. ضمن 
آنکه برای شــکل گیری یک نظام کمونیستی 
ناشــناخته نیز تلاش  نمی کردند. اعتراضات 
فرهنگی   امام خمینی  در مبارزه با فساد به آنان 
احساس همدلی و همنوایی داد و آنان را تحت 
شــعار واحد مبارزه با سیاست     های فرهنگی 

اسلام ستیزانه حاکم بسیج و متحد ساخت.«
 منبع: ســقوط: مجموعه مقالات نخســتین 
همایش بررسی علل فروپاشی سلطنت پهلوی. 

) موسسه مطالعات و پژوهش        های سیاسی(

  مجموعه تاریخی گلستان که امروزه یکی از 
نمادهای تاریخی و فرهنگی پایتخت ایران به 
شمار می رود، در عصر قاجار نگین دارالخلافه 
تهران و محل حکمرانی و زندگی شاهان ایران 
بود و نظارت بر اوضاع کل کشــور و چگونگی 
اداره آن در این مــکان صورت می گرفت. این 
مجموعه پُرارزش در سیر تاریخی خود شاهد 
تحولات گوناگون هنری و معماری بوده   و نماد 

تغییر معماری سنتی به مدرن ایران است.
  در طرف شــرقی باغ تــالار تخت عمارت 
مجلل وزارت خارجه واقع شــده كه به وسیله 
معجر آهنی ظریفی از باغ جدا مي شــود. در 
پشــت این معجر كاخ معروف گلستان واقع 
شده و دارای چند دســتگاه عمارت كوچك 
مختلف الشكل است كه بیرونی كاخ سلطنتی 
را تشكیل مي دهد. باغ گلســتان مانند یك 
واحه واقعی بســیار باصفا و معطري است.در 
این باغ یك سلسله جدول دیده مي شود كه با 
كاشی های فیروزه ای رنگ در هرجهت امتداد 
دارد و آب دائما در آنها جاري ســت.جابه جا 
در روی این جدول های قشــنگ و خوش نما 
پل های كوچك آهنی ظریفی برای عبورومرور 
انداخته اند. راســتی باغ بهشت آسایي ســت 
كه انســان از تماشای هرقســمت آن لذت 
مخصوصــی مي بــرد. مرغــان قشــنگی با 
پروبال های پرنقش ونگار و خوش نما در این باغ 

گردش مي کنند مخصوصا طاووسان و قوها و 
كبوتران بیشتر خودنمایی مي كنند. درختان 
بلندبالا و آراســته ای مانند چنار و سرو و كاج 
بر خیابان ها سایه انداخته و جابه جا در میان 
درختان و خیابان هــا تپه هایی پر از گل های 
زیبا و كمیــاب با رنگ هــای گوناگون فضا را 
معطر كرده و جلوه خاصی دارد. در اطراف باغ 
گلستان ابنیه و عمارات بسیار عالی و زیبایی 
واقع شده  که یكی از آنها بنای شمس العماره 
اســت كه در طرف  باغ واقع و مركب از دو بنا 
است. در وسط این دو بنا برج ساعت قرار گرفته 
اســت. این عمارت از طرف شرقی به خیابان 
ناصریه اتصــال دارد. دیوارهــای آن تمام از 
كاشي های فیروزه ای رنگ متوسط پوشیده 
شده است. در كاخ گلستان پرده و فرش های 
كارخانه گوبلن دیده مي شود كه تاجگذاری 
فون و فتح و ظفر ونــوس را نمایش مي دهد. 
در سمت جنوب باغ عمارت بادگیر واقع است 
كه در موقع تابستان ماشین ها هوای عمارات 
مجاور را خنك مي كننــد. در اطراف عمارت 
بادگیر چند ســاختمان دیگر دیده مي شود 
كه در آنها مرغان قشنگ و خواننده را از قبیل 
طوطی و بلبل و ســهره در قفس های طلایی 
محبوس نگاه داشته اند و بعضی هم انبارهایی 
است كه زین و یراق های گرانبهای سلطنتی را 

در آنها جای داده اند.)کافه تاریخ(

۶ عامل خاموش بروز سرطان کبد
ایسنا نوشت: کبد عضوی از بدن اســت که به سم زدایی 
می پردازد و در عین حال پروتئین ها و مواد بیوشــیمیایی 
لازم جهت گوارش و رشد را تولید می کند. به همین دلیل 
حفظ سلامت آن اهمیت فراوانی دارد و لازم است با اتخاذ 
راهکارهایی از بروز مشکلات کبدی جلوگیری شود.  علائم 
این سرطان معمولا خود را نشــان نمی دهند مگر اینکه به 
مراحل پیشرفته برســد. با این حال انجام آزمایشات مکرر 
احتمال جلوگیری از این بیمــاری و میزان زنده ماندن در 
مبتلایان را افزایش می دهد. شش عامل خطر بروز سرطان 

کبد شامل موارد زیر است:
1  چاقی: شــایع ترین علت بالا رفتن آنزیم های کبدی، 
کبد چرب اســت که البته علت آن هنوز نامشخص است. 
یکی از عوامل موثر بر این بیماری پرخوری و چاقی است؛ به 
خصوص در کسانی که چاقی شکمی دارند و اندازه کمربند 
شکمی شان بیشتر از حد طبیعی اســت. پزشکان هشدار 
می دهند که کبد چرب غیرالکلی می تواند به سرطان منجر 
شود. به عقیده پزشکان   شیوع چاقی در عصر حاضر   موجب 
افزایش موارد جراحــی در بیماران مبتلا بــه عارضه کبد 

چرب   می شود.
2  از دست دادن وزن: از دست دادن وزن و اشتها بدون 
داشــتن رژیم غذایی خاص، با انواع بیماری های مختلف از 
جمله تعدادی از سرطان ها از جمله ســرطان کبد ارتباط 
دارد. اگر در حال از دســت دادن وزن بدون تلاش و رژیم 
هستید، با پزشک تان برای بررسی انواع بیماری ها   مشورت 

کنید.
3  زرد شدن چشم ها و پوست: این علائم زردی می تواند 
نشان دهنده سرطان کبد باشد ضمن اینکه شاید نشانه ای 
از ابتلا به ســرطان لوزالمعده نیز باشد که نیاز به تشخیص 

پزشک دارد.
4   ابتلا به هپاتیت C: برخی ویژگی های خاص ممکن 
است شما را در معرض خطر سرطان کبد قرار دهد. افراد با 
سابقه ویروس هپاتیت C جزو افراد در معرض خطر هستند. 
با این حال درمان به موقع و زودرس هپاتیت C تا حد زیادی 

از بروز سرطان کبد پیشگیری می کند.
5  ابتلا به هپاتیت B: اگرچه این نوع هپاتیت با هپاتیت 
C ارتباطــی ندارد اما می تواند منجر به ســرطان شــود. 
کودکانی که در بدو تولد واکســن این هپاتیت را دریافت 
نمی کنند، در معرض خطر ســرطان کبد قرار می گیرند. 
مادر مبتلا به هپاتیت B از طریــق زایمان می تواند فرزند 
خود را مبتلا کند. افرادی که تزریق دارو با سرنگ مشترک 
انجام می دهند، احتمال ابتلای بیشــتری دارند. پرسنل 
شاغل در مراکز بهداشتی و درمانی و کسانی که با مبتلایان 
به هپاتیت مزمن زندگی می کنند، مســتعد این بیماری 
هستند. واکسن هپاتیت B برای تمام نوزادان در بدو تولد 
و بالغین پر خطر توصیه می شود. همچنین تزریق واکسن 
هپاتیت B مهمترین عامل پیشگیری از سرطان بوده که 
در همه کودکان در بدو تولد و بالغین با ریسک بالا توصیه 

می شود.
۶   نوشیدن الکل: مصرف کنندگان الکل در معرض خطر 
سیروز کبدی و از بین رفتن بافت کبد هستند. این وضعیت 

می تواند به سرطان کبد منجر شود.
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